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2 ACHÁT - měsíčník pro občany Nové Paky a okolí

INFORMACE O ČINNOSTI ORGÁNŮ MĚSTA 
OD 15. 4. 2022 DO 15. 5. 2022

RADA MĚSTA
ÚSSM:
• schvaluje přije�  paní Zdenky Hartlové, bytem Lázně Bělo-

hrad, do Domova pro seniory. 
• bere na vědomí přije�  fi nančního daru ve výši 10 000 Kč,

od paní Ivany Barnášové, bytem Nová Role. 
• schvaluje přije�  paní Lidmily Nálevkové, bytem Stará Paka, 

a pana Václava Volného, bytem Nová Paka, do ÚSSM Nová 
Paka.

Majetky:
• schvaluje nouzové ubytování uprchlíků z Ukrajiny ve vyčle-

něných městských bytech v domě čp. 1830 ul. Jiráskova a 
v domě čp. 106 Heřmanice, bezúplatně na dobu nezbytně 
nutnou, nejdéle na tři měsíce. 

• doporučuje ZM schválit prodej pozemků parc. č. 76, orná 
půda, o výměře 777 m2, čás�  parc. č. 1051/2, ostatní plocha 
– ostatní komunikace, o výměře cca 60 m2, a parc. č. 1124, 
ostatní plocha – jiná plocha, o výměře 169 m2, vše k. ú. Vr-
chovina, za cenu 100 Kč/m2. 

• doporučuje ZM schválit směnu pozemku města parc.
č. 2798, k. ú. Nová Paka, vodní plocha – vodní nádrž přírod-
ní, o výměře 23 m2, za část pozemku parc. č. 2797/2, ostatní 
plocha – ostatní komunikace, o výměře cca 87 m2, vedeného 
na LV č. 1382, obojí k. ú. Nová Paka. Směna je s doplatkem za 
rozdílnou výměru pozemků ve výši 300 Kč/m2. 

• souhlasí s uži� m pozemků parc. č. 3762, 3769/1, 3770/2 a 
3770/3, vše k. ú. Nová Paka, za účelem pořádání Rybářských 
závodů pro mládež a dospělé ve dnech 20. 5. až 22. 5. 2022 
ve prospěch žadatele a organizátora – Český rybářský svaz, 
z.s., místní organizace Nová Paka.

• schvaluje záměr prodeje pozemku parc. č. 3658/2 trv. travní 
porost o výměře 4668 m2 k. ú. Nová Paka a čás�  pozemku 
parc. č. 305/5 trv. travní porost o výměře 169 m2 k. ú. Kum-
burský Újezd, min. kupní cena 1200 Kč + DPH.

• bere na vědomí podání žádos�  o propachtování zeměděl-
ských pozemků v lokalitě Slovany – sever od 1. 1. 2023.

• schvaluje záměr prodeje pozemku parc. č. 3824/3 zast. plo-
cha a nádvoří, čás�  pozemku parc. č. 3824/2 ost. plocha a 
čás�  pozemku parc. č. 3824/4 orná půda, vše kat. území 
Nová Paka do vlastnictví Vodohospodářské a obchodní spo-
lečnos�  a.s. Jičín, za cenu určenou znaleckým posudkem.

• schvaluje záměr pronájmu čás�  pozemků parc. č. 3836/1 a 
parc. č. 3836/2 k. ú. Nová Paka, v době od 18. 8. 2022 do 
21. 8. 2022, pro umístění pouťových atrakcí a stánků, při ko-
nání "Hrubé pou� ".

• doporučuje ZM schválit:
–  nepeněžitý vklad města Nová Paka, jehož předmětem je 

vodovod a kanalizace (vybraná vodovodní a kanalizační síť), 
tak jak je popsána a oceněna ve znaleckém posudku vypra-
covaném společnos�  Česká znalecká, a.s., číslo posudku 
6195–12–2022 částkou 1 921 400 Kč,

–  souhlas s jeho vnesením do majetku, resp. základního kapi-
tálu společnos�  Vodohospodářská a obchodní společnost, 
a.s., Jičín, Holínské předměs� , Na Tobolce 428, PSČ 506 01, 

IČ 60109149, s � m, že � mto nepeněžitým vkladem bude 
upsáno 1124 kusů kmenových akcií akciové společnos�  
Vodohospodářská a obchodní společnost, a.s., znějících na 
jméno města Nová Paka, o jmenovité hodnotě 1000 Kč,
v lis� nné podobě, s omezenou převoditelnos�  dle stanov a
s emisním kursem 1709,43 Kč,

–  pověření Mgr. Josefa Cogana, starosty města, k veškerým 
úkonům s � m souvisejícím, zejména k uzavření smlouvy
o upsání akcií, smlouvy o vkladu, prohlášení o vnesení ne-
peněžitého vkladu a protokolu o předání a převze�  nepe-
něžitého vkladu a dále k převze�  nově vydaných akcií spo-
lečnos� .

• schvaluje krátkodobou výpůjčku čás�  pozemku parc.
č. 2095/1 o výměře cca 50 m2 na den 26. 6. 2022 a dále 
krátkodobou výpůjčku pozemků parc. č. 2095/1, parc. č. 
3998/2, čás�  pozemku parc. č. 2093/2 a čás�  pozemku parc.
č. 2086/3, vše k. ú. Nová Paka (prostor Jírových sadů) – o 
celkové výměře cca 10 200 m2 na den 6. 8. 2022. Obojí ve 
prospěch spolku Pač�  blázni, z.s. za účelem pořádání kul-
turních akcí.

• schvaluje prodej palivového dřeva z městských lesů za cenu 
1000 Kč/m3 + DPH (jehličnaté a listnaté měkké) a za cenu 
1300 Kč/m3 + DPH (listnaté tvrdé).

Dotace a veřejnoprávní smlouvy:
• schvaluje uzavření Veřejnoprávní smlouvy o poskytnu-

�  dotace ve výši 45 000 Kč se ZO ČSCH Nová Paka, z. s.,
IČ 68212658, na spolufi nancování zateplení stropu ve spole-
čenské místnos� .

• schvaluje dotaci 12 000 Kč pro Český rybářský svaz, z.s. Nová 
Paka IČ 13585797, na rybářské závody pro dospělé a mládež 
konané ve dnech 20. 5. až 22. 5. 2022 na rybníku Fařina.

• schvaluje dotaci 5000 Kč pro paní Vaněčkovou Jaroslavu, by-
tem Nová Paka, na podporu účas�  na atle� ckém mistrovství 
světa.

• schvaluje dotaci 30 000 Kč pro Ultra Paka Racing Team, z.s., 
IČ 07666063, na podporu účas�  na cyklis� ckém závodě 
NorthCape – Tarifa.

• schvaluje dotaci ve výši 10 000 Kč pro Okresní sdružení ha-
sičů Jičín, IČ 64812332, jako fi nanční příspěvek na konání 
okresního kola v požárním sportu pro dospělé, konaném 
dne 05. 06. 2022.

• schvaluje dotaci ve výši 15 000 Kč pro Sbor dobrovolných 
hasičů Valdov, IČ 64815030, jako příspěvek na pořádání 
oslavy 120. výročí založení sboru, včetně pořádání okrskové 
soutěže v požárním sportu.

• schvaluje dotaci z prostředků rozpočtu města ve výši 
15 000 Kč pro Sbor dobrovolných hasičů Vrchovina,
IČ 64815102 jako příspěvek na pořádané akce pro dě�  a 
mládež v roce 2022.

• schvaluje dotaci z prostředků rozpočtu města ve výši 
10 000 Kč pro Svaz českých fi latelistů Klub Nová Paka, jako 
fi nanční příspěvek činnost v roce 2022.



3číslo 6

 Inves� ce :
• schvaluje Dodatek č. 1 ke smlouvě o zhotovení projektové 

dokumentace a obstarání souvisejících záležitos�  na akci: 
„Přístavba MŠ, Husitská ulice, Nová Paka“, se společnos�  
STAVBYZOR s.r.o., IČ 28812671. 

• schvaluje Smlouvu o zhotovení projektové dokumentace 
a obstarání souvisejících záležitos�  na dílo: „Přístavba MŠ, 
Školní ulice, Nová Paka“, se zhotovitelem STAVBYZOR s.r.o., 
Bulharská 985, 509 01 Nová Paka, IČ 28812671. 

• schvaluje zadávací dokumentaci veřejné zakázky na sta-
vební práce v otevřeném nadlimitním řízení dle zákona
č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných zakázek na akci: 
„II/284 Nová Paka – Lomnická ulice“ a pověřuje Údržbu sil-
nic Královéhradeckého kraje a.s., Kutnohorská 59, 500 04 
Hradec Králové, IČ 27502988, zajištěním zadávacího řízení 
na generálního dodavatele. 

• schvaluje Dodatek č. 3 ke smlouvě o zhotovení projektové 
dokumentace a obstarání souvisejících záležitos�  na akci: 
„Revitalizace ul. St. Suchardy“, se zhotovitelem Ing. arch. 
Mar� nem Doubkem, IČ 73790885.

• schvaluje Smlouvu o zhotovení projektové dokumentace a 
obstarání souvisejících záležitos�  na akci: „Stavební úpra-
vy a přístavba objektu v ul. Opolského č.p. 144, Nová Paka 
(bývalý klášter paulánů) – II. etapa“, se zhotovitelem Atelier 
Poledne s.r.o., IČ 47121971. 

• schvaluje Dodatek číslo 001 smlouvy o uzavření budoucí 
smlouvy o připojení odběrného elektrického zařízení číslo 
21_SOBS01_4121857389 pro akci: „Kiosek a úprava herního 
plácku u žáby“, se společnos�  ČEZ Distribuce, a.s., Teplická 
874/8, 405 02 Děčín, IČ 24729035. 

• vylučuje na doporučení hodno� cí komise účastníka ENVI-
RONMENTAL BUILDING a.s., Říčanská 1799, 251 01 Říčany, 
IČ 09713662, z účas�  v zadávacím řízení veřejné zakázky
s názvem „Paleopark Balka s naučnou geostezkou – III. zadá-
ní“, v souladu s § 48 odst. 2 písm. a) zákona č. 134/2016 Sb., 
o zadávání veřejných zakázek. 

• schvaluje výsledek zadávacího řízení na veřejnou zakázku 
s názvem „Paleopark Balka s naučnou geostezkou – III. za-
dání“ a na základě doporučení hodno� cí komise souhlasí
s uzavřením smlouvy o dílo s vítězným účastníkem Garden-
line s.r.o., Na Vinici 948/13, 412 01 Litoměřice, IČ 27263827, 

který podal ekonomicky nejvýhodnější cenovou nabídku.
• schvaluje smlouvu o dílo se společnos�  Gardenline s.r.o.,

Na Vinici 948/13, 412 01 Litoměřice, IČ 27263827 na ve-
řejnou zakázku „Paleopark Balka s naučnou geostezkou –
III. zadání“. Smlouva bude uzavřena po uplynu�  lhůty pro 
podání námitek pro�  rozhodnu�  zadavatele o výběru doda-
vatele v případě, že žádná námitka nebude doručena. 

• schvaluje Smlouvu o zhotovení projektové dokumentace a 
obstarání souvisejících záležitos�  na akci: „FVE pro plavec-
ký bazén Nová Paka“, se společnos�  Atlan� s Management, 
s.r.o., Sluncová 189, 250 91 Svémyslice, IČ 27949711. 

• schvaluje Smlouvu o zhotovení projektové dokumentace a 
obstarání souvisejících záležitos�  na akci: „Revitalizace Ma-
sarykova náměs�  v Nové Pace“, se společnos�  ATAKARCHI-
TEKTI s.r.o., 8. března 21/13, 460 05 Liberec 5, IČ 47782781. 

Ostatní:
• schvaluje přidělení bytu č. 19 paní Růženě Langnerové a při-

dělení bytu č. 4 panu Pavlu Maškovi v Domě s pečovatelskou 
službou, na adrese Nová Paka, Jiráskova 1830.

• schvaluje uzavření smlouvy mezi městem Nová Paka a Krá-
lovéhradeckým krajem, o zajištění ubytování uprchlíků
z Ukrajiny v souladu s usnesením vlády č. 207/2022. 

• souhlasí s umístěním demontovatelného stožáru a dvou 
zemních patek pro osazení sloupků na volejbalovou síť na 
pozemku parc. č. 2080/3, k. ú. Nová Paka. 

• schvaluje žádost o prodej nepotřebného stroje Speciální au-
tomobil Avia A31.1 K – nástavba zametač, samosběr, z vlast-
nictví majetku Technických služeb, IČ 60114584.

• schvaluje Auto klubu AČR Nová Paka, IČ 00483991, uspořá-
dání autocrossových závodů Mistrovství Evropy 2.–3. 7., klu-
bový závod 6.–7. 8., MČR 3.–4. 9. a motokrosového závodu 
28. 5. 2022 v areálu Š� kovské rokle Nová Paka v roce 2022. 

• schvaluje nájemní smlouvu mezi Městem Nová Paka a pří-
spěvkovou organizací Technické služby Nová Paka (předmě-
tem nájmu jsou kontejnery pro nosič DNS 2).

• schvaluje Smlouvu o vykonání přezkumu hospodaření měs-
ta Nová Paka za rok 2022 se společnos�  K KREDIT s.r.o. 

• schvaluje ve funkci jediného společníka společnos�  Termo-
Real s.r.o. mzdu ředitele fi rmy TermoReal s.r.o. dle předlohy. 

Úplná znění zápisů a usnesení RM na www.munovapaka.cz
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ZASLOUŽENÉ OCENĚNÍ 
V pondělí 25. dubna jsem měl čest zúčastnit se Slavnost-
ního galavečera u příležitos�  ocenění osobnos�  Králové-
hradeckého kraje. Slavnost se konala v reprezentačních 
prostorách PETROF Gallery v Hradci Králové. 
Po úvodním slovu hejtmana Královéhradeckého kraje 
Mgr. Mar� na Červíčka, brigádního generála v.v., násle-
dovalo ocenění celkem osmnác�  osobnos�  našeho kraje, 
mezi kterými byl i občan našeho města PaedDr. Miloslav 
Pour. Slavnost byla prokládána klavírním vystoupením 
nadějného mladého klavíristy Matyáše Nováka a dalšími 
vystoupeními. Mezi oceněnými byly i sportovní osobnos� , 
jako například tenistka Kateřina Siniaková či střelec David 
Kostelecký.
Dovolte, abych Vám Mílu Poura, jak je žoviálně oslovován, 
krátce představil. Důležitý údaj je, že v letošním roce oslaví 
neuvěřitelné sedmaosmdesá� ny. 
Svůj profesní život začínal v tehdejším ZPA jako technolog 
a už tehdy vyučoval externě na gymnáziu a SOUe v Nové 
Pace. Kantořina se mu stala osudnou po celou dobu jeho 
pracovního života. Na ISŠ v Nové Pace byl několikráte vy-
hlášen vzorným učitelem. Rovněž v rámci ČR byla úspěšně 
vyhodnocena jeho soutěžní práce na Dnech Jana Ámose 
Komenského v Uherském Brodě.
V roce 1990 stál Míla při vzniku packého měsíčníku Achát, 
jehož je do dneška stálým dopisovatelem. Od vzniku Achá-
tu až do roku 2012 byl předsedou redakční rady. Kromě 
Achátu také píše do dalších regionálních � skovin.
V roce 1990 se po volbách stal zastupitelem Nové Paky 
a v devadesátých letech byl několik let neuvolněným mís-
tostarostou města. V městské samosprávě působil celkem 
dvacet let.

Byl rovněž starostou Tělocvičné Jednoty Sokol Nová Paka.
Míla je dlouholetým členem SOKOLA, ve kterém se ak� vně 
věnoval hlavně atle� ce a basketbalu. V dorosteneckých le-
tech hrál za Novou Paku i kopanou, hokej a reprezentoval 
náš kraj v atle� ce a basketbalu. Závodně tyto sporty provo-
zoval za Novou Paku až do 35 let. Poté trénoval téměř celý 
život basketbal od minižactva až po dospělé. S družstvem 
žen hrál několik let druhou nejvyšší republikovou soutěž, 
podobně i s týmem mužů. Několikráte byl vyhodnocen jako 
nejlepší trenér ve městě i v okrese. Při hodnocení nejúspěš-
nějších sportovců města byl vyhlášen Legendou novopacké-
ho sportu. 

Mílo, přijmi velké blahopřání od vedení města k udělení oce-
nění a přejeme Ti velkou dávku nezbytného zdraví.

Milan Pospíšil, místostarosta

V pátek 6. května položilo vedení města 
kvě� ny u pomníků padlých během první 
a druhé světové války v Jírových sadech. 
Byla to připomínka 77. výročí ukončení 
války. Nově i k pomníku dvanác�  pilotů –

ry� řů nebes z našeho novopackého regi-
onu, který byl slavnostně odhalen v září 
2020.
Hlavní řečník vzpomínkového aktu mís-
tostarosta Milan Pospíšil se zaměřil prá-

vě na osudy těchto letců – hrdinů, kteří 
startovali ze základen v Anglii a sloužili 
v RAF. Z této dvanác� členné skupiny 
připomněl alespoň jednoho hrdinu – ro-
dáka z našeho města plk. Adolfa Vránu, 
který létal u 312. a 313. čs. s� hací perutě 
RAF.
Velice pěkně, a hlavně zajímavě, doplnil 
místostarostův projev pan Jaroslav Ba-
reš, který jako pamětník přiblížil průběh 
květnových událos�  roku 1945 v Nové 
Pace. 
I já jsem doplnil osud plk. Adolfa Vrány 
o některé zajímavé údaje. Publikum, slo-
žené především z žáků našich základních 
škol, sledovalo celý slavnostní akt velmi 
pozorně a určitě si odneslo mnoho cen-
ných informací a údajů, které dosud ne-
znalo. Škoda jen, že vzhledem k význa-
mu této akce účast dospělé veřejnos�  
nebyla příliš velká. 

Radim Karel

VZPOMÍNKA NA KVĚTNOVÉ VÝROČÍ UKONČENÍ 2. SVĚTOVÉ VÁLKY



5číslo 6

Aloisie Fialová, Žofi e Fialová, Vilém Hejtman, Vítek Soukup, 
Eduard Stoklas, Patricie Matysov, Michal Holub,

Viktorie Špidlenová

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ NOVÉ PAKY PROBĚHLO V SOBOTU 14. 05. 2022 
VE VELKÉM SÁLE HOTELU CENTRÁL

Filip Korbelář, Kristýna Šimková, Elena Seifertová,
Marie Knapová, Václav Tyrychtr, Josefa Pourová,

Eliška Kohoutková, Anežka Kohoutková

Veronika Vašíčková, Evelína Kurečková, Anna Kalousková, Viktorie Vilimská, Adéla Mizerová, Lukáš Lejdar,
Marek Saska, Magdaléna Dušánková, Eliáš Sýkora

 Nikola Filková, Stella Fejfarová, Štěpán Tomáš,
Ester Ott marová, Aurelie Nožičková

Jeroným Koťátko, Agnes Bartoníčková, Jakub Vais,
Václav Karel, Stella Jarošová

Foto: Bohuslava Jelínková
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PRAVDA O KLUBU K231 Z ROKU 1968 V SOUVISLOSTI S KNIHOU MUKL
Píše manželka tajemníka Klubu K231 
z roku 1968 Ludmila Pavlovcová

V úvodu mého článku chci mladé autor-
ce paní Petře Čeřovské blahopřát k vy-
dání knihy Mukl obsahující vzpomínky 
na nejtěžší úsek života dědečka Vladimí-
ra Hanuše – práce velice záslužná.

I můj manžel prožil 8 let v jáchymovských 
lágrech. V roce 1968 byl ak� vně zapojen 
v Klubu K231. Když jsem při čtení knihy 
Mukl došla na str. 357, byla jsem ovšem 
překvapena. Stojí tam doslova: „Poboč-
ka vznikla i v Nové Pace, kde se bývalí 
poli� č�  vězni scházeli. Jejím předsedou 
se stal Vra� slav Číla, čestný a statečný 
muž, jehož volba do čela místní pobočky 
byla naprosto jednoznačná.“ Toto tvrze-
ní neodpovídá skutečnos� . 

Předsedou byl zvolen plk. Bohumil Liš-
ka, pilot 311. čs. perutě RAF, hrdina 2. 
světové války, naposledy bytem Horní 
Nová Ves čp. 70. Ve výboru byli většinou 
starší členové. Proto bylo třeba do vý-
konné funkce mladého člověka s od-
povídajícími schopnostmi. Byl navržen 

Radko Pavlovec, eletrotechnik, známý 
� m, že na táboře Nikolaj sestrojil rádio 
a odposlouchával západní vysílání. Zprá-
vy předával dál spoluvězňům jako pro� -
klad k táborové propagandě. R. Pavlovec 
byl zvolen tajemníkem velkou většinou
v 1. kole. V. Číla tehdy navržen nebyl 
vzhledem k nejasnostem z období po-
bytu ve vyšetřovací vazbě v Hradci Krá-
lové. Na propustky navštěvoval rodinu 
a z vězení se vrá� l s manželkou, zaměst-
nankyní MV a se synem. Stýkali se právě 
v hradecké věznici. Byl to ojedinělý pří-
pad a zcela v kontrastu s � m, co prožívali 
ve vyšetřování bratři Hanušové a všichni 
ostatní muklové.

Po ruské okupaci byl Klub K231 zakázán 
a zrušen. Několik členů výboru záhy ze-
mřelo a jiní byli již v penzijním věku, tak-
že si KSČ vytvořila z naší rodiny hlavního 
nepřítele a vyhlásila nám opět třídní boj. 
R. Pavlovec směl vykonávat pouze děl-
nická povolání, byl vyšetřován pro pode-
zření ze šíření exilové literatury. Dokon-
ce nesměl vykonávat ani funkci trenéra 
mládeže v tenisovém oddíle. Vše na pří-
kaz OV KSČ. Na řadu přišly i naše dě� . 

Nejstarší syn se samými jedničkami měl 
zákaz studia na střední škole a výhled 
pro jeho sourozence byl stejný. Po našich 
protestech až na prezidentskou kancelář 
byla věc předána STB, následovalo zba-
vení občanství a náš odsun v akci Asana-
ce do Rakouska jako nežádoucí osoby. 

Po roce 1989 vedli muklovskou organi-
zaci KPV manželé Čílovi. Paní Čílová se 
snažila vyvolávat dojem obětavé před-
sedkyně. Jak tedy může vysvětlit, že se 
ak� vně podílela na ukončení činnos�  
a likvidaci KPV? Dovede si snad někdo 
představit, že by se např. židovské orga-
nizace dobrovolně rozpus� ly a přestaly 
nadále připomínat holocaust? Postup 
paní Čílové a jejích spojenců je zcela za-
vrženíhodný a morálně pokleslý. Je to 
urážka všech, kteří trpěli v komunis� c-
kých žalářích a bojovali v rámci 3. odboje 
za svobodu a demokracii v naší vlas� . 

A proč to všechno píšu? Protože mladí 
lidé mají právo dozvídat se čistou prav-
du. Pravda vítězí, ale dá to fušku.

Ludmila Pavlovcová

Dům a zahrada
VítězCena kvality

SHOPROKU 2017

Dům a zahrada
FinalistaCena kvality

SHOPROKU 2016

M ÁT E  R Á D I  H O D N Ě  PÁ L I V É ?
Navštivte e-shop Seminka-Chilli.cz 
a vybírejte ze široké nabídky pálivých dobrot. 

Jsme pěstitelé i výrobci a sídlíme v Nové Pace.
Výdejní místo pro osobní odběry je v Husitské 1303.
Potřebujete poradit s výběrem? Volejte 776 283 726.

M ÁT E  R Á D I  H O D N Ě  PÁ L I V É ?
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MĚSTO ZAKOUPILO DEFIBRILÁTORY
Když Český svaz ledního hokeje stanovil povinnost vybavit každý zimní stadion ex-
terním defi brilátorem, bylo zřejmé, že z hlediska bezpečnos�  sportovců, účastníků 
veřejného bruslení či bruslení škol jde o zcela logický požadavek.
Vedení města se rozhodlo rozšířit objednávku o další dva kusy defi brilátorů – pro 
městský bazén a sbor dobrovolných hasičů. Z několika nabídek byl vybrán automa-
� cký externí defi brilátor DFC-E100-CZ s baterií na 7 let a s dalším příslušenstvím. 
Za tři kusy tohoto defi brilátoru město uhradilo částku 163 � s. Kč z kapitoly krizo-
vého řízení. 
Dodací fi rma AED Line CZ, s.r.o., Zašová, provede i proškolení obsluhy. Všichni si 
budeme přát, aby užívání defi brilátorů bylo nutné zřídkakdy, nejlépe nikdy.

Milan Pospíšil, místostarosta

VALNOU HROMADOU PAČTÍ SOKOLOVÉ VZPOMNĚLI 160 LET SVÉHO 
TRVÁNÍ
Delegá�  novopackého Sokola, jedné 
z nejstarších sokolských tělocvičných 
jednot v Čechách, která byla ustave-
na v červnu v roce 1862, téměř zaplni-
li na své valné hromadě malý sál MKS, 
aby zhodno� li svoji minulou činnost 
v uplynulých dvou letech a odsouhlasili 
si cestu, kterou se budou ubírat v dalším 
období. Po přivítání přítomných, včet-
ně místostarosty MěÚ Milana Pospíšila, 
seznámil přítomné delegáty starosta 
packého Sokola Petr Kužel s dosavadní 
úspěšnou činnos�  tělocvičné jednoty 
a rovněž poděkoval členům výboru TJ 
za jejich práci.
Výbor řídil novopackou Tělocvičnou jed-
notu Sokol ve složení – starosta a před-
seda odboru sportu Petr Kužel, místosta-
rosta a správce majetku Jiří Ulvr, náčel-
nice Alena Krejčová, jednatel Zdeněk 
Mašek, hospodářka Lucie Ruczová a čle-
nové Zdeněk Sucharda a Radek Kučera.
„Výbor Tělocvičné jednoty se v průbě-
hu výše uvedeného období scházel dle 
potřeby a na všech schůzích v usnáše-
níschopném počtu členů. Všichni čle-
nové výboru své povinnos�  vykonávali 
svědomitě. Všem děkuji za dobrou spo-
lupráci v uplynulých dvou letech.
Při svých výborových schůzkách jsme 
řešili úkoly týkající se celkové činnos�  
naší Tělocvičné jednoty. Výbor TJ také 
pravidelně monitoruje činnos�  našich 
čtyř zavedených sportovních oddílů – at-
le� ky, basketbalu, fl orbalu a volejbalu – 
prostřednictvím referátů jejich zástupců 
ve výboru jednoty.
Pochopitelně na pořadu všech jednání 
výboru je fi nanční situace jednoty. Pro-

jednáváme veškeré fi nanční záležitos�  
týkající se chodu obou našich areálů, to 
je areál sokolovny a areál Letního sta-
dionu. Rád konstatuji zodpovědné hos-
podaření celé jednoty i všech oddílů. 
Více o fi nanční situaci jednoty uslyšíte 
ve zprávě naší hospodářky,“ tato slova, 
mimo jiné, pronesl starosta Petr Kužel 
ve svém vystoupení.
Dále se přítomní z jeho zprávy dozvěděli 
o výměnách oken u vstupu do sokolovny 
a o novém nátěru střechy. Do budoucna 
TJ uvažuje s renovací podlahy na balko-
ně sokolovny tak, aby zde vznikla cvičeb-
ní plocha pro menší skupiny cvičenců 
a rovněž uvažují o rekonstrukci osvětlení 
sálu s energe� cky úspornější variantou 
sví� del. Připravují rovněž velký projekt 
na rekonstrukci hřiště za sokolovnou, 
zpracovaná studie uvažuje o rozšíření 
hřiště tak, aby vyhovovalo více sportům. 
Do budoucna také čeká novopacké soko-
ly renovace umělého povrchu atle� cké 
dráhy na Letním stadionu. 
Starosta ve své zprávě dále připomněl, 
že každoročně na Památný den sokol-
stva, což je 8. října, organizují sokolové 
setkání ve ves� bulu u pamětních desek 
bratří a sester, kteří položili život ve svě-
tových válkách.
Tělocvičná jednota má nyní 334 členů, 
z toho 176 členů je mládež do 18 let. 
V odboru všestrannos�  je 132 členů, 
basketbalistů je 110, atletů je 41, ve vo-
lejbalu je 21 členů, ve fl orbalu 28 a v no-
hejbalu 5. 
Na závěr starosta Sokola poděkoval ve-
dení města, díky jehož podpoře packá 
Tělocvičná jednota je schopna profi nan-

covat veškerý provoz a většinu údržby 
všech svých objektů, včetně mezd za-
městnanců. Další dotace na činnost, ov-
šem v nižších částkách, plynou také z Ná-
rodní sportovní agentury, z České obce 
sokolské a potažmo ze župy, ze svazů 
jednotlivých sportů a od sponzorů.
Poděkoval rovněž všem cvičitelům, tre-
nérům a funkcionářům sportovních slo-
žek, protože jejich práce je podstatou 
a smyslem činnos� , jak říkají stanovy 
České obce sokolské. Svoji zprávu o čin-
nos�  ukončil slovy: „Všem našim členům 
přeji především pevné zdraví a radost ze 
cvičení. Vždyť sportování posiluje imuni-
tu, a tí m i naši odolnost vůči nemocem –
Sokolu zdar.“
Ve volbě statutárních zástupců TJ byli 
téměř jednomyslně zvoleni: starostou 
Petr Kužel, místostarostou Jiří Ulvr, jed-
natelem Zdeněk Mašek, hospodářem 
Lucie Ruczová. Mezi další členy výboru 
byli zvoleni: Alena Krejčová ve funkci ná-
čelnice, Zdeněk Sucharda, Radek Kučera, 
Jana Stoklasová.
V diskusi místostarosta MěÚ Milan Po-
spíšil poděkoval za starost TJ o majetek 
a také všem cvičitelům a trenérům vzdal 
díky za jejich starost o svěřené cvičence 
a cvičenky, závodníky a závodnice, hrá-
če a hráčky. Jaroslav Bareš a Miloslav 
Pour připomněli 3. květen 1945, jako 
jedno z prvních povstání packých obča-
nů v naší republice. Rovněž zde bylo při-
pomenuto 160 let od založení packého 
Sokola.

Míla Pour
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PACKÉ ŠKOLSTVÍ 
Školství je (a bude) pýchou našeho měs-
ta a Novopacka. Začíná to mateřskými 
školami a vězte, že dobré školky jsou 
i v blízkých vesnicích. Pak je tu několik in-
s� tucí, které poskytují vzdělání základní 
(nejméně 4); v Nové Pace je i překvapivě 
hodně a velkých škol středních. Vedle 
toho máme v Pace i talenty rozvíjející 
Základní uměleckou školu a Dům dě�  
a mládeže. 
Níže se budu zabývat jednotlivými typy 
škol. Není naší ambicí podrobně hovo-
řit o každé škole v Nové Pace, pojedná-
ní spíše jen shrnuje a poskytuje obec-
nou informaci pro základní přehled, co 
v Nové Pace vůbec je. Samozřejmě jsem 
si vědom menších nedostatků jak v bu-
dovách škol, tak v jejich činnostech. Řek-
něme si otevřeně, že město se může an-
gažovat především v budovách, pokud 
jde o „nastavení procesů“, ale pokud 
jde o žáky, rodiče a učitele, tak se město 
musí spoléhat na ředitele, resp. město 
s ním musí spolupracovat.

Střední školy
Nejvyšším dosažitelným stupněm vzdě-
lání je v našich podmínkách vzdělání stře-
doškolské, tzn. konec ve věku 19–20 let.

Střední školy ve městě a v celém kraji 
zřizuje, spravuje a fi nancuje kraj, tedy 
vyjma soukromých a církevních škol. 
V Nové Pace jsou nyní 3 střední školy. 
Všechny tedy zřizované a fi nancované 
krajem a jak uvedu dále, je tu i jedno uči-
liště církevní. 
V rámci tzv. op� malizace bylo několik 
krajských škol sloučeno např. učiliště 
v Lázních Bělohrad bylo sloučeno (ne-
správně) se střední školou v Hořicích. 
Resp. řada oborů byla na některých 
školách zrušena s � m, že na zbývajících 
školách bude zajištěna větší koncentra-
ce žáků, což je samozřejmě efek� vnější. 
Je lepší učit v jedné třídě 20 žáků nebo 
ve dvou školách mít dvě třídy po 10 stu-
dentech? 
Packých škol se op� malizace nedotkla. 
Vlastně dotkla, vrchlabské učiliště bylo 
připojeno k Integrované střední škole 
v Kumburské ulici – vznikla tak Střední 
škola strojírenská a elektrotechnická. 
To, že se řada škol a tříd utlumila, zna-
mená, že přeživší školy budou posíleny. 
V letošním roce střední škola gastrono-
mie a služeb přebírá budovy po zaniklém 
učiliš�  v Lázních Bělohrad. 
Nejvíce Pačáků navštěvuje střední školu 

s názvem Gymnázium a Střední odbor-
ná škola pedagogická, kde ředitelem je 
Mgr. Pavel Matějovský. Škola poskytuje 
nejkvalitnější všeobecné vzdělání v Nové 
Pace. Zejména osmileté gymnázium je 
náročné, ale vysoce produk� vní; je skvě-
lou základnou pro univerzitu. Není vů-
bec snadné se tam dostat – pro školní 
rok 2021/2022 bylo přijato 86 žáků z 210 
přihlášených. Nyní na osmiletém gymná-
ziu studuje 201 žáků (z toho 2 Ukrajinci), 
čtyřleté gymnázium má studentů 83 
a pedagogická škola 115; 90 % absolven-
tů gymnázia pokračuje na vysoké škole. 
Do školy se velmi investuje; je tam zre-
konstruovaná jídelna, zateplený inter-
nát a nyní kraj připravuje novou velkou 

Budova gymnázia
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tělocvičnu; v dubnu 2022 byla vypsána 
soutěž na zhotovitele, projekční cena je 
ve výši 120 mil. Kč. Tělocvična bude spo-
lečná i pro Střední školu strojírenskou 
a elektrotechnickou, která má budovy 
také v Kumburské ulici. 
Původní packá ISŠ je od 1. 7. 2018 slou-
čena s učilištěm ve Vrchlabí pod názvem 
Střední škola strojírenská a elektrotech-
nická. Ředitelství je v Nové Pace; od roku 
2006 je řízena Mgr. Zbyňkem Hruškou. 
V hlavní, zmodernizované budově nad 
gymnáziem jsou učebny, odborné učeb-
ny, laboratoře a školní jídelna. V rekon-
struovaném objektu v Kumburské ulici, 
na konci Nové Paky směrem na Brdo, je 
zajišťována prak� cká výuka. Odborný 
výcvik má škola také v ulici J. Kocour-
ka č. p. 134. V novorenesanční budově 
č. p. 325 na Masarykově náměs�  (u kos-
tela), se již škola neprovozuje; toto his-
torické vlastnictví dostalo město zdar-
ma od kraje a město budovu postupně, 
za použi�  dotací, rekonstruuje.
Maturitním oborem denního studia je 
mechanik elektrotechnik a ve Vrchlabí 
mechanik strojů a zařízení. V nástavbo-
vém studiu jsou 2 maturitní obory: pro-
vozní elektrotechnika a provozní techni-
ka. Velké jsou učební obory jako elekt-
rikář, elektrikář – silnoproud, nástrojař 
(ve Vrchlabí ještě strojní mechanik a ka-
rosář). 
Celkový počet žáků školy je 300. Jako 
jediná škola v ČR nabízí maturitní obor 
mechanik strojů a zařízení se zaměřením 
na provoz lanovek a vleků. Tato velice 
kladně hodnocená technická škola ak-
� vně spolupracuje se 17 nejdůležitějšími 
strojírenskými i elektrotechnickými fi r-
mami v regionu.
Tře�  krajskou školou v Nové Pace je 
Střední škola gastronomie a služeb, 
hlavní budova je na náměs�  napro�  ho-
telu Centrál. Má 7 vzdělávacích oborů, 
6 s výučním listem v oboru kuchař-číš-
ník, cukrář, pekař, výrobce potravin ŠVP 
sladovník-pivovarník, krejčí a truhlář a
1 obor hotelnictví s maturitní zkouškou. 
Celkově se na škole k 31. 3. 2022 vzdělá-
vá v daných oborech 409 žáků. 
Škola ke vzdělávání za� m využívá 4 budo-
vy – hlavní budova školy na Masarykově 
nám. 2 v Nové Pace slouží k výuce teorie 
a zároveň zde probíhá odborný výcvik 
oborů kuchař-číšník a krejčí. Dále jsou 
to dílny odborného výcviku oborů cuk-
rář a pekař v Havlově ulici v Nové Pace 
a dílny odborného výcviku oboru truhlář 
v Lázních Bělohrad. Čtvrtou budovou je 
budova truhlářských dílen ve Vrchlabí. 
Škola má ještě prostory cvičné kuchyně 

umístěné v odloučeném pracoviš�  SŠSE 
Nová Paka ve Vrchlabí. Loni byl zahájen 
proces přebírání budovy školy a spor-
tovní haly v Lázních Bělohrad. Na rozdíl 
od dosavadních budov, které jsou v TOP 
stavu (nyní se např. chystá zateplení cuk-
rářských dílen na Střelnici), budou tyto 
vyžadovat značných inves� c. 
Střední škola se od roku 2008 pravidel-
ně účastní Světových olympiád kuchařů 
a cukrářů v Německu a Světových po-
hárů kuchařů a cukrářů v Lucemburku. 
Na těchto soutěžích již škola získala 19 
medailí, z toho 8 zlatých. Mo� em školy 
je: „Život je zábava, když něco umím.“
Od 1. 9. 2022 otevírá Brána střední ško-
la, základní škola a mateřská škola tříletý 
učební obor instalatér, v prvním školním 
roce bude přijímat cca 12 žáků. 

Základní školy
Základní školy poskytují vzdělání ve dvou 
stupních, a to 1. až 5. třída a 6. až 9. tří-
da. Na prvním stupni mají žáci většinou 
jednoho učitele, na druhém stupni vyu-
čuje každý předmět příslušný specialista. 
V Nové Pace jsou nyní 3 základní školy; 
také víceleté gymnázium poskytuje zá-
kladní vzdělání, a to v prvních 4 roční-
cích. 
Základní škola v Komenského ulici je 
neofi ciálně označována jako 1. ZŠ. Tuto 
největší městskou školu vede Mgr. Milan 
Schlögl, ředitelský doyen – ve službě je 
od roku 2000. Škola obvykle otevírá dvě 
paralelní třídy pro ročník, nyní má 19 tříd 
s celkovým počtem žáků 393. Pro každý 
ročník jsou 2 paralelky; avšak je tu něco, 
co tu dlouho nebylo – první ročník je roz-
dělen do 3 tříd! My (plus minus ročník 
narození 1971), co ještě pamatujeme pa-
ralelky A až E, se tomu trochu smějeme, 
ale v současných poměrech jsou 3 třídy 
dost. V podkroví této základky jsou také 

4 třídy speciální školy s 26 žáky. V roce 
2021 činil příspěvek z rozpočtu města 
na provoz (topení, osvětlení) 3,1 mil. Kč. 
Ze státního rozpočtu, zejména na platy, 
to bylo např. 32 mil. Kč.
Ředitelem základní školy na sídliš�  je 
od roku 2012 Mgr. Zdeněk Burkert. Škola 
je počtem žáků menší, v současné době 
má 303 žáků, všechny třídy jsou s po-
měrně malým, tedy příznivým počtem 
žáků – vždy je třída A a B, tedy 18 tříd. 
V minulém roce vydalo město na provoz 
2,7 mil. Kč a od státu bylo třeba 27 mil. 
Kč. 
Nejmenší je církevní základka Brána 
se 60 žáky; ta je řízena Mgr. Danou 
Kašparovou. V roce 2017 byla otevřena 
nová školní budova vedle bývalé hrn-
čírny nad Lidlem. Je to škola rodinného 
typu, alterna� va k současnému stan-
dardnímu poje�  evropského školství 
zaměřeného spíše na výkon. Město této 
škole na provoz nepřispívá.
Nemalou výchovnou funkci má DDM. 
Dům dě�  a mládeže Stonožka je pří-
spěvkovou organizací města; organizu-
je volnočasové ak� vity pro dě� . Kromě 
pravidelné činnos�  rovněž organizuje 
kurzy a akce určené pro dě�  s rodiči 
a kurzy pro dospělé zájemce. Sídlo má 
v Husově ulici, cestou ze sídliště do MŠ 
a ZŠ. Největší akcí je RodFest, rodinný 
benefi ční fes� válek. Město v roce 2021 
DDM fi nancovalo částkou 1151 � s. Kč, 
platy hradí stát. Před lety byl DDM vy-
hodnocen v rámci ankety mezi občany 
města jako nejlepší organizace města 
Nová Paka.
Pro všechny dě�  je v Nové Pace k dispo-
zici také Základní umělecká škola, která 
má sídlo ve staré radnici na Masarykově 
náměs� . Ředitelkou této školy je od roku 
2012 Mgr. Magda Uhlířová. Na škole do-
minuje obor hudební, nicméně škola 
vyučuje i literárně-drama� cký, výtvarný 
a taneční obor. Velkou jejich akcí je Im-
profest, fes� val pro hudební improviza-
ci, kde se lidé setkávají v netradičních, 
krea� vních podmínkách.

Mateřské školy
Hned na úvod zdůrazním, že mateřská 
škola (školka) není určena k hlídání dě� . 
Je to vzdělávací ins� tuce, která může zá-
sadním způsobem ovlivnit dítě na jeho 
cestě životem. Nejdůležitější věci pro ži-
vot se učíme už ve školce!
Kapacita školek v Nové Pace pravidelně 
postačuje k přije�  dě� , které do konce 
nástupního roku dosáhnou 3 let, což je 
ostatně nutné i z hlediska pedagogic-
kého procesu. Menší dě�  vyžadují jiný 

V Bráně začnou od záři i velcí instalatéři
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druh péče. V Nové Pace jsou v součas-
nos�  3 mateřské školy – 2 městské a
1 církevní. 
Mateřská škola na sídliš�  je označová-
na jako 1. MŠ. Ředitelkou školky je od
1. ledna 2016 paní Michaela Pospíšilová, 
DiS. Školka má v 5 třídách okolo 116 dě� ; 
jedna z tříd (Motýlci) je v budově základní 
školy hned vedle; školka má také bazén. 
Nadstandardní jsou kroužky: Sedmihlá-
sek, Logohrátky, Předškoláček a Šikul-
ka. Stát vynakládá na mzdy 9,3 mil. Kč.
Provozní dotace od města na energie 
a údržbu činí dalších 1079 � s. Kč. 
Mateřská školka nad poštou je od 1. led-
na 2013 řízena paní Alenou Špíglovou. 
Školka má 6 tříd (každá třída je označo-
vána jako ky� čka určité barvy), z toho 
jedna (fi alová ky� čka) má detašované 
pracoviště v základní škole v Komen-
ského ulici; navštěvuje ji okolo 140 dě� . 
Státní dotace činí 12,6 mil. Kč. Provozní 
dotace od města je větší než u školky 
na sídliš�  – v roce 2021 to byla část-
ka 1228 � s. Kč. Nutno zmínit, že školka 
zpracovala projekt s názvem „zvýšení 
kvality předškolního vzdělávání včetně 
usnadnění přechodu dě�  na ZŠ“, který 
byl spolufi nancovaný EU s celkovou výši 
podpory 657 � s. Kč.
Nejmenší mateřskou školou je Brána, 
tu zřídil Sbor Jednoty bratrské v Nové 
Pace. Ředitelkou je Mgr. Dana Kašparová 
a školka má 35 dě� . 
Packé dě�  se mohou vzdělávat i v dal-
ších školkách v okolí Nové Paky, mnoh-
dy se v nich najde místo i pro přespolní 
(tedy pro Pačáky). 
Rodiče, pokud jim to dopravní spojení 
dovolí, mohou uvažovat o Staré Pace, 
Pecce, Vidochově a Levínské Olešnici. 
Tyto školky to mnohdy mají velice blíz-
ko do přírody, jsou v nich malé kolek� vy, 
což některým dětem může vyhovovat. 
Mnohdy jsou v těch školkách učitelky 
nějak ukotvené k Nové Pace, např. v Le-
vínské Olešnici stále pomáhá legenda 
našeho mateřského školství paní Go� š-
teinová. 
Možná nebude od věci zmínit ofi ciální 
pravidla a rituály mateřské školy:
1. poprosit a poděkovat,
2. neubližovat kamarádům,
3. vzájemně si půjčovat věci,
4. uklízet si po sobě hračky,
5. čekat, až na nás přijde řada při hře 
i mluvení,
6. nekřičet,
7. používat odpadkové koše,
8. přisunout židle ke stolům, když vsta-
neme,
9. neplýtvat vodou.

Smysl a význam vzdělávacích ins� tucí
Těmito pravidly se dostáváme k otázce, 
zda má smysl chodit do školy. Sociolo-
gické výzkumy ukazují, že vzdělanější 
lidé bývají v průměru v životě úspěšnější 
(měřeno nejen penězi) a spokojenější. 
Uznávám, že se najdou i úspěšní vzdě-
laní jedinci úplně mimo veřejný systém, 
ale to je vždy velmi náročné. Důležitá je 
„škola života“, potkat se problémy, od-
lišnostmi, těžkou prací fyzickou i dušev-
ní. Asi nejlepší je kombinace intenzivní 
samovzdělávání plus veřejné školství 
ve více systémech, státech – ale to je 
skutečně náročné pro studenty i rodiče. 
Omezení lidé tvrdí, že se dá vše spočítat 
nebo najít na internetu (tzv. „vyguglo-
vat“), a že se není potřeba trápit. Ovšem 
trénink mozku jako přípravu na život, 
pro úkoly, které jsou těžko uchopitel-
né, počítače nenahradí. Počítače vedou 
ke zkratkovitému, povrchnímu myšlení. 
Ten, kdo komunikuje jen přes sítě, ztrá-
cí osobní kontakt, není schopen pos� h-
nout realitu, neumí řešit složité problé-
my, přestane i pořádně mluvit.
Těmto trendům čelí naše školství. Je tak 
ve dvou ohních (resp. mezi nimi kličkuje) 
– moderní doba internetová na straně 
jedné a vedle toho paradigma školství 
starého Rakousko-Uherska. Není mož-
né staletou školskou tradici zbořit, ale 
na druhou stranu je nutné se zamyslet 
nad smyslem a cílem školství. Před sto 
lety bylo cílem státu vychovat mladé lidi 
k poslušnos� , kázni, disciplíně, naučit je 
číst, psát a počítat. V té době byly státní 
ins� tuce i soukromé společnos�  (továr-
ny, statky, banky) postaveny zpravidla 
na pravidlech známých z armády tzn. 
konkrétní příkazy a úkoly, monotónní 
opakování stejných postupů. Kariérní 
postup byl dán na základě odsloužených 
let. 
Dnes však žijeme v jiném světě, a proto 
by i základní školství mělo na tyto změny 
více reagovat. Pořádek a disciplína musí 
být, o tom není pochyb. Rákosky se však 
již používat nemohou. Nezbývá než se 
vydat těžší cestou, cestou pozi� vní mo-
� vace, vlastního příkladu učitele, větší-
ho zapojení žáků do výuky a růstového 
myšlení žáků. 
Dovolím si v tom malý exkurs: Koncept 
růstového myšlení byl představen ame-
rickou psycholožkou Carol S. Dwecko-
vou, která ve své knize „Nastavení mysli: 
nová psychologie úspěchu aneb naučte 
se využít svůj potenciál“ představuje, 
jaké dopady může mít právě nastave-
ní mysli na učení. Lidé disponující růs-
tovým myšlením jsou přesvědčeni, že 

s vynaložením dostatečného úsilí a vytr-
valos�  může každý jedinec cíleně zlepšo-
vat svoje dovednos� , rozvíjet svůj talent 
a zvyšovat svůj potenciál. Lidé s fi xním 
myšlením naopak považují základní 
vlastnos�  jedince za vrozené a jednou 
provždy dané.
Žáci, vlastně lidé, s růstovým myšlením 
ak� vně usilují o svůj osobní růst � m, 
že vyhledávají příležitos�  zlepšovat se, 
nebojí se výzev a ob� žných situací. Na-
razí-li na překážku, mají tendenci vytr-
vat a chyby považují nikoliv za projev 
selhání, ale spíše za prostředek k sebe-
zdokonalování. Za� mco žáci s fi xním 
uvažováním ob� žně přijímají kri� ku dru-
hých, žáci s růstovým myšlením využívají 
nega� vní zpětnou vazbu konstruk� vně 
a dokážou se z ní učit.
Klíčovou roli v mentálním růstu dě�  hrají 
rodiče. Bez jejich pozi� vního a ak� vního 
přístupu se nic výrazně nezmění. Rodiče 
ovlivňují nejen své dě� , ale nepřímo i ře-
ditele a učitele: proč nejdou na rodičov-
skou schůzku? Nebo si stěžují na příliš-
nou přísnost učitelů, kteří se pak bojí za-
kročit pro�  zlobivým žákům. Školy se na-
víc samy od sebe jen tak lehce nezmění, 
stát je v této otázce více než pasivní, jsou 
to tedy pouze a jen rodiče, kteří mohou 
svým přístupem usměrnit učitele a třídy, 
později snad i celé školy tam, kde je dnes 
vyspělý svět již řadu let. Je to i úkolem 
orgánů samosprávy v našem městě. 

Rodiče, hodnota vzdělání
Základy vzdělání každého z nás, pokláda-
jí rodiče. Buď nás přesvědčí, že získávání 
poznatků o světě je důležité, dokonce že 
je to zábava, anebo nás rodiče v tomto 
smyslu neosví�  a čeká se na to, zda se 
v našem životě objeví učitel, který zažeh-
ne náš zájem o poznání světa. 
Rodič může nejvíc – je s dítětem od za-
čátku, zná ho nejlépe a vzájemně si dů-
věřují. Svět je pestrý a je velkou chybou, 
když se malý člověk nechá „zjednodušit“ 
na stále stejných počítačových hrách 
nebo jednoduchých seriálech v televizi. 
Dobrá škola je pro moudrého rodiče zá-
kladním důvodem, proč bydlet v určitém 
městě. Chce dopřát své dceři, synovi co 
nejlepší start do života. A vzdělání je, 
vedle zdraví, to nejdůležitější v životě. 
V naší civilizaci je vzdělání spolehlivou 
cestou společenského vzestupu. Mezi 
barbary byl důležitý ten, kdo byl nejsil-
nější případně ten, kdo dokázal vytvořit 
nejsilnější bandu, gang. Mezi námi se 
ovšem může prosadit i „malý a ošklivý 
človíček“, pokud něco složitého a důle-
žitého umí. 
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U domu dětí  se maká i s lopatouV Pace se učí elektrikáři

Za výchovu dě�  odpovídají především ro-
diče. Nicméně škola je jim v tom pomoc-
níkem základním a neopomenutelným, 
historicky ověřeným. Veřejné školství je 
základem evropské prosperity. Nezapo-
mínejme ale, že formální (učebnicové) 
vzdělání je jen dílčím aspektem výcho-
vy. Ty ostatní jsou neméně důležité. Jde 
o to, aby si dítě doma i ve škole osvojilo 
nejen základní poznatky vybraných věd, 
ale aby se naučilo chovat ve společnos� , 
spolupracovat s ostatními lidmi a získalo 
i pracovní návyky. Pracovní návyky v ši-
rokém slova smyslu – tedy dělat něco 
dlouhodobě, mít vůli a trpělivost. Vý-
chova formuje i povahové vlastnos�  – 
zejména ty kladné: čestnost, c� žádost, 
cílevědomost, schopnost empa� e (ale 
samozřejmě i ty záporné – lenost, ublí-
ženost, nedochvilnost). 
Vzdělávání „bolí“, řekněme si to otevře-
ně. A má bolet – žák, který má samé jed-
ničky „zadarmo“ na to jednou dopla� , až 
se dostane do výběrovější školy, tam na-
jednou bude muset s� hnout mnohoná-
sobně více. Učitel musí ty nejlepší žáky 
vhodně popostrčit, ch� t něco navíc –
kvalitu i kvan� tu. 
Nejtěžší je to však pro žáky, kteří se po-
hybují mezi známkami 4 a 5, to je často 
opravdu napě� , stres. Žák by měl ale-
spoň v několika posledních měsících 
před vysvědčením opravdu dřít, s přibý-
vajícím věkem stoupají jeho dovednos�  
a znalos� , ale rychleji by měla stoupat 
náročnost úkolů. Je chybou naší vzdělá-

vací soustavy, že rela� vně největší stres 
dítě zažije na prvním stupni a pak je čím 
dál více v pohodě; mělo by to být přes-
ně opačně – stálé přitahování šroubů. 
V tomto smyslu je dobře, že maturity 
jsou náročné a také start na dobré uni-
verzitě je často šok. 
Ale zpátky k rodičům – rodič, který má 
zájem dítě posouvat, musí sakra přemýš-
let, jak na to. Na výchovu se u nás rodi-
če formálně nevzdělávají, vzpomínají si, 
jak to dělali jejich rodiče a prarodiče. 
Případně se to naučí při prvním dítě� , 
od kamarádů anebo si to někde načtou. 
Na závěr si dovolím předat doporučení 
Rudyarda Kiplinga pro otce, jak z kluků 
udělat muže. Je to překlad O. Fischera 
(jeho syn, také fi lolog, se účastnil cho-
deckých závodů v Nové Pace). 
Tímto vztahem se téma samozřejmě 
nevyčerpává, možná ještě složitější je 
vztah otce k dceři. Otec nese zásadní 
odpovědnost za socializaci svých potom-
ků. Výchova ze strany matek je většinou 
bezproblémová, maminky mají pro dě�  
vlohy od přírody; muž se to musí učit 
a přemýšlet o tom do hloubky. 

Rudolf Cogan, PAKA NAVŽDY! 

Když...
Rudyard Kipling
překlad Otokar Fischer

Když bezhlavost svým okem klidně měříš,
ač tupen, sám že nejsi bezhlavý,

když, podezříván, pevně v sebe věříš,
však neviníš svých soků z bezpráví,
když čekat znáš, ba čekat beze mdloby,
jsa obelháván, neupadat v lež,
když, nenáviděn, sám jsi beze zloby,
slov ctnosti  nadarmo však nebereš,

když umíš snít a nepodlehnout snění,
když hloubat znáš a dovedeš přec žít,
když proti  triumfu i ponížení
jak proti  svůdcům spolčeným jsi kryt,
když nezoufáš, nechť pravdivá tvá slova
lstí  bídáků jsou pošlapána v kal,
když hroutí  se tvé stavení a znova
jak dělník v potu lopotí š se dál,

když spočítat znáš hromadu svých zisků
a na jediný hod vše riskovat,
zas po prohře se vracet k východisku
a nezavzdychnout nad hořem svých ztrát,
když přinuti t znáš srdce své a čivy,
by s tebou vytrvaly nejvěrněj,
ač tep a pohyb uniká ti  živý
a jen tvá vůle káže "Vytrvej!",

když něhu sneseš přílišnou i tvrdost,
když svůj jsi, všem nechť druhem jsi se 
stal,
když, sbratřen s davem, uchováš si hrdost
a nezpyšníš, byť mluvil s tebou král,
když řekneš: "Svými vteřinami všemi
mně, čase, jak bych závodník byl, služ!",
pak pán, pak vítěz na širé jsi zemi -
a co je víc: pak, synu můj, jsi muž!

Podělte se o své zážitky načerpané mimo „packou hroudu“ se čtenáři Achátu.
Text v rozsahu 1,5–2 str. spolu se 3–4 fotografi emi posílejte mailem předsedovi redakční rady D. Polmanovi

na mail: d.polman@seznam.cz. Těšíme se na Vaše příspěvky!
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ZÁVODY SVĚTLUŠEK A VLČAT V MILETÍNĚ
V sobotu 23. dubna ožila skautská zá-
kladna v Mile� ně. Konaly se zde závo-
dy světlušek a vlčat z jičínského okresu. 
Potkaly se zde dě�  ze skautských středi-
sek Lázně Bělohrad, Hořice, Jičín a Nová 
Paka.
Závody světlušek (děvčata) a vlčat 
(chlapci) se konají pravidelně každé dva 
roky (z důvodu covidu byla mezera del-
ší) od roku 1992. Akce je určena pro dě�  
ve věku 7–11 let. Porovnávají se v disci-
plínách, které prověřují jejich schopnos-
�  ve zručnos� , spolupráci, komunikaci 
a vědomostech. Závody jsou tříkolové. 
Začíná se v rámci okresů odkud postu-
pují vítězné družinky do kol krajských 
a dále do kola celostátního.
Závodu v Mile� ně se zúčastnilo 104 dě�  
v 16 družinách (z Lázní Bělohrad 3, Hořic 
4, Jičína 4 a z Nové Paky 5). Trasa závodu 
vedla po naučné stezce Karla Jaromíra 
Erbena. Na téměř čtyřech kilometrech 
bylo rozmístěno šest stanovišť, kde dě�  
plnily různé úkoly. Další dvě disciplíny 
byly připraveny na skautské základně.
Disciplín bylo celkem osm. Světlušky 
a vlčata si na nich vyzkoušely dovednos-
� , které využijí v běžném životě. Byla zde 
zdravověda (jednoduché ošetření zraně-
ní a základy první pomoci), vyhledávání 
informací (jízdní řády), dopravní situace, 

táboření (zatloukání a vytahování hře-
bíků), fyzická zdatnost (spolupráce při 
přenášení vody přes překážkovou drá-
hu), příroda (poznávání živočichů a pří-
rodnin), krizové situace (zde byla zálud-
nost, kdy byly dě�  lákány na bonbón –
většinou neodolaly) a řešily nečekané 
situace, které mohou zažít na výletě. Na-
konec byla zařazena orientace v terénu 
a na mapě.
Výsledky byly vyrovnané a rozhodovaly 

třeba body za chování (i to se hodno� -
lo). Do krajského kola, které se uskuteční 
10.–12. 6. v Potštejně, postupují světluš-
ky z Lázní Bělohrad a Hořic a vlčata z Jičí-
na a Nové Paky.
Jak bylo řečeno v úvodu, není důležité 
umístění, ale setkání a společný zážitek.

Za novopacké skauty
Jindra Beneš – Béňa

VYBAVENÍ DO KLÁŠTERA V NOVÉ PACE
Klášter bude opraven, ale bude vyba-
ven? Život bez bariér, z. ú. získal fi nanční 
prostředky z Integrovaného operačního 
programu prostřednictvím MAS Brá-
na do Českého ráje. Byla odsouhlasena 
a přidělena částka 2,7 mil. Kč pro projekt 
pod názvem Život bez bariér, z. ú. – vy-
bavení kláštera. Celkové vybavení bude 
však podstatně dražší než přidělené ev-

ropské fi nanční prostředky. Nadace ČEZ 
v rámci programu Podpora regionů při-
spěla 200 000 Kč, ČSOB Pomáhá regio-
nům přispěla dalšími 35 000 Kč a ostatní 
dárci přidali téměř 20 000 Kč. Život bez 
bariér však hledá další přispěvatele. Do-
davatelé vybavení kláštera byli na zákla-
dě výběrového řízení vybráni, smlouvy 
o dílo podepsány a nastává realizace 

projektu. Za získané fi nanční prostředky 
bychom chtěli důstojně vybavit oprave-
né prostory kláštera v Nové Pace. Bude 
se jednat převážně o nábytek, počítačo-
vou techniku, audio vybavení, kamerový 
systém, ale i kompenzační či rehabilitač-
ní pomůcky. Třešničkou na dortu bude 
vybavení jedné z místnos�  pod názvem 
snoezelen. Mnozí se ptají, co to vlastně 
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V pátek 22. dubna zaplál u skautské 
klubovny po dvouleté pauze oheň sv. 
Jiří na počest patrona a ochránce skau-
tů a skautek. Tento akt je symbolickým 
zahájením letní činnos� , ale i příležitos-
�  k setkání všech členů střediska Sopka 
(v tomto roce nás je 164). V kruhu oko-
lo ohně tak vedle sebe seděli pamětníci 
počátků skautování na Novopacku před 
válkou a dítka za� m školou povinná.
Po slavnostním zapálení ohně a zazpívá-
ní písně „Červená se line záře“ pronesl 
vůdce střediska Luboš Jindřišek – Ježíšek 
pár slov o činnos�  střediska. Poté dostali 
slovo i zástupci oddílů, kteří se i pochlu-
bili plány na léto – těmi jsou samozřejmě 
tábory. III. oddíl bude u Vortové nedale-
ko Hlinska a II. oddíl navš� ví Údolí duchů 
nedaleko Stříbrné Skalice.
Je radost vidět takto pohromadě všech-
ny činovníky střediska a mít možnost 
vyslechnout jejich příběhy za doprovo-
du písní ze skautských zpěvníků a hu-
debních nástrojů  v rukou rozrůstající se 
skupiny – Jirky Mühla, Kryštofa Vitvara 
a Mar� na Moravce.
Oheň sv. Jiří je i slavnostní příležitos�  
k udělení skautských ocenění. Mar� n 
Vitvar – Mohykán byl oceněn medailí 
sv. Jiří, která se uděluje za dlouhodo-
bou práci ve vedení oddílu a střediska 
(od roku 2009 do 2019) a za práci vý-
chovných zpravodajů. Lindě Podzimkové 
byla udělena medaile Merkura za dlou-
hodobou práci v zázemí střediska v ob-

las�  hospodaření. Luboši Jindřiškovi – Je-
žíškovi byla udělena medaile Díků, která 
je oceněním za ak� vní a obětavou práci.

Za novopacké skauty 
Jindra Beneš – Béňa

OHEŇ SV. JIŘÍ

je? Jedná se o místnost s vodním lůžkem, 
kde je příjemné osvětlení, hudba, prostě 
relaxační místnost. Často je využívána 
pro lidi s psychickými problémy, pro au-
� sty a ostatní cílové skupiny, kteří potře-
bují načerpat klid. Popravdě, někdy by si 
takový odpočinek zasloužilo mnoho lidí 
i bez zdravotního omezení. Klášter je his-
torickou památkou, proto lze předpoklá-
dat, že i vybavení by mělo být důstojným 
doplňkem těchto prostor. Některý in-
ventář musí být takzvaně „šitý na míru“. 
Firmě Ateliér MarDou se podařilo navrh-
nout a vypracovat projektovou doku-
mentaci. Město Nová Paka přispělo fi -
nančním příspěvkem 150 000 Kč na část 
dokumentace. Většina skříněk, polic, 
lavic, stolů, knihovna, kuchyňské linky či 
stoly budou vyrobeny tak, aby odpoví-
daly nejen materiálem, ale i funkčnos� . 
Vybavení v klášteře poslouží pro ak� vity 
a činnost sociálních služeb, komunitního 

centra a samozřejmě bude přínosem při 
akcích pro veřejnost. Například v barok-
ním sále bude k dispozici dataprojektor, 
plátno, ozvučení a nebudou chybět ani 
varhany. V mnoha místnostech plánu-
jeme televizory a počítačovou techniku. 
Popravdě velmi důležitým prvkem bývají 
například přivolávače v sociálním záze-
mí. Současné stavby se neobejdou bez 
kamerového systému a nebude tomu 
jinak ani v tomto historickém objektu. 
U hlavního vchodu plánujeme váhu za-
budovanou v podlaze. To je velmi důleži-
té zařízení, neboť mnohdy v rámci svozu 
a rozvozu pomůcek je potřeba vědět, ko-
lik pomůcka váží. Někdy je i dobré vědět, 
kolik třeba váží klient na elektrickém 
invalidním vozíku. Velkou radost jsem 
měla, když jsem oslovila vedení tradiční 
české fi rmy ohledně stolování. Talíře pro 
svatby či jiné akce budou dekorovat sto-
ly od fi rmy Český porcelán z Dubí, která 

poskytla významnou slevu. Teď začíná 
ten „správný kolotoč“, protože, aby se 
mohlo na začátku roku 2023 otevřít, musí 
být vše na svém místě. Ani naše chráně-
ná dílna nezahálí a zaměstnanci vyrábějí 
do kláštera dekora� vní vázičky na stoly, 
aromalampy, podsedáky na lavice, šijí 
ubrusy na stoly, utěrky do kuchyně, tkají 
dekora� vní pros� rky, dokonce vyrábějí 
dřevěné květníky pro mohutné pokojo-
vé rostliny v ambitu. Mnohdy si člověk 
ani neuvědomuje, když přijde do pro-
stor, kde se konají svatby, konference, 
školení nebo jiné akce, jak je vše krásně 
nachystáno a kolik práce bylo přípravě 
věnováno. V prostředí jako novopacký 
klášter je potřeba sladit doplňky a vyba-
vení. A nezapomenout na žádný detail. 

Jitka Fučíková
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Při pročítání starých čísel Jičínského 
deníku jsem objevil poznámku v textu: 
„Nepatří mezi nejpěknější, dělal jej míst-
ní rodák Antonín Lukeš, který se vyučil 
u Suchardů. Podle legendy vznikl mezi 
konzistoří a městem spor, zda může stát 
mezi farním kostelem a mariánským 
sloupem socha Jana Husa.“ Proto jsem 
se rozhodl napsat tento článek.
Na začátku letošního roku byla na ná-
měs� , u sochy Jana Husa, odstraněna 
část rozpadlých pískovcových sloupů 
a řetěz, který je součás�  původní, dopl-
něné, architektury plas� ky. Tyto čás� , 
po více než sto letech, podlehly erozi. 

Budou vyrobeny nové sloupky a osazeny 
snad budou i původní, renovované řetě-
zy. Současně by měla být zrestaurována 
samotná socha se zbývající architektu-
rou, a tato významná památka historie 
našeho města tak získá opět svůj původ-
ní vzhled. 
Žádná socha zřejmě nezpůsobila v Nové 
Pace tolik rozepří, jako toto dílo od Anto-
nína Lukeše. Množství informací o udá-
los�  roku 1898 se dočteme ve druhé 
kronice, kterou založil v roce 1841 Jan 
Nešpor, když v roce 1854 odešel, pokra-
čovali v psaní kroniky jeho následovníci. 
Jde o pohled katolické církve na dění 
ve městě. K dokreslení celé situace je 
potřeba i pohled z druhé strany.
Nejvýznamnější událos�  roku 1898 bylo 
právě vytvoření a odhalení sochy Jana 
Husa na novopackém náměs� . Odhale-
ní pomníku předcházela vlna národní-
ho sebeuvědomění, návrat k husitským 
tradicím, obyvatelé Nové Paky se začali 
odklánět od katolické církve, objevily se 
i snahy o založení husitské církve, ně-
které akce katolíků byly zcela bojkoto-
vány. Vše probíhalo za starosty JUDr. K. 
Ebenhocha (1897-1907). Nejostřejší 
střet byl dne 7. května 1898. Ve 2. díle 
kroniky Jana Nešpora se píše: „Ve čtyři 
hodiny odpoledne přijela do Nové Paky 
z Radimi Jeho Biskupská Milost Edward 
Jan Brynych, biskup královéhradecký 
neohrožený hajitel víry svatováclavské. 
Městské zastupitelstvo se vyznamenalo 
tí m, že v zasedání 15. dubna se usneslo 
16 hlasy proti  8, jej neuvítati , poněvadž 
prý jejich velikány Amose Komenského 
a Jana Husa potupil. Starostou byl ad-
vokát JUDr. Karel Ebenhoch, radní Jos. 

Radimský, vyrabitel škrobu, Jos. Geisler, 
lékárník, Ignác Kretschmer, punčochář, 
Vojtěch Pek, vinárník a Jind. Záhejský, 
nyní velkoobchodník po úmrtí  svého 
otce. Z celé rady jediný lékárník hlasoval 
pro uvítání p. biskupa. Aby ukázali svou 
nenávist ke katolické církvi, postavili 
na vzdor J. B. Milosti  a faráři, Husovu so-
chu na náměstí  toho roku.“ Zápis na dal-
ším místě pokračuje: „Rovněž ozdoba 
města žádná nebyla, jen na náměstí  asi
8 praporů, z obce Vrchoviny bylo vypra-
veno 20 jezdců. Jeho Biskupská Milost po-
bývala na Pace v neděli, pondělí, biřmu-
jíc biřmovance z Nové Paky, v úterý jela 
do Levína, ve středu do Pecky, kdež všude 
bylo uvítání co nejslavnější. Ve čtvrtek 
ráno odjela do Nové Vsi u Lomnice ve vší 
ti chosti . Uveřejněným referátem z uvítá-
ní Jeho Biskupské Milosti  byl zahájen no-
vinářský boj, v němž zejména p. Záhejský 
a Glos se vyznamenali, a ve kterém nej-
více napadáni byli p. farář Fiedler, a kap-
lani Malý a Burghardt. Téhož roku také 
přikročeno k postavení sochy Mistra Jana 
Husa v Nové Pace. V obecním zastupitel-
stvu odhlasováno místo proň na náměstí  
před farním kostelem přes důtklivé va-
rování p. faráře Fiedlera, 9 hlasů proti , 
17 hlasů pro náměstí .“ V této době byla 
mnohem menší návštěva při 1. Pou�  
mariánské. Dne 7. srpna 1898 byla socha 
od Antonína Lukeše slavnostně odha-
lena. Sochu není možné hodno� t jako 
nepěknou, odpovídá to� ž době vzniku, 
představě o ztvárněné postavě a hlavně 
jde o klasické dílo A. Lukeše, který se vy-
učil v dílně u Suchardů. S jeho pracemi 
se setkáváme v širokém okolí. Odhale-
ní se účastnilo mnoho občanů z Nové 

SOCHA MISTRA JANA HUSA

 Fotografi e z roku 1898, socha J. Husa 
před dokončením, foto J. Markl,

archiv autora

 Přední strana pozvánky na odhalení sochy J. Husa, 
 archiv autora

 Odhalení sochy J. Husa na náměstí  v Nové Pace
dne 7. srpna 1898, archiv autora
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 Soudobá pohlednice náměstí  z roku 1904, archiv autora

Paky. Kronika pokračuje: „Nastaly doby 
nejhorší, v nichž duchovenstvo nejenom 
na ulici bylo napadáno a v novinách 
napadáno. Duchovenstvo ovšem také 
se bránilo novinami a kázáním.“ V roce 
1899 se nekonala poprvé slavnost Vzkří-
šení na náměs� , ale v klášterním chrámu 
Páně. Až před Velikonocemi, v roce 1902 
poslal místní farář, na nátlak členů měst-
ské rady, žádost konsistoři, aby průvody 
byly opět vedeny po náměs� . Po spo-
rech městské rady s farou a církví, se až 
7. dubna 1903 konsistoř rozhodla, na zá-
kladě žádos�  13 spolků z Nové Paky, 
o návratu k tomu, jak se konaly slavnos�  
před rokem 1898.

Zdroje – Rukopis 2. části  kroniky Jana 
Nešpora (zápis z roku 1898), vlastník 
rukopisu nechce být uváděn, CD Nová 
Paka historická (2001), Yvona a Bohu-
slav Benčovi a fond SOkA v Jičíně.

Mgr. Bohuslav Benč

Trhy na náměstí  v Nové Pace mezi roky 1906–1918,
 archiv autora

 Fotografi e sochy v období
1925–1930? Fotografi e je z fondu 

Soudobá dokumentace okresu Jičín, 
sign. VI/1a-1008 (fond je nezpracovaný). 

SOkA Jičín

Detail sochy z roku 2004, na pozadí
čp. 323 s ještě úplnými sgrafi ty.

Foto autor
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ÚČASTNÍCI AKCE SPORTUJEME S CUKROVKOU VYSTAVILI 
NOVÉ PACE VÝTEČNÉ HODNOCENÍ
Všude kolem nás se to jen hemží nega-
� vními informacemi. Sotva ustoupil co-
vid, nastoupilo zdražení energií a velmi 
silně nás zasahuje i válka na Ukrajině. 
Proto věříme, že Vás, milí čtenáři, potěší 
článek na téma trochu veselejší.

Byť diabetes 1. typu není příjemný, po-
stoj, jaký se dá k němu zaujmout, může 
být pozi� vní. V našem městě působí, 
a to již od roku 2007, (tedy již 16 let), 
Diaklub dě�  Nová Paka z.s. V sobotu 
23. 4. 2022 se uskutečnila celodenní 

akce pod názvem Sportujeme s cukrov-
kou. Již předchozí večer se sešli vedoucí 
oddílů a prak� kan�  (všichni diabe� ci) 
v Jěžkově statku, aby naplánovali průběh 
akce. Přijeli z různých koutů Čech a od-
měnou jim byla velmi chutná kuchyně, 

V areálu Českého svazu chovatelů Nová 
Paka bylo ve dnech 13. a 14. května po-
řádně živo. Už tradičně zde vystavovali 
chovatelé drobného zvířectva – králí-
ky, drůbež, holuby, okrasné ptactvo, 
akvarijní rybičky. Jaká byla atmosféra v 
obou dnech to bylo tématem rozhovo-
ru s předsedou Jiřím Antošem (JA) a čle-
nem výboru Pavlem Tůmou (PT), před-
staviteli novopackého svazu chovatelů.

JA: Letošní výstava se nám vydařila po 
všech stránkách. Bylo počasí „na jednič-
ku“ a hodně vystavených zvířat.
200 králíků, 120 holubů, 90 slepic – to 
tady v životě nebylo. V pátek dopoledne 
bylo posuzování od odborníků, znalců, 
odpoledne byla zahájena výstava.
PT: To byl prostor zejména pro školáky, 
děti . Přišlo jich v doprovodu učitelů i ro-
dičů přes stovku. Mnohé z nich, zejména 

ty ze sídlišť, viděly poprvé živá zvířata 
takto zblízka. Je jim spíš vlastní počítač, 
mobil a samozřejmě dívání se na televizi. 
Jenom za odpoledne přišlo přes 500 ná-
vštěvníků.
JA: Lákadlem pro ty malé byla tombola 
s přemírou dárků, na které se podíleli 
místní sponzoři. A co bylo dalšího? 
V prodeji byly například ky� čky, chova-
telské potřeby, krmení pro exoty, výsta-
va knížek. Nesmíme opomenout lákavé 
projížďky na dvou koních a mohl bych 
pokračovat. Samozřejmě prodej různých 
laskomin včetně dobrého jídla i pi�  pro 
ty starší.
PT: Měli jsme obavu, že přijde na výstavu 
méně lidí a bude i méně vystavovaných 
zvířat, právě s ohledem na kalamitu s co-
videm. Když jsme zjišťovali situaci v oko-
lí, tam bylo vystaveno 100–120 zvířat, 
nejvíc králíků. Jak však bylo vidět, uspěli 
jsme v počtu všech vystavovaných zvířat.
JA: Podotýkám, že obrovskou zásluhu 
má na tom i výborné počasí, které přilá-
kalo návštěvníky ze široka daleka. Máme 
tady vystavovatele, kteří k nám jezdí od 
Jablonce, z Vrchlabí, z Turnova i Vysoké-
ho Veselí. Právě s ohlasem na naše vý-
sledky v regionu máme i nové vystavo-
vatele – sedmdesát osm. Takový počet 
jsme ještě nezaznamenali.

To svědčí o důkladné přípravě. Co na-
příklad obnáší?
PT: Je to systemati cká práce celého na-
šeho výboru s přesným rozdělením úkolů. 
A to od ukončení výstavy až po zahájení 
nové. Uvedu příklad. Bylo nutno odhad-
nout počty vystavovatelů se zvířaty. Po-
stavit nové klece pro holuby a králíky. 
S holuby byl trochu problém. Měli jsme 
pouze deset voliér, hromadných. Poté se 
to muselo třídit do jednotlivých klecí.
JA: Opro�  jiným vystavovatelům máme 
určitý primát. Vystavujeme už v květnu. 
Řada dalších se zaměřuje na pozdější 
měsíce, třeba na září, kdy už jsou mladí 
králíci.
Výstava skončila. Co připravujete nyní?
JA: Tak především údržbu objektu, kdy 
chceme snižovat strop v hlavním sále, 
aby se šetřilo teplem. Máme už vybra-
nou fi rmu, která nám to provede. Musí-
me poděkovat vedení města, že nám na 
tuto akci přispělo podstatnou částkou a 
obdobně i na konání této výstavy. My, co 
vyděláme, tak znovu vkládáme do objek-
tu i zařízení. Vždyť i v tom je vizitka naší 
práce i dobré jméno našeho města.

Oldřich Houška

VÝSTAVA DROBNÉHO ZVÍŘECTVA SE VYDAŘILA

Jiří Antoš, předseda ČSCH Nová Paka
René Prokop, jeden z mnoha oceněných s králíkem 

plemene slovenský sivomodrý
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ochota personálu a nadstandardní úro-
veň ubytování.
Nejprve se v sobotu sešlo všech pět desí-
tek účastníků (20 dě�  s diabetem a jejich 
rodiče) ve sportovní hale ZŠ Husitská. 
Pod vedením Ing. Miloslava Pačesného 
(zná prostředí ze svého dese� letého pů-
sobení v roli trenéra mladých fl orbalistů 
z řad žáků 1. stupně ZŠ) sportovali plné 
dvě hodiny všichni, včetně maminek 
a ta� nků, kteří si zavzpomínali na svá 
školní léta � m, že hráli utkání společně 
se svými ratolestmi. Florbalové branky, 
míče na volejbal i basketbal, trampolíny, 
žíněnky a hokejky fl orbalky dostaly za-
brat.
Dě�  si nestačily ani oddechnout a už 
je přivítal bazén města Nové Paky. Per-
sonál se choval k dětem velmi vstřícně 
a díky dobré organizaci byl nástup dě�  
do bazénu a následující odchod plynulý. 
Dě�  využily všech atrakcí (pára, sauna, 
vířivka, vnitřní bazény) tak intenzivně, že 
většina z nich ani svým rodičům, kteří se 
na ně zpoza skla dívali, nestačily ani za-
mávat na pozdrav.

Oběd se podával ve Sportovním centru 
Nová Paka vedle hokejového stadionu. 
Díky předchozí objednávce dě�  dosta-
ly jednotné jídlo včas, aby inzulín mohl 
začít spalovat energii získanou ze stravy. 
Ještě více se na spalování podílelo zápo-
lení na bowlingu, řada dě�  jej hrála vů-
bec poprvé.
Rodiče besedovali mezi sebou a vyměni-
li si své poznatky o diabetu, a i oni navá-
zali mezi sebou kamarádství.
Všechny zúčastněné dě�  byly inicia� vní 
při navazování kontaktů, neboť se se-
jdou v době letních prázdnin v Českém 
ráji, kde Diaklub tradičně pořádá 9denní 
tábor, spojený s edukací o diabetu.
Nejmladším účastníkem byla malá Karo-
línka, které je 5 let a pobývá zde se statu-
sem uprchlíka z Ukrajiny. Po celou dobu 
konání akce byl přítomen MUDr. Jan 
Vosáhlo, diabetolog působící ve Fakultní 
nemocnici Královské Vinohrady, Praha, 
který již od roku 2009 jezdí jako tábo-
rový lékař s cílem dohlížet po zdravotní 
stránce na dě� .

Diaklub DĚKUJE:
(1) Panu Jaroslavu Nožičkovi a Janu No-
žičkovi za poskytnu�  důstojných prostor 
ke stravování a ubytování, personálu 
Jěžkova statku za nesmírnou ochotu 
a vstřícný přístup vůči diabe� kům. 
(2) Vedení ZŠ Husitská za poskytnu�  
prostor k fyzickým ak� vitám, včetně 
šaten v zázemí, a za poskytnu�  sportov-
ních potřeb. 
(3) Majiteli a zaměstnancům Sportov-
ního centra za poskytnu�  stravovacích 
služeb a za množnost využít prostor 
k bowlingu. 
(4) Společnos�  Infopharm za poskytnu�  
dárkových předmětů a cen pro dě� .
Účastníci ocenili úroveň akce a Nové 
Pace udělili vynikající vysvědčení. Všich-
ni odjížděli domů s dobrou náladou, 
která korespondovala s nebem bez mra-
ků. Dě�  i rodiče získali nové zkušenos�  
a nové kamarády a upevnili vědomí, že 
cukrovce se dá čelit.

Výbor Diaklubu Nová Paka z.s.

ABSOLUTNÍ CENA NOVOPACKÉHO ŠUTRÁKU 2022, MODELÁŘSKÉ 
VÝSTAVY A SOUTĚŽE PLASTIKOVÝCH A PAPÍROVÝCH MODELŮ, 
ZŮSTALA NA PACE!

Po dvouleté pandemické přestávce se 
opět uskutečnil v pořadí již 21. ročník 
tradiční modelářské akce pod záš� tou 
starosty města Nová Paka. Termín připa-
dl na sobotu 7. května 2022 v prostorách 
bývalého hotelu Centrál v Nové Pace. 
Výstavní plochy se postupně zaplnily 
a celkem se představilo na akci téměř 
250 modelů. Do samotné soutěže mo-
deláři přihlásili 130 plas� kových a 26 
papírových modelů převážně letadel, 
vojenské a civilní techniky do 14 soutěž-
ních kategorií převážně od tuzemských 

modelářů, které doplnilo 8 žáků. I letos 
se akce mohla pyšnit přívlastkem „me-
zinárodní“, neboť dorazili rovněž polš�  
modeláři ze Swidnice. K obohacení akce 
přispělo rovněž dalších 6 speciálních ka-
tegorií, mezi které patřily, kromě Ceny 
starosty města Nová Paka, také Cena 
PaedDr. Josefa Tůmy za nejlepší civilní 
vozidlo, Cena Petra Navrá� la za pěk-
ný model, Cena Modrý Max za nejlepší 
model z I. světové války, Cena plk. Sta-
nislava Fejfara, L. d´H za nejlepší model 
letounu Spi� ire a Cena Krkonoš. 

Modelářskou přehlídku ještě doplnila 
klubová prezentace modelářů z  Kelče 
s 21 plastovými a 12 papírovými mode-
ly. Dále se prezentovalo 12 nesoutěžních 
plastových a 4 papírové modely z po-
řádajícího klubu IPMS Krkonoše, který 
zároveň hodno� l „ty nejlepší“ v daných 
kategoriích plas� kových modelů. V  pa-
pírových modelech to rozhodli samotní 
diváci systémem „líbí – nelíbí“. K zajíma-
vé podívané přispělo dioráma železnice 
z Protektorátu Čechy a Morava od Tomá-
še Simona z Frýdlantu a panel modelové 

Zleva: místostarosta Mgr. Milan Pospíšil 
a vítězové Marti n Povr se svým otcem 

Janem Společné foto modelářů z IPMS Krkonoše a Kelče
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železnice v podání jičínských modelářů. 
Jako vždy nezklamal se svými modely 
Jiří Brůna ze Žďáru nad Metují. Pozvání 
přijal též legendární autor vystřihová-
nek z časopisu ABC Ladislav Badalec. Ani 
tentokrát neodmítli účast na akci místní 
automodeláři z AMC Nová Paka s kolek-
cí 32 modelů aut. K umocnění celé akce 
a pohodového dne v rámci doprovodné-
ho programu přispěl klub vojenské histo-
rie KVH Elbe v podání Jaroslava Doubka 
a Petra Bezstaros� . 

Samotné vyhlášení výsledků proběh-
lo od 15:30. V jednotlivých kategoriích 
bylo uděleno ocenění v podobě výbrusu 
achátu, dále broušené sklenice s logem 
IPMS Krkonoše, plas� kové modely, me-
daile a pamětní diplom. Všech 8 zúčast-
něných žáků rovněž získalo pres� žní oce-
nění a stavebnice modelů. Automodeláři 

z AMC Nová Paka si rovněž vyhlásili Cenu 
PaedDr. Josefa Tůmy za nejlepší civil-
ní vozidlo a Ing. Zdeněk Kouba vyzdvihl 
kvalitu prezentovaných soutěžních mo-
delů aut. Absolutním vítězem soutěže se 
vůbec poprvé stali modeláři z Nové Paky 
(nečlenové pořádajícího IPMS Krkono-
še, který na této akci nikdy své modely 
do soutěže nepřihlásil) a cena tak zůsta-
la „doma“. Z rukou místostarosty města 
Mgr. Milana Pospíšila převzal Jan Povr se 
synem Mar� nem vítězný pohár za 2 pa-
pírové modely hradu Trosky v původním 
a současném stavu. Na samotném závě-
ru akce ještě proběhlo vylosování divác-
ké tomboly. 

Letošní ročník se vydařil z hlediska kvali-
ty vystavených modelů a rovněž divácké 
účas� . Organizátoři děkují městu Nová 
Paka, společnos�  Paradix s.r.o. a míst-

ním fi rmám za jejich podporu, bez které 
by se akce neuskutečnila. Divákům a pří-
znivcům děkujeme za jejich hojnou účast 
a budeme se těšit na další setkání při 
příš� m ročníku Novopackého šutráku. 
za IPMS Krkonoše z.s. 

Radim Karel
autoři foto: Petr Navráti l st. a ml.

NOC KOSTELŮ 2022 
Vážení čtenáři,
jistě Vám nemusím představovat projekt zvaný Noc kostelů, do kterého se spolu s velkým množ-
stvím kostelů a modliteben napříč celou Českou republikou pravidelně zapojuje také novopacká 
farnost. Letošní Noc kostelů proběhne v pátek 10. června 2022.
Jejím mo� em bude citát ze starozákonní knihy Žalmů: „Za dne ať Hospodin dává svou milost, celou 
noc mu budu zpívat a chválit ho.“ 
Hudba a zpěv tedy budou hlavním programem v otevřeném klášterním kostele Nanebevze�  Panny 
Marie v Nové Pace, kam Vás od 19 hodin zveme na koncert s názvem „Novou píseň zpívejte". 
Program si pro vás připravili sopranistka Jana Stehr, sbor a orchestr Voce Deo pod vedením Jarosla-
va Moravce, spolu se sborem Hlas pod vedením Aleny Lelkové. Těšit se můžete na duchovní skladby
15. stole� , árie Georga Friedricha Händela  a Gioacchina  Rossiniho, i na hudbu ze stole�  dvacátého. 
Po koncertě bude mít každý návštěvník také možnost volné prohlídky kostela, a to až do 22 hodin.
Zároveň bude tento večer otevřen k prohlídce také kostel Narození Panny Marie v Úbislavicích, a to 

v čase od 19 do 22 hodin. Pokud byste během tohoto večera chtěli navš� vit i jiné otevřené kostely, můžete si najít více infor-
mací o programech na www.nockostelu.cz.
Posloužit Vám může také aplikace Noc kostelů (použitelná letos i pro Apple), která poskytuje  i nabídku programů nejbližších 
kostelů a modliteben podle GPS polohy uživatele.
Přejeme Vám, ať se necháte oslovit jedinečnou atmosférou našich kostelů.

Za ŘKF Mgr. Kateřina Kuříková

Návštěvnost byla velká

Uprostřed vítězné modely hradu Trosky

Modely Ladislava Badalce
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Knihu slavnostně pokřtí starosta 
Nové Paky Mgr. Josef Cogan. Při 
příležitosti křtu bude možné knihu 
zakoupit za zvýhodněnou cenu. 
Pro novináře jsou připraveny
recenzní výtisky. 
VSTUP ZDARMA

Jan Řehounek

NAKLADATELSTVÍ REGIA 
a MĚSTSKÁ KNIHOVNA NOVÁ PAKA

 si Vás dovolují pozvat na křest a autogramiádu knihy

Jana Řehounka

PODKRKONOŠÍ
 BAREVNÝM 

PODZVIČINSKEM
Akce se uskuteční v úterý 7. června 2022 od 17:00 hodin 

v městské knihovně v Nové Pace, 
F. F. Procházky 70
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V letošním roce valdovš�  hasiči slaví 
120. výročí vzniku jejich sboru. Při této 
příležitos�  pořádali dne 14. 5. okrs-
kové hasičské závody, které se konaly 
po dvou letech z důvodu covidové si-
tuace a po pě�  letech opět ve Valdově. 
Za příjemného slunečného počasí se pod 
spodním rybníkem postavilo na start 
štafet a požárních útoků celkem 16 
družstev sester a bratrů hasičů z našeho 
okrsku. Rodinní příslušníci a návštěv-
níci dotvořili příjemnou kulisu závodů 
a fandili svým domácím nebo oblíbeným 
družstvům. Za jejich podpory proběhly 
nejprve štafety, které nejlépe zvládlo 
družstvo žen z Nové Paky II, následované 
Valdovem a Vrchovinou.
V mezičase domácí hasiči představili své 
nové družstvo přípravky mladých hasičů. 
Dě�  ve věku skoro tří až šes�  let před-
vedly štafetové běhy. Po jejich prezenta-
ci byla provedena ukázka historické koň-
ské stříkačky. Během ukázky byla před-
vedena její funkčnost i akceschopnost 
při simulovaném požáru bývalé místní 
hospody „U Lauverů“.
Následné požární útoky prověřily sehra-
nost jednotlivců v této nelehké disciplí-
ně. Zpřísnění pravidel nyní vyřadilo jed-
no družstvo žen v boji o co nejlepší umís-
tění. Z žen nejlépe zaběhla Radkyně, Val-
dov a Vrchovina. Z mužů byla suverénní 

Vrchovina a sebrala domácím možnost si 
ponechat putovní pohár za tře�  vítězství 
v řadě.
Dle součtu bodů (umístění družstva) 
bylo pořadí následující:
– za ženy:
1. Valdov, 2. Vrchovina, 3. Nová Paka II
– za muže:
1. Vrchovina, 2. Valdov, 3. Nová Paka II.
První dvě družstva žen i mužů postu-
pují do okresního kola požárního spor-
tu 5. června v Nové Pace. Za Valdováky 

mohu říct, že obě družstva se tohoto po-
stupového kola zúčastní.
Ještě před ofi ciálním zakončením závo-
dů, předáním pohárů a cen od pořada-
telů a zástupců města, byl oceněn za-
sloužilý hasič, bratr pan Josef Petr, který 
oslavil životní jubileum. Po těchto ofi cia-
litách probíhala volná zábava za dopro-
vodu kapel Ježkovy voči a Mr. Staniol.

Vladimír Sedláček,
starosta sboru SDH Valdov

OKRSKOVÉ HASIČSKÉ ZÁVODY VE VALDOVĚ

PŘEDSTAVUJEME VÁM
Vážení čtenáři Achátu, znáte ve svém okolí někoho zajímavého, o kom by se měli dozvědět i ostatní?

Můžete o něm napsat do rubriky PŘEDSTAVUJEME VÁM. Vaše příspěvky posílejte na

achat@munovapaka.cz.

TĚŠÍME SE NA VAŠE PŘÍSPĚVKY!
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Milí žáci, interpre�  a milovníci klasické 
hudby, v rámci 6. ročníku fes� valu Pod-
krkonošské hudební léto vás srdečně 
zveme na jednodenní mistrovské kurzy, 
které proběhnou 2. července v hotelu 
Centrál, Nová Paka. 
Tento rok se otevírají kurzy v oboru 
housle / klavír / klasický zpěv. Jedno-
denní kurzy jsou určeny dospělým i dě-
tem, kteří budou mít možnost zdokonalit 
své technické a interpretační dovednos�  
pod vedením odborníků: Alena Gre-
šlová, klavíristka a pedagožka vyučující 

na Hudební fakultě Akademie múzických 
umění v Praze; Ludmila Pavlová, hous-
listka a doktorandka stejné univerzity; 
Kristýna Háblová, učitelka klasického 
zpěvu na ZUŠ Štefánikova v Praze, ab-
solventka Hochschule der Künste Bern, 
Švýcarsko.
Kurzy se konají dopoledne 2. července, 
od 18:00 hodin na ně navazuje Zaha-
jovací koncert fes� valu, kde vystoupí 
L. Pavlová a A. Grešlová s programem, 
který zahrály na fes� valu Pražské jaro. 
Žáci tedy budou mít možnost sledovat 

své pedagogy při večerním vystoupení. 
Cena jednodenního kurzu je symbolic-
kých 300 Kč. Každý žák bude mít vstup 
zdarma na koncert v hotelu Centrál, a to 
i se svou rodinou v počtu max. 4 osob. 
Kapacita kurzů je omezená! Přihlašujte 
se do 27. června přes h� ps://www.hu-
debni-leto.cz/mistrovske-kurzy.
Více podrobnos�  se účastníci dozví včas 
před začátkem kurzů.

Těšíme se na vás!

JEDNODENNÍ MISTROVSKÉ KURZY
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Laser World of Photonics 2022
Společnost SQS Vláknová op�ka se po několikaleté přestávce vynucené covidovými
opatřeními zúčastnila mezinárodního veletrhu LaserWorld of Photonics vMnichově.
Historicky největší a nejsilněji obsazená prezentace SQS ve zcela novém atrak�vním
stánku představila stávajícím i potenciálním zákazníkům především nové produkty
a související vývojové a výrobní služby. Firma bude i nadále směřovat cestou inves�c
do vlastního rozvoje jak technologického, tak v oblas� lidských zdrojů, aby se udržela
na špičce technologického vývoje v oborech vláknové op�ky, optoelektroniky,
laserové techniky a vysoce přesného laserového a CNC obrábění. Cílem společnos�
je dosažení vyšší efek�vity výroby zaváděním automa�zace výrobních procesů a také
další zvýšení přidané hodnoty produktů, které vyvíjí a vyrábí. K aktuálně
nejzajímavějším oblastem směřování firmy patří dodávky pasivních op�ckých
komponentů pro fotonické integrované obvody využívané v nové generaci op�ckých
vysílačů/přijímačů s přenosovými rychlostmi dosahujícími řádu terabitů za sekundu
nebo vývoj nových vícekanálových laserových zdrojů.

Aktuální nabídku volných pracovních míst
najdete na www.sqs-fiber.cz

v sekci Kariéra.

V případě zájmu o zaměstnání v SQS
můžete svůj profesní životopis vložit přes

webový kontaktní formulář,
zaslat na personal@sqs-fiber.cz,

případně přĳít osobně vyplnit dotazník
uchazeče o zaměstnání.

Vaše dotazy rádi odpovíme na
tel. 493 765 381.

SQS hledá kolegy na následující pracovní pozice
SPRÁVCE BUDOV - komplexní zajištění činnos� týkajících se správy budov a infrastruktury v majetku
společnos�, vedení týmu elektrikářů a úklidu (cca 9 zaměstnanců), zajištění provozuschopnos� a dobrého
technického stavu nemovitos� a infrastruktury společnos�
OPERÁTOR PŘESNÉHO CNC OBRÁBĚNÍ - obsluha CNC strojů: víceosý soustruh, soustružnicko-frézovací
centrum, prototypová a malosériová výroba přesných kovových dílů, práce se základními ručními měřidly,
výpomoc se základním seřizováním strojů a jejich údržbou
TECHNIK VÝROBY - OPTOELEKTRONIKA - obsluha poloautoma�ckých zařízení provádějících třídění,
ohýbání a balení výrobků, údržba výrobních zařízení, nastavování a obsluha měřících stanic, zajištění plnění
výrobního plánu, dodržování výrobních postupů s důrazem na kvalitu výrobku
TECHNICKÁ PODPORA PRODEJE - technická podpora vybraných zákazníků, příprava nabídek speciálních
produktů vláknové op�ky, úzká spolupráce s výrobou, vývojem a zákazníky, práce v interním informačním
systému Helios Green
PROCESNÍ INŽENÝR – AUTOMATIZACE - vývoj nových technologických procesů op�cké výroby, konfigurace
robotů automa�zované výroby, spolupráce na udržení a zlepšení kvality výroby, komunikace se zadavateli
projektů a dodavateli technologií
OPERÁTOR VÝROBY – SPECIALISTA - provádění vysoce přesných a sofis�kovaných výrobních operací dle
zadaných pracovních postupů, práce v laboratorně čistém a klidném prostředí, převážně vsedě, není fyzicky
náročná

Vzdělávací centrum DS Saurus
Firemní dětská skupina Saurus společnos� SQS Vláknová op�ka byla založena s cílem
nabídnout mladým zaměstnancům a jejich rodinám možnost umístění svých dě�
v moderním předškolním vzdělávacím zařízení. DS Saurus, která zahájila provoz
v srpnu 2020, poskytuje nadstandardní služby pro dě� cca od 2 let do zahájení školní
docházky.
Propracovaný vzdělávací program doplňují další zajímavé činnos�, např. výlety,
sportovní kurzy nebo exkurze. Nedávno se dě� podívaly do hasičské stanice v Nové
Pace, kde jim pan hasič ukázal požární auto a co všechno v něm lze najít. Dokonce si
vše mohly prohlédnout i zevnitř a vyzkoušet, jak se hasí požár.
Především spokojenost dě� i jejich rodičů svědčí o tom, že založení firemní dětské
skupiny byl krok správným směrem.
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ZAČÁTKY SKAUTINGU V ČECHÁCH A V NOVÉ PACE
Pokračování 3., období 1936–1939

Toto období je již silně ovlivněno situací 
v Německu a tušením budoucího celo-
evropského konfl iktu. Československá 
republika zbrojí a buduje pohraniční 
opevnění. Skautské hnu�  se masivně 
rozvíjí a mládež se zapojuje do branné 
výchovy. Dochází ke sloučení skautských 
organizací. Svaz čs. důstojnictva vydá-
vá periodikum Obrana obyvatelstva, 
ve kterém klade důraz na chování v pří-
padě leteckých útoků a použi�  bojových 
plynů. Část pokynů je věnovaná i skaut-
ské mládeži. 
Na podzim roku 1938 umírá první náčel-
ník československých skautů A. B. Svojsík 
– Zakladatel a po něm je novým náčelní-
kem zvolen RNDr. Rudolf Plajner – Táta. 

Ve střediskové kronice je toto období 
uvedeno heslem: „Buď připraven!"
O obnovení skautování se u chlapecké-
ho kmene zasloužili Josef Mádle, Václav 
Malý a Fr. Hančil a u dívčího Olga Kučero-
vá-Vaisová, Marta Pilařová a Svata Šim-
ková. Byla to již jiná doba. O skautech 
se vice psalo v celostátních novinách 
a mluvilo v rozhlase. Lidé, co Junákům 
nepřáli, umlkli. Vlivné osobnos�  měs-
ta podporují a uvědomují si důležitost 
této organisace. Tiskař a vydavatel pan 
Fabián vydává Novopacké listy, kde je 
pravidelná skautská rubrika. Tyto noviny 
informují o celé činnos� . V prosincovém 
čísle z roku 1937 je rozepsáno vedení. 
Vedoucím sboru je Karel Faktor, oddíl 
skautů vede Václav Malý, smečku vlčat 
paní profesorka O. Kučerová a paní O� o-
vá, vedoucí skautek je paní učitelka Mar-
ta Pilařová, roj šotků (světlušek) vede 
paní Krupařová – choť okresního hejtma-
na. Ke sboru je připojen oddíl z Karlova. 
Sbor má 103 členů. Předsedou místního 
Sdružení přátel skau� ngu v Nové Pace je 
Dr. J. Krupař – okresní hejtman. 
Družiny se scházejí ve spodních míst-
nostech nové radnice. Činnos�  je plnění 
skautských dovednos� , ty se prověřují 
při Polních hrách. To je celodenní hra, 
které se účastní celý sbor. Sbor se roz-
dělí na dvě čas�  a ty „bojují" pro�  sobě. 
Plní se orientace, první pomoc, pozoro-
vání, tělesná zdatnost a jiné dovednos�  
a znalos� . Tyto hry se konaly čtyřikrát 
(i v zimě). Účast na okrskových setkáních 
v Kopidlně a Jičíně a na sněmu v Praze 
je již samozřejmos� . Hlavním místem 
setkávání je sopka ve Zlámaninách. Zde 
se konají skautské sliby, Svatojiřské ohně 

a ostatní činnost. V lednu 1938 je usta-
ven druhý oddíl, který má družinu Al-
batrosů a Stopařů a vedoucím je bratr 
Hančil odborný učitel. 1. oddíl se skládá 
z družin Jelenů, Ostřížů a Kondorů. Dívčí 
oddíl má družiny Pomněnek a Veverek. 
Vlčata mají svoji totemovou hůl, kterou 
vyřezal řezbář pan Šimek. Našla se po
75 letech. Je vydáván cyklostylovaný 
měsíčník Táborák. V druhém čísle – kvě-
ten 1938, je článek o sněmu v Praze, 
poli� cké situaci, povídka z divokého zá-
padu, novinky ze sboru, reklamy. Bratr 
Pitra přebírá po bratru Hančilovi druhý 
oddíl a píše oddílu dopis. 
Z časopisu Táborák:
„Skautům II. oddílu. Skoro po dese� le-
tém „odpočinku" rozhodl jsem se zase 
skautova� . Byl mi svěřen odpovědný 
úkol – vést váš oddíl, Chtěl bych, aby
II. oddíl novopackých skautů stal se 
co nejdříve oddílem vzorných skautů 
a prosím proto všechny, abyste mi byli 
nápomocni k brzkému dosažení tohoto 
cíle. Každý začátek je těžký a novopacký 
skau� ng je v začátcích. Musíme se pro-
to všichni stara�  svorně o to, aby se co 

nejdříve dostal a mohl se plně rozvinou-
� . Nová Paka se svým krásným okolím 
je skoro ideálním místem pro skau� ng. 
Blízké lesy, které skautům nahrazují za-
prášené tělocvičny, skautská reservace 
ve zlámaninském lese, vlastní klubovna 
– toť tři hlavní předpoklady pro skautský 
výcvik. Zbývá jen toto vše oživi�  radost-
ným nadšením mládí, která chce v duchu 
skautských idejí ží�  a pracova�  nejen pro 
dobro své vlastní, ale i na prospěch naší 
milované republiky. Při své práci mějme 
stále na pamě�  slova protektora Svazu, 
našeho pana presidenta Ed. Beneše: 
"Dnes více než kdy jindy pla�  vaše hes-
lo: ,,Buď připraven". Máte, jako občané 
tohoto státu, � m větší povinnost konat 
své skautské úkoly a připravovat se tak 
na další život, abyste byli dobrými ob-
čany státu, dobrými lidmi a užitečnými 
členy lidské společnos� ."
Zdar novopackému skau� ngu! Miroslav 
Pitra. 

Určitě největší akcí tohoto období jsou 
letní tábory v roce 1937 a 1938. 
Ten první se konal na Chloumku u Zboží, 
je z něho i fi lmový záznam a ten druhý 
v Myší díře u Pecky. Po chlapeckém od-
díle zde táboří dívčí oddíl. Nejsmutnější 
skautskou událos�  je úmr�  bratra zakla-
datele A. B. Svojsíka. Novopač�  skau�  
nosí smuteční pásky a slibové odznaky 
jsou zakryty též černou páskou. 
V tomto období působí ještě jeden 
skautský sbor a to DTJ – Dělnická tělový-
chovná jednota. 
Ustanovením protektorátu Čechy a Mo-
rava sbor skautů v Nové Pace končí.

Josef Tomáš – Sev

Zdroj: Tomáš Josef, brožura (cca 2010)
„Střípky ze života novopackých skautů 
1919–1990“

Volné pokračování příště
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Sportovní výbor při zastupitelstvu na-
šeho města, tak jako v minulých letech 
i letos, se rozhodl vyhlásit vynikající 
sportovní reprezentanty města, aby 
tak zviditelnil úspěchy sportovců, oddí-
lů a klubů za rok 2021. Vzhledem k ně-
kolikaměsíčnímu přerušení jakékoliv 
tělocvičné a sportovní činnos�  vlivem 
koronaviru, tak dojde i k pozdějšímu vy-
hlášení nejúspěšnějších sportovců, kte-
ré se uskuteční ve čtvrtek 2. června od
17 hodin v Jírových sadech a v případě 
nepříznivého počasí na zimním stadionu.
Letos již potřiadvacáté se setkají vybraní 
sportovci našeho města s jeho předsta-
viteli a veřejnos�  na slavnostním vyhlá-
šení nejúspěšnějších sportovců, cviči-
telů, trenérů a činovníků. Vyhlášením 
nejúspěšnějších sportovců města se do-
stávají do povědomí veřejnos�  � , z nichž 
někteří svými sportovními výkony pro-
pagují a zviditelňují naše město nejen 
v okolí, ale v některých případech i v celé 
České republice, a dokonce i na poli 
mezinárodním. Ti nejmladší, kteří ještě 
na své velké výkony čekají, skýtají záru-
ku, že když u sportu vydrží, bude sport 
v Nové Pace i nadále významným činite-
lem dění. Vyhlášení trenéři a funkcionáři 
jsou většinou pilnými včeličkami, které 
svým přístupem a odbornos�  připravují 
sportovce k výkonnos�  a umožňují ak� v-
ní sportovní činnost sportovních organi-
zací. Na této stránce je představujeme 
tak, jak byli navrženi jednotlivými no-
vopackými tělovýchovnými a sportovní-
mi organizacemi. Jejich počet se odvíjí 
od šíře členské základny a výkonnos�  
jednotlivých sportovních odvětví s při-
hlédnu� m k reprezentaci města. Každý 
sportovní subjekt si mohl vybrat, kterou 
kategorii svými navrženými obsadí. 

Nejúspěšnější sportovci jsou seřazeni 
abecedně dle jednotlivých sportovních 
organizací, bez rozdílu kategorií a čin-
nos� :

AUTO KLUB v AČR Nová Paka
Ondřej Medlík – patří mezi ty členy Auto 
klubu v AČR Nová Paka, kteří rozšířili 
velice početný stav jezdců autokrosu 
Nové Paky. Již mnoho let se věnuje tr-
vale autokrosu. Nejdříve ve třídě RB 160 
autokros v závodech Kosice Cupu, dále 
ve třídě junior do 600 ccm. Postupně 
se vypracoval a v roce 2019 se zúčastnil 
Mezinárodního mistrovství České repub-
liky, kde se ve velmi početné konkuren-
ci začal umísťovat na předních místech 

a v celkovém hodnocení skončil na velice 
pěkném 3. místě. Postupně se svým tý-
mem začal připravovat špičkový závodní 
stroj na sezónu 2020. Bohužel pandemie 
zrušila velký počet závodů, a proto plně 
začal závodit, hlavně na ME, až v roce 
2021. Hned v prvním závodě v Bausce 
se mu podařilo zvítězit a zvítězil též ještě 
v Itálii, dále skončil na druhých místech 
v Nové Pace, Přerově a Portugalsku. 
V celkovém hodnocení získal celkem
230 bodů, což bylo o 18 více, než měl 
druhý Daniel Pytloun, takže získal svůj 
první � tul Mistra Evropy. Sezóna 2021 
byla za� m jeho nejúspěšnější ze všech. 
Stal se tak velkým soupeřem pro ostatní 
jezdce, kteří s ním v příš� ch letech musí 
počítat. Jeho tým je velice mladý a po-
děkování patří otci a celé rodině za to, že 
zvládnou přípravu vozu, autobusu a or-
ganizaci těchto závodů. Jeho tým letoš-
ní sezónu vypus�  a bude se připravovat 
na přestup do vyšší divize. Předpokládá-
me, že spolu s Jakubem Novotným, Fili-
pem Hartmanem, Václavem Fejfarem, 
Petrem Šimurdou a Lukášem Musilem 
bude úspěšně reprezentovat AK Nová 
Paka a Českou republiku.

BAKAKO Nová Paka
Elena Famfulíková – je dlouhodobě nej-
úspěšnější členkou oddílu a svojí hou-
ževnatos�  a umem za širokými řídítky 
může být vzorem i ostatním mladým 
závodníkům v kolek� vu. V roce 2021 se 
zúčastnila jednačtyřice�  MTB závodů 
a celkově zde získala 37 medailí. Zlatá 
medaile jí na krku visela dokonce de-
větadvacetkrát. Celkově vyhrála ve své 
kategorii 8 závodů Hradeckého poháru, 
12 závodů Prima Cupu a 4 závody Seve-
ročeského poháru.
Daniel Polášek – svojí živos�  a umem 
zacházet se širokými řídítky dokonale 
strhává ostatní dě�  ve svém okolí k lep-
šímu ovládání biku a inspiruje tak ostatní 
bikery v klubu. Letos se zúčastnil 14 MTB 
závodů, v nichž získal 8 medailí – čty-
ři zlaté a čtyři stříbrné. Celkově vyhrál 
ve své kategorii v Žernově, Turnově a 2x 
ve Dvoře Králové.

BRUSLAŘSKÝ KLUB – lední hokej
Fran� šek Paulus – je útočníkem v druž-
stvu starších žáků HC Nová Paka. Je nej-
lepším hráčem v kanadském bodování. 
V uplynulé hokejové sezóně hrál navíc 
celkem pravidelně též za dorost, kde se 
rovněž bodově prosazoval. V červenci 
2021 se stal v Curychu mistrem Evropy 

v in-line hokeji. Stále se kromě hokeje 
rád věnuje cyklis� ce. Je žákem packého 
gymnázia, které reprezentuje ve většině 
sportovních soutěží.
Šimon Vedral – se v mládí věnoval atle-
� ce, fl orbalu, tenisu a fotbalu. Nakonec 
u něj mezi sporty zvítězil hokej. Branku, 
do které se postavil v roce 2014, již neo-
pus� l. Vzhledem k jeho výkonnos� , měly 
o něj zájem kluby i mimo Novou Paku. Již 
jako žák hrál za HC Vlci Jablonec nad Ni-
sou a HC Vrchlabí. V květnu 2021 odešel 
na hostování do pražské Slavie a v září 
přestoupil do 9. třídy v Základní škole 
Eden v Praze. S týmem vybojovali čtvrt-
fi nále extraligy dorostu. V téže sezóně 
se Šimon probojoval do reprezentace ČR 
U16. Od nové sezóny se stane hráčem 
HC Sparta Praha.

FOTBAL – 1. FK Nová Paka
Ladislav Knap – patří již několik let mezi 
novopacké trenéry, kteří se starají o mla-
dé začínající fotbalisty. V současné době 
trénuje kategorii mladších žáků, hrající 
soutěž Krajského přeboru Královehra-
deckého kraje U-13. V podzimní čás�  
soutěže jeho svěřenci suverénně vyhráli 
svoji základní skupinu a postoupili mezi 
osmičku nejlepších týmů v kraji, kde se 
budou snažit letos na jaře dosáhnout co 
nejlepšího výsledku. Jako trenér je Láďa 
na své kluky náročný, přísný, ale zároveň 
spravedlivý a přátelský. Mimo běžnou 
tréninkovou činnost v průběhu sezóny 
pravidelně organizuje pro mládež prázd-
ninový fotbalový kemp a spoustu jiných 
ak� vit. Mezi hráči a jejich rodiči je velice 
oblíbený.
Michal Kříž – je i přes svůj mladý věk sta-
bilním a důležitým hráčem novopackého 
A-mužstva, hrajícího 1. B třídu Králové-
hradeckého kraje. Většinou nastupuje 
na pozici pravého záložníka, případně 
ve středu pole. Ač je věkem ještě doros-
tenec, zcela se vyrovná i nejzkušenějším 
hráčům v celé soutěži. Kdykoliv je to 
možné, rád si také zahraje i v packém 
B-mužstvu v soutěži okresního přebo-
ru. Jeho velkým kladem je dobrá kopací 
technika, celkový přehled na hřiš� , po-
c� vost a obětavý přístup k tréninkům 
i soutěžním utkáním. Poslední dva roky 
se zároveň ak� vně zapojuje do tréninků 
našich nejmenších ve fotbalové školičce. 
Michal určitě patří k velkým talentům 
novopackého fotbalu.

HOROLEZECKÝ ODDÍL NOVÁ PAKA
Mar� n Antoš – jako trenér je velkým pří-
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nosem pro lezení na Novopacku. Vede 
dětský lezecký oddíl a rovněž reprezen-
tuje horolezecký oddíl na lezeckých zá-
vodech i v Poháru Českého ráje, kde se 
prosazuje na skalách dobrými lezeckými 
výkony.

KLUB SPORTU PRO VŠECHNY
Jan Čančík – je dlouholetým členem 
Klubu sportu pro všechny. Začínal jako 
cvičenec, po absolvování cvičitelského 
kursu v osmnác�  letech je od roku 2015 
instruktorem cvičení žáků. Své znalos�  
a dovednos�  si neustále rozšiřuje na se-
minářích, pořádaných Českou asociací 
sportu pro všechny, hlavně pak v oblas�  
parkurového a akroba� ckého skákání, 
o které je mezi kluky velký zájem. Může 
se pochlubit stále vzrůstajícím počtem 
dě�  na svých tréninkových hodinách. 
Za jeho dobrovolnou a zcela bezplatnou 
práci s mládeží mu patří velký dík.
Simona Halířová – stejně jako většina 
cvičitelů Klubu sportu pro všechny začí-
nala v roli cvičenky. Po absolvování cviči-
telského kursu se posunula do role cviči-
telky. Dnes je nejmladší cvičitelkou klu-
bu a věnuje se práci se žákyněmi, k nimž 
má věkově blízko, a proto spolu rády cvi-
čí. Své svěřenkyně doprovází i na různé 
soutěže a akce. Také jí, stejně jako všem, 
kteří svůj volný čas věnují dětem, patří 
velké poděkování.

SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ Nová 
Paka
Milan Pospíšil – se jako dlouholetý sta-
rosta ak� vně podílí na vytváření podmí-
nek pro trénink jednotlivých sportovních 
družstev. Z � tulu své funkce zajišťuje 
kvalitní zázemí nejen pro oddíl mladých 
hasičů, ale i pro dospělé týmy, včet-
ně úspěšného družstva žen v kategorii 
CTIF. Od roku 1995 též působí v družstvu 
mužů a každoročně se s ním účastní okr-
skové soutěže v požárním sportu.

SK LOB Nová Paka
Matěj Choutka – Matěj začínal s orien-
tačním během v roce 2012. Postupně 
prošel všemi věkovými kategoriemi. 
Dnes už běhá v kategorii H18. Doros-
tenecké tratě na klasice jsou dlouhé až 
9 km, a to už vyžaduje poc� vý přístup 
k tréninkové přípravě. A on poc� vý je. 
Rok 2021 byl kvůli covidovým opatře-
ním dost omezující i pro sport. Orientač-
ní běh je však venkovní sport, a tak se 
i v tomto roce trénovalo a závodilo. Čes-
ký svaz orientačních sportů dohodl vý-
jimku pro celostátní soutěže a podmín-
ky, za kterých se mohly konat. Matěj byl 

v tomto roce držitelem béčkové licence, 
což mu dávalo právo startu na závodech 
žebříčku B-Čechy. Absolvoval všech šest 
vypsaných závodů a svým 2. místem 
v žebříčku získal pro rok licenci A. Mimo 
to odběhal i všechny ostatní pořádané 
závody. V listopadu absolvoval školení 
OCAD, což je program pro stavbu tra�  
a přípravu map na tréninky.

SPORTOVNĚ STŘELECKÝ KLUB
Vojtěch Kuřík – na Veřejném závodu 
ve střelbě z malorážky juniorů K4M se 
dělil o první a druhé místo. Po rozstřelu 
se umís� l druhý. Stal se rovněž celkovým 
vítězem FOMEI CUPU pro rok 2021. Ten-
to střelecký závod ovládl ve všech čty-
řech kolech, kde skončil třikrát na prv-
ním místě a jednou na tře� m místě a se 
svým výsledkem obhájil dorostenecký 
� tul z roku 2019. Vojta pokračuje velmi 
dobře i v roce 2022. V novopacké Jarní 
ceně vyhánění pavouků LM 30, SM 30 
vybojoval s 288 body 3. místo, ve Veřej-
ném závodě v Liberci K4M se 385 body 
1. místo a ve Veřejném závodě o Pohár 
starostky obce Valdice K4M se 391 body 
1. místo.

TĚLOCVIČNÁ JEDNOTA SOKOL Nová 
Paka 

Atle� ka
Klára Matoušová – za své výkony byla 
opakovaně zařazena do sportovního 
centra mládeže v  rámci Českého atle-
� ckého svazu. Klára opět potvrdila svo-
ji vysokou výkonnost v hodu oštěpem. 
Při její tréninkové píli můžeme očekávat 
další úspěchy i v jiných atle� ckých disci-
plínách. Klára byla také jednou z nejvíce 
bodujících členek družstva doroste-
nek Sokola Hradec Králové, kde v loň-
ské sezóně hostovala. Na Mistrovství 
ČR v hodu oštěpem dorostenek získala
13. místo, v tabulkách v celé ČR fi guruje 
na 7. místě.
Mar� n Plecháč – byl za své výkony za-
řazen do sportovního centra mládeže 
v rámci Českého atle� ckého svazu. Mar-
� n v loňském roce nejvíce zviditelnil 
novopacký atle� cký oddíl mezi atle� c-
kou veřejnos� . Má výbornou fyzickou 
kondici i potřebné pohybové nadání pro 
všechny vrhačské disciplíny. V letošním 
roce přechází do kategorie dorostu a uvi-
díme, jak si poradí s vyššími hmotnostmi 
vrhačského náčiní. Při své šikovnos�  by 
měl pokračovat ve výkonnostním růstu. 
Bral 3. místo na Mistrovství ČR ve vrhu 
koulí žáků a 4. místo na Mistrovství ČR 
v hodu kladivem.

Basketbal
Aleš Sekot – je členem oddílu basketbalu 
TJ SOKOL od roku 1977. Nejprve jako so-
kolík, od roku 1979 hráč oddílu basket-
balu. V letech 1991–1993 byl hráčem VTJ 
Dejvice Praha. V roce 1996 byl vítězem 
celorepublikového fi nále Streetball Cupu 
adidas Praha. Od roku 2008 je trenérem 
dě�  a mládeže v oddíle basketbalu So-
kola Nová Paka. Jemu svěřené mládež-
nické týmy si společně vybojovaly účast 
na celkem pě�  závěrečných basketbalo-
vých fes� valech dě�  a mládeže s účas�  
12 nejlepších celků z celé ČR. Jeho tým 
obdržel ocenění v této anketě jako nej-
lepší kolek� vní tým Nové Paky za rok 
2015. V současné době vede jako trenér 
dvě mládežnická družstva, s nimiž úspěš-
ně reprezentuje basketbalový oddíl i ce-
lou TJ SOKOL v mezioblastních soutěžích.
Nejraději vzpomíná na spolupráci 
s PaedDr. Miloslavem Pourem, který ho 
k basketbalu přivedl a na kamaráda Ríšu 
Urbana, se kterým společně vychovali 
jednu generaci hráčů a hráček, z nichž 
někteří hrají v nejvyšších ligových sou-
těžích ČR a další hráči ak� vně hájí barvy 
našeho A týmu mužů.
Hugo Sekot – je členem oddílu basket-
balu TJ SOKOL od roku 2007, kdy začínal 
jako sokolík. Ak� vním hráčem oddílu 
basketbalu se stal v roce 2009. Je dvoj-
násobným účastníkem závěrečného fes-
� valu basketbalu (MČR) dě�  a mládeže 
v Roudnici nad Labem a v Klatovech. 
Jako hráč je vybavený rychlým kombi-
načním myšlením na postu rozehrávače 
s dobrou fyzickou kondicí a přehledem 
na hřiš�  i mimo něj.

Florbal
Miroslav Grund – hraje s týmem Sokol 
Nová Paka již několik let. Díky píli a pra-
videlným tréninkům se vypracoval mezi 
přední střelce týmu. Aby mohl dále roz-
víjet své schopnos� , přidal se v letošní 
sezóně k juniorskému týmu jičínských 
fl orbalistů, kde podstupoval další trénin-
kové dávky a byl pravidelně nasazován 
do zápasů. Míra patří mezi mladší hráče, 
kteří svou energií a dravos�  oživují hru 
celého týmu. Vzhledem k jeho věku lze 
předpokládat, že největší úspěchy ho te-
prve čekají.

Všestrannost
Jakub Müller – začal chodit do Soko-
la se svými kluky. Nejprve s nimi začal 
trénovat fl orbal. Malých fl orbalistů se 
mu do oddílu nakonec přihlásilo asi 20 
a jsou natolik šikovní, že dokážou pora-
zit i starší a více sehrané týmy. Později 
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se Jakub rozhodl, že se připojí k sestrám 
cvičitelkám a absolvoval školení k získání 
cvičitelského průkazu 3. třídy.
Lucie Sedláková – je cvičitelkou 3. třídy, 
která vede oddíl předškoláků a zároveň 
chodí cvičit i rodiče s dětmi. Nejprve 
se účastnila semináře v Tyršově domě, 
a pak se rozhodla, že si udělá cvičitelské 
školení, aby získala cvičitelský průkaz 
a mohla cvičit s dětmi sama. Je obětavá 
a u všech velmi oblíbená.

Volejbal
Renata Hrdličková – je sportovní nadše-
nec. Ráda běhá, jezdí na kole, plave, lyžu-
je, ale v posledních letech nejraději tráví 
svůj volný čas na volejbalových kurtech. 
Začínala se smíšeným volejbalem, který 
hraje dodnes, ale stála též u zrodu žen-
ského volejbalového týmu Sokola Nová 
Paka. Na svém postu nahrávačky podává 
výborné a stabilní výkony. Je všestran-
ná a v případě potřeby zvládá výborně 
i roli blokařky a smečařky. Týmový duch, 
smysl pro humor, ochota pomáhat i s or-
ganizačním věcmi a další její přednos�  
z ní dělají oblíbenou hráčku v týmu. Její 
volejbalový um je k vidění na různých 
amatérských turnajích v širokém i blíz-
kém okolí. Ačkoli by to málokdo � poval, 
je Renata již babičkou třem vnoučkům 
a jedné vnučce a všechna svá vnoučata 
vede ke sportu.

TĚLOVÝCHOVNÁ JEDNOTA

Kuželky
Jan Šmidrkal – je plnohodnotným čle-
nem Áčka a letošní sezóna mu vyšla sen-
začně. S průměrem 456,7 kuželek na zá-
pas se umís� l na 6. místě mezi divizními 
jednotlivci. V Náchodě položil 506 kuže-
lek, čímž si vytvořil svůj osobní rekord. 
Na domácí kuželně též předvedl nejvyšší 
sezónní výsledek, a to 489 padlých kuže-
lek. Má veselou povahu a nezkazí žád-
nou legraci.

Stolní tenis
Jiří Stuchlík – je srdcem novopackého 
oddílu, bez nějž si oddíl stolního tenisu 
lze jen těžko představit. Je kapitánem 
D týmu v okresním přeboru druhé třídy 
a několikrát zaskočil i za rezervní tým 
v krajské soutěži. Je to urputný bojov-
ník za stolem a věčně pozi� vní srandi-
sta. Mnoho úspěchů sbíral na okolních 
okresních turnajích, kde pravidelně zís-
kával medailová umístění. Jako služebně 
nejstarší hráč klubu předává zkušenos�  
mladším hráčům. Příkladná je zejména 
jeho tréninková morálka.

Šachy
Petr Fojt – vybojoval 1. místo na mist-
rovství Čech do 16 let a 3. místo na mis-
trovství České republiky do 16 let. V bar-
vách Jičína hraje extraligu mládeže a ligu 
dospělých. Trénuje mládež v DDM Sto-
nožka Nová Paka. S týmem gymnázia 
Nová Paka se probojoval do celostátní-
ho fi nále přeboru středních škol v šachu 
a se stejným týmem se stal také mistrem 
republiky v piškvorkách.

Triatlon
Marie Karbanová – je vynikající plav-
kyně, která od 7 let závodila nejprve 
za Rejnok Hořice a následně za Žralok 
Nová Paka. Později si přibrala běh v at-
le� ckém oddílu TJ Jičín a cyklis� ku s ot-
cem. V roce 2021 se Marušce vydařil 
hned první závod v Českém poháru v tri-
atlonu v Příbrami, kde skončila druhá. 
Dále poc� vě absolvovala celý Český po-
hár, kde se v celkovém hodnocení umís-
� la na tře� m místě. V rámci krajského 
poháru nenašla konkurentku. Na vítězné 
vlně pokračovala i na podzim a na Mis-
trovství ČR v aquatlonu (plavání, běh) 
obsadila 3. místo a na Mistrovství ČR 
v duatlonu (běh, kolo, běh – Žamberk) 
vyhrála a získala � tul mistryně republi-
ky. Je zařazená do střediska talentované 
mládeže a žákovské reprezentace.

Turis� ka
Soňa Medlíková – Soňa je velmi ak� v-
ní turistka a mezi ostatními členy klu-
bu je velmi oblíbená. Na každý výlet se 
předem pečlivě připravuje. Je vedoucí 
jednoho dámského družstva. V minu-
lých dvou letech, kdy bylo zakázáno se 
ve větším počtu shromažďovat, připra-
vovala k rados�  všech vycházky do okolí 
města pro malé skupinky turistů.

Karavana otužilců Nová Paka
Jan Vágenknecht – je dlouholetý, zkuše-
ný, nezdolný, vytrvalý zimní plavec, který 
sice neoplývá přílišnou rychlos� , zato je 
ale houževnatý, nezlomný, op� mis� cký 
a veselý. Kromě toho se s velkou vervou 
věnuje i organizační činnos�  při pořádá-
ní závodů v zimním plavání na Bahňáku, 
na Rumchalpě i na jičínském rybníku 
Kníže. V neposlední řadě je třeba jej po-
chválit za nábor nových otužilců z řad 
novopacké veřejnos� , se kterými pra-
videlně trénuje celou zimu na rybníku 
Bahňák. Jéňa je zkrátka (ledo)borec.

TENIS Nová Paka
Ivana Ježková – je členka družstev mlad-
šího a staršího žactva. V roce 2021 hrá-

la posledním rokem za mladší žákyně. 
Dosáhla jednoho z největších zlepšení 
v rámci tenisové mládeže klubu. Stala 
se semifi nalistkou dvouhry na turnaji 
starších žákyň SK HIT Hradec Králové. 
Je na 431. pozici ve starších žákyních ČR 
a drží 34. místo ve Východočeské oblas� . 
Je vítězkou oddílového turnaje Poslední 
smeč mládeže 2021 ve dvouhře mladší-
ho žactva.
Monika Kyselová – je členkou družstva 
mladšího žactva. Jelikož je poc� vá v tré-
ninku, mohla se v zápasech měřit se 
staršími soupeřkami, což nebylo vůbec 
jednoduché. Díky přístupu k přípravě 
má solidní potenciál se nadále zlepšovat. 
V mladších žákyních ČR je 513. v pořadí 
a 57. ve Východočeské oblas� .

TENIS CENTRUM Nová Paka
Sofi a Kašprišin – je malou sportovkyní, 
která se věnuje ak� vně sjezdovému ly-
žování a tenisu. Právě v tenisu dosáhla 
prvních úspěchů, když se zúčastnila osmi 
turnajů v minitenisu napříč naší republi-
kou, ze kterých si odvezla dvakrát první 
místo, dvakrát druhé místo, dvakrát tře�  
místo. Nejvýznamnějším úspěchem So-
fi nky je za� m druhé místo na halových 
krajských přeborech Královéhradeckého 
a Pardubického kraje. V současné době 
je největší oporou družstva Dvůr Králové 
nad Labem v krajské soutěži minitenisu.
Václav Machek – patří mezi mladé tenis-
ty klubu, kteří měli v době covidových 
uzávěr prak� cky znemožněn přístup 
k tréninku. Stejně jako Sofi nka a ostatní 
mladí tenisté klubu se Venda snažil tuto 
dobu nepromarnit a statečně trénoval 
navzdory nepřízni počasí i v zimním ob-
dobí na venkovním umělém dvorci. Svoji 
píli následně využil v krajské soutěži ba-
by-tenisu, kde patřil k opoře týmu teni-
sového klubu Lomnice nad Popelkou. 
V této soutěži úspěšně pokračuje i letos 
v kategorii mladších žáků. V soutěži jed-
notlivců se umís� l na krásném 2. místě 
na turnaji baby-tenisu v Kruhu.

Školní sportovní klub při ZŠ Husitská
Pavlína Bílková – hraje volejbal již os-
mým rokem. Postupně se přes barevný 
minivolejbal dokázala svou pílí, oběta-
vos�  a tréninkovým nasazením dostat 
až na pozici tahounky týmu, které sluší 
kapitánská funkce. V minulos�  byla také 
členkou krajského výběru. Pokud jí to 
čas dovolí, vypomáhá i s trénováním ma-
lých dě� . Je kamarádská a velmi jí záleží 
na dobré atmosféře v týmu, v jehož čele 
stojí. Má výborný servis a je to velká bo-
jovnice.
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Matyáš Trávník – hraje volejbal od út-
lého mládí. I přes všestranné zaměření 
patří volejbal k jeho velkým životním 
koníčkům a prioritám. Má příkladnou 
tréninkovou morálku. Po svém příchodu 
do klubu okamžitě svým přístupem vel-
mi přirozeně převzal roli týmového lídra. 
Patří mezi hráče s nejlepší tréninkovou 
a zápasovou morálkou, je tahounem 
týmu. Mezi jeho silné stránky patří spo-
lehlivý servis, přehled a herní chytrost.

VELOCIPÉD KLUB Nová Paka
Radek Landfeld – původně byl Radek 
pouze účastníkem Novopackého MTB 
maratonu, pořádaného Velocipéd klu-
bem Nová Paka, ale během let se stal 
jeho ak� vním členem. Je oporou or-
ganizačního týmu, je vždy spolehlivý 
a ochotný s čímkoliv pomoci. Podílí se 
na přípravě běžeckých i cyklis� ckých 
závodů, na značení a uklízení tra� . Když 
nejede závod, zapojuje se jako pořadatel 
na hlídce. Do Velocipéd klubu Nová Paka 
ho přilákala i jeho láska k jízdě na histo-
rických kolech a pravidelně se účastní 
spanilých jízd packých velocipédistů.

ŽRALOK NOVÁ PAKA
Karolína Maršíková – účastnice všech 
věkových kategorií MČR – 12, 13, 14 let. 
V závodech mladších juniorů Plzeň 2021 
získala dvě stříbrné medaile v disciplí-
ně 800 m a 150 m volný způsob a jed-
nu bronzovou medaili za 400 m volným 
způsobem. V roce 2017 se účastnila dět-
ských olympijských her v Brně, kde skon-
čila od 6. do 9. místa v disciplínách volný 
způsob a znak. Je to pravidelná členka 
SCM výběru a aktuálně bojuje o splnění 
reprezentačního limitu.
Matěj Vik – pravidelný účastník MČR 
v plavání. Na zimním mistrovství skon-
čil na 6. místě a na stejné příčce stanul 
i v celkovém hodnocení za rok 2021 
v disciplíně 50 m volný způsob. Je čle-
nem výběru SCM za Královéhradecký 
kraj. Sport mu je velice blízký, a proto 
usiluje o přije�  na FTVS Praha.

Nejúspěšnější kolek� v mládeže
HC Nová Paka, přípravky roč. 2012 
a mladší
Tým mladých hokejistů tvoří hráči roční-
ků 2012, 2013 a jeden hráč 2014. Jmeno-
vitě to jsou roč. 2012: Vítek Antoš, Vla-
dimír Fiala, Tomáš Janků, David Mašek, 
David Serbousek, Felix Tomm, Matyáš 
Tryzna, Patrik Zeman, roč. 2013: Jáchym 
Antoš, Michael Dubec, Daniel Drahoš, Jiří 
Hoják, Tomáš Musil, Jan Sucharda, Edu-
ard Vonka a talentovaný mladík ročníku 

2014 Lucas Musil. Součás�  týmu jsou 
samozřejmě trenéři: Jaroslav Sucharda, 
Alexander Suvarov, šé� renér mládeže 
Aleš Půlpán a také vedoucí družstva Aleš 
Tryzna.
Mladí hokejisté přípravky hrají v soutě-
ži 4. tříd Královéhradeckého kraje. Bě-
hem sezóny tým nepotkal přemožitele 
a všechny zápasy vyhrál, dokonce i s roz-
díly 30 branek. Hráči předváděli na ledě 
výborné výkony a přehrávali své soupeře 
z Vrchlabí, Trutnova, Náchoda, Jaromě-
ře, Dvora Králové, Jičína i Moun� ieldu 
Hradec Králové. Poděkování od trenéra 
Jaroslava Suchardy náleží jak nadějným 
hráčům za jejich přístup k tréninkům 
a zápasům, tak rodičům, kteří je přived-
li ke sportu a k hokeji a věnují spoustu 
času a trpělivos�  tomu, aby jejich dě�  
byly včas na trénincích i zápasech.
.
Nejúspěšnější kolek� v dospělých
ŽENY SDH Nová Paka
Družstvo ve složení Eliška Tlapáková, 
Zlata Opicová, Vlaďka Krausová, Jana 
Exner, Lenka Fejfarová, Romana Steine-
rová, Pavla Pospíšilová, Renata Horáčko-
vá, Eva Steinerová, Jana Malínská se dalo 
dohromady v roce 2016 a od té doby se 
pravidelně umísťuje na předních místech 
na MČR i v celonárodní Lize CTIF. MČR, 
které se koná na konci září, se skládá 
z několika závodů v průběhu celého roku 
(Hradec Králové, Vlčnov, Praha, Ostrava, 
Velké Meziříčí). Družstvo vyhrálo mis-
trovství republiky v letech 2018 a 2019 
a v roce 2021 skončilo druhé. V lize ženy 
zvítězily v roce 2021 a 2019 a druhé 
skončily v roce 2018. V roce 2020 se sou-
těže nekonaly. V roce 2021 se družstvo 
kvalifi kovalo na mezinárodní olympiádu 
ve slovinském Celje, kam jede soupeřit 
ve dnech 17. až 24. července 2022 se 
zbytkem světa. Rok 2022 zahájil celek 
druhým místem, kde byl nejlepší z čes-
kých družstev, když vyhrály Slovenky. 
Družstvo se stabilizovalo a vládne zde 
výborná parta řídící se heslem: „Když ne-
můžeš, tak přidej!“

Legenda novopackého sportu
Ladislav Tejchman
Od mládí ho táhly motocykly, vždyť by-
dlel nedaleko dílny Mototechny a jako 
kluk již znal Antonína Vitvara a jeho závo-
dění. Po získání řidičského průkazu začal 
s motokrosem, asi od roku 1960 na pio-
nýru a od roku 1962 na úrovni krajského 
přeboru ve třídě do 250 ccm na stroji Eso 
250, později na ČZ 250. Mnoho závodů se 
mu podařilo vyhrát, anebo alespoň stát 
na stupních vítězů. Spolu s dalším novo-

packým jezdcem Jirkou Kosinou postou-
pili do přeboru ČR a tam dokázali sbírat 
cenná umístění. Krátce dělal také před-
sedu AK Nová Paka, byl organizátorem 
a později i ředitelem závodů v motokro-
su až po vrcholné závody MČR a Setká-
ní mistrů. V roce 1971 začal s organizo-
váním autokrosu v Nové Pace ve funkci 
ředitele závodu a od té doby byl členem 
autokrosové komise ČSFR, později byl 
jejím dlouholetým předsedou, zastá-
val i funkci sportovního komisaře v ČR 
i na závodech ME. V letech 1975 až 1977 
byl hlavním organizátorem vrcholných 
mezinárodních závodů v motokrosu, a to 
Setkání mistrů v Nové Pace. Tehdy se 
rozhodovalo o tom, zda se ve Š� kovské 
rokli pojede MS motokrosu 125, anebo 
závody ME v autokrosu. Zvítězil autokros 
a on se stal dlouholetým ředitelem závo-
du MČR a hlavně ME v Nové Pace.
Od roku 2017 je členem prezidia Auto-
klubu ČR. Za dlouholetý významný pří-
nos pro rozvoj automobilového sportu 
byl oceněn nejvyšším vyznamenáním 
Autoklubu, a to Zlatou sponou, a u pří-
ležitos�  75. narozenin obdržel za dlou-
holetou činnost pro automobilový sport 
v ČR a Evropě nejvyšší ocenění Autoklu-
bu ČR, a to Granátového lva. Má velký 
podíl na zavedení juniorské divize bugy 
do ME a velice se zasloužil o rozvoj dět-
ského autokrosu ve třídách RB 160, 125 
a 250, což nemá žádná jiná motoris� c-
ká velmoc. V současné době je místo-
předsedou AK Nová Paka a zodpovídá 
za sportovní část.

Dle podaných návrhů oddílů a klubů re-
dakčně zpracovali

Míla Pour a Šárka Haklová

Legenda novopackého sportu 2021
pan Ladislav Tejchman (vlevo)
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PAČÁCI NA CESTÁCH (120. DÍL)

Z NOVÉ PAKY NA KOLE
DO NEJZÁPADNĚJŠÍHO BODU ČESKA (2. DÍL)

Ještě pár zatáček a Klínovec bude náš

Klínovec (1244 m n. m.)

 Večer v Šindelové

„Počasí neporučíš, ale sám sobě jo! Díky 
morálu třech packých velocipédistů má 
tento příběh pokračování, a nikoliv před-
časný konec. V minulém díle absolvovali 
za solidních podmínek cestu do Krušných 
hor, teď je na řadě krušné, avšak velmi 
zajímavé fi nále!“

D. P.
V úterý 3. srpna začínáme šestý den na-
šeho putování. Od Penzionu U pohody 
máme dnes namířeno na Klínovec a je to 
TOP naší jízdy Krušnohorskou magistrá-
lou. Docela dobře „jetelný“ kopec i s na-
loženýma brašnama (já vezu 14 kg, Bery 
16 kg a Váňa něco podobného). Pak už 
následuje parádní sešup do Božího Daru, 
kde máme obědovou pauzu. Po tře�  ho-
dině opouš� me tohle místo a do poštov-
ní schránky s nápisem „Ježíškova pošta“ 
vhazujeme s předs� hem vánoční po-
hlednice. Konečně můžu poslat na oplát-
ku jednu bratránkovi do Valteřic, který 
nám ji odtud každoročně posílá. Vyjíž-
díme a vzápě�  začíná pršet. Naštěs�  
po 7 km jsme z toho venku a je dobře, 
ale ne na dlouho. Cí� me, že závěr dnešní 
etapy nebude pro dámičky. Zvedá se sil-
ný vítr a nad námi je černo. Do Šindelové, 
obce ležící v mrazové kotlině, kde bývají 
jedny z nejnižších teplot v ČR, přijíždíme 
totálně durch. Je zde přírodní koupaliště 
na rybníku Tajch a pro dnešní přespání 
máme vy� pován přístřešek na jeho hrá-
zi. Do vedlejší hospody jdeme uschnout 
a něco pojíst. Po zavíračce v hos� nci 
zjišťujeme, že v kempu je otevřený stá-
nek a v „našem útulku“ někdo přebývá. 
Ještěže vezeme stan. Svět je malej a my 
potkáváme známé a neznámé tváře. Je 
tady Staropačák Miloš Pospíšil s partou 
pracantů, nocují zde dva motorkáři ze 
Šumperku. Nakonec se rozjíždí docela 
slušná párty... To zas bylo strachu, co 
tady vlastně budeme dělat! 
Ve středu 4. srpna balíme ráno mok-
rý stan. V noci prší a ráno ještě mrholí. 
Předpověď na další dny moc příznivá 
není. Opera� vně měníme trasu. Původ-
ně jsme chtěli dojet do kempu v Aši, ale 
„dosť boľo“ hrdinství! Voláme do pen-
zionu v Chebu, kde máme na čtvrteční 
a páteční večer zajednané ubytování 
a jsme rádi, že můžeme přijet už o den 

dřív. Ještě zastavujeme v českém Ye-
llowstonu, národní přírodní rezervaci 
Soos, rozsáhlém rašeliniš�  a sla� niš�  
rozpros� rajícím se v prazvláštní měsíční 
krajině s množstvím vyvěrajících mine-
rálních pramenů a mofet, v nichž bublá 
čistý oxid uhličitý. Pokračujeme do ne-
dalekých Fran� škových Lázní, které jsou 
spolu s Mariánskými Lázněmi, Karlovými 
Vary a osmi dalšími evropskými lázeň-
skými městy zapsány na lis� ně světo-
vého dědictví UNESCO. Dovolené jsou 
v plném proudu a není divu, že tady, 
v Marijánkách, narážíme na další Pačá-
ky a posléze i Bělohraďáky. Jsou to milá 
setkání. Pak už nejkratší cestou uháníme 
do Chebu. Dochází nám během ježdění 
v tom marastu magi, máme najeto něco 
přes „pade“ jako včera a nejsme schopní 
se ani vyfo� t u příjezdové cedule. 
Ve čtvrtek 5. srpna marně vyhlížíme slu-
níčko. Je deš� vo, takže ideální čas k od-
počinku. Jsme zalezlí na baráku a po�  se 
nám ruce, když sledujeme Adama Ond-
ru v olympijské premiéře sportovního 
lezení v Tokiu. Mezi slejváky se vydává-
me podél Ohře na krátký 17kilometrový 
okruh, jehož nejvyšším bodem je Zelená 
hora s Bismarckovou rozhlednou (641 m 
n. m.). Vracíme se zpět do Chebu, kde 
obdivujeme zdejší zajímavos�  a památ-
ky. Prohlížíme si krytou dřevěnou lávku 
pod hradem a táhne nás to na náměs�  
Jiřího z Poděbrad, jemuž dominuje Špalí-
ček, unikátní soubor kupeckých domů ze 
13. stole�  s barevnými fasádami, křivý-
mi hrázděnými zdmi, s úzkou křivolakou 
uličkou, který se stal hlavním symbolem 
chebské architektury. Naše kroky přes 
náměs�  směřují také k Pachelbelovu 
domu, v němž byl v roce 1634 zavražděn 
Albrecht z Valdštejna a od roku 1873 zde 
sídlí Muzeum Cheb. 
Ani na pátek 6. srpna není předpověď 
meteorologů přívě� vá. Před námi je fi -
nální etapa, která dodá punc lince naše-
ho příběhu. Jedeme bez brašen a mračna 
nad námi nás nakopávají ke svižnějšímu 
tempu. Snažíme se urvat co nejvíc kilo-
metrů bez deště a kolem poledního jsme 
v Aši. Máme namířeno na nejzápadněj-
ší cíp republiky. Ten leží na území dnes 
již neexistující obce Újezd v katastru 
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obce Krásná. Bod, jehož souřadnice jsou 
50°15'08.66200" s. š. a 12°05'26.07181" 
v. d., se nachází v Újezdském potoce 
mezi dvěma hraničními kameny. Ale ješ-
tě není dobojováno. Za lehkého mžení 
překračujeme státní hranici a krásnou 
� chou krajinou jedeme přes Německo 
k Trojstá�  Čechy–Bavorsko–Sasko, místu 
s bohatou historií a hraničními kameny 
z roku 1844.
Máme třešničku na dortu i se stopkou 
a vracíme se do Aše. Drsná průvodčí nás 
vyhazuje z mezinárodního vlaku, proto-
že nemáme na obličeji respirátory. Na-
konec v mezičase do příjezdu dalšího 
spoje pánové u bezkontaktní myčky myjí 
kola a já se postarám o náhubky a tro-
chu proviantu (3x chlazená plechovka 
Plzně). Ve vlaku šetříme síly na závěreč-
ný tah v Chebu, kde dnes otevírají novou 
hospodu Hvězda s minipivovarem. Váňa 
už o tom mele dva dny, tak se s Berym 
obětujeme a jdeme mu dělat garde. Kol-
mo jsme dnes dali bez kiláku sedmdesát 
a ráno balíme kufry. 

V sobotu 7. srpna jsme po večerních 
toulkách Chebem odfrčeli v půl jedenác-
té západním expresem domů. 
Z Nové Paky jsme překrosili přes Jizerské 
a Krušné hory až na samý „west“ naší 
vlas� . Hodilo to poc� vých 519 km vlastní 
silou a dá se odhadnout, že nám mnoh-
dy bylo krušno. Holt jsme byli v Krušných 

horách. Ukrojili jsme zároveň část ze 
stezky Českem, po které možná budeme 
někdy pokračovat dál, abychom tu naši 
krásnou zemi lépe poznali. 
Pedálu zdar!

Šárka Haklová

JAK PSÁT A POSÍLAT ČLÁNKY DO ACHÁTU?
1. Články zasílat na adresu achat@munovapaka.cz VČAS – tj. vždy do 15. dne v měsíci.
2. OBSAH článku nesmí mít komerční a reklamní charakter (nejedná-li se o placenou inzerci)
  a musí se týkat NOVOPACKA a lidí v něm žijících.
3. Text musí být napsaný v textovém editoru (Word), nikoliv ve formátu PDF či JPG.
4. ROZSAH článku je max. 3000 znaků vč. mezer (tj. zhruba ½ str. ve Wordu). 
  Rozsah článků do rubriky SPORT max. 2000 znaků. Každá škola v Nové Pace má k dispozici
  prostor v rozsahu 1 strany. V případě překročení limitu si RR vyhrazuje právo na výběr příspěvků.
5. Každý článek musí mít jasné AUTORSTVÍ – tj. uvedené celé jméno (křestní i příjmení).
6. K článku zasílat maximálně 3 FOTOGRAFIE ve formátu JPG nebo TIF, nevkládat do Wordu.
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MUZEUM A KLENOTNICE

KDE SE SEJDE DOBRÁ STOLNÍ SPOLEČNOST,
TAM JE PIVA VŽDYCKY DOST…

(Několik střípků z příběhu této tekuti ny 
u příležitosti  výstavy věnované Pivova-
ru v Nové Pace)

Kde vlastně ten příběh začíná, těžko 
říci…
Omamný nápoj podobný pivu, který se 
dochucoval chmelem se vařil již ve sta-
rověké Indii, Číně a Tibetu, ale také 
ve starověké Mezopotámii a Egyptě. 
Z eposu o Gilgamešovi se dozvídáme, že 
Gilgameš radí Enkidovi, aby se začal na-
místo trávy s vodou živit chlebem a pít 
tento nápoj, a tak se stal civilizovaným, 
tedy člověkem.
Ono by se dalo říci, že se již tehdy tato 
teku� na stala zcela běžnou součás�  jí-
delníčku. Byla to� ž někdy tak hustá, 
že nebyla ani považována za nápoj, ale 
za pokrm.

Ale většinou šlo o nápoj z ječmene, jindy 
z pšenice a prosa, který byl dochucován 
kořením (šafrán, anýz…), bylinami a me-
dem. K dochucení, aby byl nápoj sladší 
a také aby se zvýšil podíl alkoholu, se 
také používala kvašená šťáva z datlí. Ná-
poj se tehdy pil z mělkých picích šálků 
nebo se srkal trubičkami většinou z ná-
dob, jelikož na hladině pluly plevy a čás�  
různých přísad.
Možná u jeho zrodu mohla stát i náho-
da, že někde v nějaké nádobě mohly 
omylem vykvasit obiloviny a člověk to 
pak pozřel a bylo mu tak nějak příjemně, 
zachutnalo mu to… a bral to jako „dar 
bohů“…
Vždyť tento nápoj byl i jedním z obětních 
darů a konzumoval se jako omamný ná-
poj při náboženských slavnostech.
Například „paní Západu“, egyptská bohy-
ně Hathor, která byla kromě jiného spo-
jována s láskou, plodnos� , sexualitou, 
hudbou…, byla také jeho „patronkou“. 
Nádoby s pivem nacházíme i v souvislos-
�  s „poslední cestou člověka“ a zmiňují 
se o něm i Knihy mrtvých.
Nadměrné působení tohoto nápoje ne-
bylo však tolerováno, věřilo se, že člově-
ku odebírá moc a ničí duši.

Také v Evropě sahá jeho příběh hodně 
daleko, snad až do období pravěku, po-

kud za něj budeme považovat nápoj, 
jenž byl částečně medovinou, pivem 
a ovocným vínem. Jeho výroba je ale 
spojena až s pěstováním obilí.
O působení tohoto nápoje se dozvídá-
me z an� ckých pramenů u Keltů, kteří 
ho brali za „omlazující nápoj bohů“. Pili 
dokonce pivo s blínem, aby tak zesilovali 
jeho omamnost při rituálech, a věřili, že 
se jim tak otevře „jiné vidění…“. Nejběž-
nější u nich bylo ale pivo ječné s přísa-
dou chmele, používali pro jeho výrobu 
také pšenici, a jako přísady med, medo-
vou vodu či kmín.
Po medovině si tento nápoj oblíbily i ger-
mánské národy, byl to pro ně opět zřej-
mě pro svou omamnost „boží dar“, který 
jim seslal bájný Odin za použi�  svých slin 
jako kvasidla. Tímto nápojem z rukou 
překrásných dívek jsou pak dle nich na-
pájeni muži v záhrobním světě Valhally. 
Pivo germánské kmeny vařily ve velkých 
bronzových kotlích, vyšších teplot pak 
dosahovaly vhazováním rozpálených 
kamenů do těchto kotlů. Nápoj pak chla-
dily v hliněných nádobách v zemi. K do-
chucení jako přísad využívaly myrthu, 
dubové a jasanové lis� , borůvky… a pro 
zintenzivnění chu�  a omamného účinku 
i houby.

Slovanské kmeny začaly „chmeli� “ při-

bližně od desátého stole� . Slovo má 
původ ve staroslověnš� ně (snad „navo-
zova�  opojení, opíje�  se). Chmel jako 
vytrvalou liánu z čeledi konopovitých, 
la� nsky označenou jako „zemní vlk“ (Hu-
mulus lupulus), Slované sbírali jako divo-
kou rostlinu v lužních lesích a na březích 
řek.
Na naše území „umění tohoto kvasného 
nápoje“ přinesl snad keltský kmen Bójů. 
Později zde začínají „chmelit“ Slované 
z východu, kteří byli v tomto umění obe-
znalí.

Církev se zprvu držela svého vína, ale 
později od 9. stole�  v rámci klášterů 
začínají vznikat, hlavně díky mnišskému 
řádu benediktýnů, klášterní pivovary.
Často je tento nápoj dochucován hřebíč-
kem, skořicí, jalovcem, fenyklem, šalvějí, 
třešňovými květy, dubovou, březovou 
a borovou kůrou. Díky těmto přísadám 
mělo vaření až jakýsi alchymis� cký cha-
rakter. Svůj výrobní postup každý takový 
klášter střežil.
Nakonec umění vaření piva a umění al-
chymis� cké mají hodně společného, než 
by se na první pohled mohlo zdát. To� ž 
právě kvašení (fermentace), kdy „mrtvá“ 
teku� na prochází proměnou (transmu-
tací), nám teprve ukáže, jestli pivo bude 
dobré či špatné.
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Odborný termín pro kvašení je možná 
odvozený od staronordického trpaslíka 
Kvasira, který se dle jednoho starého 
mytologického příběhu zrodil v jedné 
nádobě ze slin při uzavření míru mezi 
Ásy a Vany. 
Tento primi� vní způsob, který známe 
u přírodních národů je vlastně přivo-
dění fermentace (kvašení) pomocí slin. 
A díky ní také vzniká „dar bohů“, „silná 
teku� na“, a kdo se jí napil, mohl se stát 
dle starých příběhů např. světcem nebo 
bardem. V těchto příbězích se říká, že 
kvašení nám dali bohové, abychom lépe 
nesli svůj smrtelný úděl.
Nakonec by se dala přirovnat i alchymi-
s� cká putrefakce (hni� ) k pivovarskému 
postupu sladování a mle�  zrna. V obou 
případech se to� ž hmota (materie) ne-
chává nasáknout „vodním ohněm“, jak 
by uvedl alchymista, aby došlo k její pro-
měně.

Obliba omamného nápoje roste a stává 
se z něho výhodná obchodní komodita. 
Právo vaření piva měl zprvu každý měš-
ťan, stejně jako právo péci si svůj chléb. 
Postupně si toto (právo várečné) usurpu-
je král a ten jej také uděluje. Mistři sla-
dovníci a pivovarníci časem pak vytvářejí 
odborné spolky a cechy. Podstatná změ-
na nastala v roce 1848, kdy panovník 
rozhodl, že každý může založit pivovar 
za stanovený poplatek. 

První písemná zmínka o pěstování chme-
le na našem území pochází snad z roku 
1039, jedná se o nadační lis� nu Bře� sla-
va I., kterou uděluje kapitule sv. Václa-
va ve Staré Boleslavi desátek chmele ze 
dvorů v Žatci, Staré a Mladé Boleslavi. 
Naši předci věděli, že chmel kvete k sva-
tému Jakubu a k svatému Bartoloměji 
pak dozrává, a dle toho se při jeho sklizni 
řídili.

V Evropě se ale vařilo pivo i nechmelené, 
např. z plodů vřesu obecného, z květů 
tužebníku jilmového, používal se i šalvěj 
luční, rojovník bahenní, vra� č obecný, 
dobromysl obecná.

Sládkové v Čechách vařili pivo bílé (ble-
dé) z pšenice a černé (červené, tmavé) 
z ječmene. V 15. stole�  bylo známé pivo 
slánské, žatecké, rakovnické, turnovské. 
Největší omamný účinek měl tzv. bře-
zák (mařec). Název pochází od toho, že 
se vařívalo v březnu a několik neděl se 
nechávalo uležet.
V 16. stole�  výroba piva představovala 
v Čechách jednu z nejvýnosnějších výrob 
a chmel se vyvážel nejen po celé Evropě. 
Nejlepší byl z Žatecka, Lounska a Klatov-
ska.

Pivo se u nás v Nové Pace začalo vařit 
velmi brzo, jak se dozvídáme z vlas� věd-
né monografi e Novopacko: „První pivo-
var v Nové Pace vznikl brzy po založení 
města. Stál na jižní straně pod náměstí m, 
na pravém břehu potoka Brdského, asi 
v nynější farské zahradě. Náležel něko-
lika sousedům, majetníkům domů, kteří 
společně připravovali slad, vařili pivo a je 
prodávali. Jedině oni měli várečné právo 
v městě i v okolí. Snad i sklep s prameni-
tou vodou ve skále vytesaný a prostranný 
proti  okresnímu chorobinci náležel pivo-
varu, i hospoda při ohybu potoka Brdské-
ho.“
Dozvídáme se dále, že: „Jan Rudolf Trčka 
z Lípy r. 1601 osvobodil město od dávek 
a roboty s výminkou, když obec, již pivo-
var tehdy náležel, upustí  od vaření piva.“
Na tuto podmínku bylo přistoupeno, 
a tak bylo „právo várečné“ občanům 
města odejmuto, a pivo se do města za-
čalo přivážet z nedalekého Dřevěnické-
ho pivovaru, který přináležel vrchnos� . 
Založil ho roku 1511 Jindřich Berka 

z Dubé. Pivo se zde vařilo až do roku 
1945 a jedním z piv byl proslulý tmavý 
Kumburák. Vždyť nakonec Kumburák 
vyrábí i náš novopacký pivovar, jedná se 
však o světlý ležák. 
Novopač�  radní postupně usilovali o vy-
budování vlastního pivovaru. Teprve 
1. dubna 1870 se koná ve městě valná 
hromada ohledně založení akciové spo-
lečnos�  pro vybudování parostrojního 
pivovaru. Stavba započala 29. března 
1871 pod vedením stavitele F. Wolfa, 
dle plánů pražské fi rmy J. V. Novák, pro-
voz pivovaru byl pak slavnostně zahájen 
25. července 1872, a proto si letos připo-
mínáme právě jeho příběh. 
Celoroční skladování piva vyžadovalo za-
jištění nízkých teplot na spilce a ve skle-
pích, k jeho ledování byl využíván led ze 
tří rybníků, odkud se nakládal do vozů. 
Na spodním rybníku byla pak zřízena 
i plovárna. K našemu pivovaru kdysi při-
náleželo až 13 ha polí a ve městě vlastnil 
Pivovarský hotel (Centrál). 
Možná, že se nám náš pivovar zachoval 
i díky té zdejší „bláznivé vodě“, která prý 
prýš� la i z očarované kašny na náměs� , 
a možná právě díky ní se také nápoj pro-
měňuje a získává tak svou jedinečnou 
chuť.
Přijďte pobejt do výstavní síně Suchar-
dova domu a dozvědět se více. Výstava 
je doplněna o v� pné obrázky českých 
karikaturistů týkající se nejen pivní kul-
tury.

Se sladovnickým pozdravem „Dej Bůh 
štěstí …“ a s přáním, ať se u nás ještě 
dlouho pivo vaří.

Výstavní síň Suchardův dům,
25. 6. – 21. 8., 9:00–17:00.

Ivo Chocholáč, foto: autor

SLEVY až -40%
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KONCERT KAPELY JAUVAJS
– Irská tradiční hudba s folkovými prvky
pátek 3. 6. 2022 ve 20:00, Jírovy sady, vstupné 100 Kč
Kapela Jauvajs vznikla v roce 1995 a postupným vývojem se do-
stala k interpretaci irské a skotské hudby. V současném reper-
toáru již převažuje vlastní tvorba silně ovlivněná právě irskou 
a skotskou tradicí, ale samozřejmě i tradiční hudba ostrovů zde 
má své místo.

RODFEST
sobota 4. 6. 2022, Jírovy sady, vstupné dobrovolné
Rodinný fes� val je zde! Opět pořádá DDM Stonožka ve spolu-
práci s MKS. Mimo jiné Vás čeká spousta her a zábavy pro celou 
rodinu. 
Pohádkový les - start z Jírových sadů v 10–12 hod.
Následný program v Jírových sadech: 
13:00 vystoupení souborů DDM
14:00–16:00 Cirkusové, krea� vní a hudební dílny
16:00 Kujme pikle band
17:30 Tokhi a The Groove Army (originální bubenická show)
Těšíme se na Vás! 

JAROSLAV DUŠEK – PÁTÁ DOHODA
ve spolupráci s Klubem Lávka
úterý 14. 6. 2022 v 19:00, velký sál MKS, vstupné 420/400 Kč
Účinkují: Jaroslav Dušek, Pjér La Š´éz a Zdeněk Konopásek
Nechejte se prostřednictvím nezapomenutelného podání Jaro-
slava Duška zavést do hlubin vás samých, k vašemu pravému 
já a zaposlouchejte se do poutavého vyprávění plného humoru
i laskavos� .
Based on the book The Fi� h Agreement © 2010 by Miguel An-
gel Ruiz, M.D., Jose Luis Ruiz, and Janet Mills. Produced with 
permission of Amber-Allen Publishing, Inc. P.O. Box 6657, San 
Rafael, CA 94903. All rights reserved.

SLAVNOSTI SLUNOVRATU
sobota 18. 6. 2022, 11:00–23:00, Jírovy sady, vstupné zdarma
Zveme všechny srdečně do Jírových sadů na tradiční Slavnos�  
slunovratu, po dvou letech konečně bez nepříjemných nařízení 
a omezení.  Program začíná v 11:00 ukázkou hasičské techniky a 
požehnáním nové CAS v areálu stanice, bude zakončen ve 22:30 
ohňostojem. Hlavním večerním programem nás se známými 

rockovými peckami provedou kapely Mr. Stanyol a Flám. Samo-
zřejmos�  jsou doprovodné ak� vity pro dě�  (dílničky, pohádky, 
skákací hrad). Návštěvníci slavnos�  se mohou těšit na novopac-
ké pivo a řadu dalších pochu� n. Těšíme se na Vaši návštěvu! 
Podrobný program naleznete na jiném místě v Achátu. 

MARTA – Zájezdové představení
na Letní scénu Musea Kampa Praha
pátek 24. 6. 2022, odjezd v 17:30 z parkoviště pod náměstí m,
cena 1400 Kč včetně dopravy
V hlavní roli alternuje Berenika Kohoutová a Hana Holišová
Kampa v předešlých letech vyprodukovala dvě skvělá životo-
pisná představení MEDA a WERICH. V letošním létě se rozhodli 
uvést představení k 80letému jubileu Marty Kubišové. Zpěvač-
ka, char� stka a disidentka, ochránkyně zvířat, matka, věrná 
přítelkyně, ikona národa, nejcivilnější hvězda. Žena vamp, žena 
z davu. Marta Kubišová má za sebou úžasný životní příběh, ve 
kterém nenastal ani jediný okamžik, kdy před mocí a totalitou 
ohnula záda. Kdy musela udělat kompromis, nebo si situaci 
omluvit otřepanou větou: "Chtěla jsem prostě jen zpívat, tak 
jsem to podepsala…". To se nikdy nestalo. Letní scéna Musea 
nabízí divákům neopakovatelný divadelní zážitek na břehu Vl-
tavy pod širým nebem. Součás�  divadelního recitálu je živá ka-
pela.

MANŽELSKÝ ČTYŘÚHELNÍK
– Agentura Fanny
úterý 28. 6. 2022 v 19:00, Jírovy sady, vstupné 240 Kč na místě, 
220 Kč v předprodeji

Prosíme diváky o zakoupení vstupenek v předprodeji.
Hrají: Ivana Jirešová, Dana Homolová, Vladimír Kra� na,
Mar� n Si� a
Ztřeštěná komedie o rozdílech mezi muži a ženami, komedie
o životě, který všichni dobře známe a který nás přesto znovu a 
znovu dokáže překvapovat. 
Osudy čtyř protagonistů z komedie Manželský čtyřúhelník, kte-
rá se dočkala přes 200 repríz, nedaly spát Fanny agentuře, ani
autorovi. J. Zindulka se tedy zamyslel nad � m, co se z našeho 
běžného života nevešlo do prvního dílu. Kdo má vynášet sme� , 
proč se chlapi nikdy neptají na cestu a jak se správně vymačkává 
zubní pasta? Nejen to budou ve hře řešit. A to na horské chatě 
před Vánocemi. 
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KULTURNÍ KALENDÁŘ
ČERVEN

Název Akce Místo, čas Pořadatel

3. Pá KONCERT KAPELY
JAUVAJS

Jírovy sady, 
20:00

MKS
Nová Paka

4. So RODFEST Jírovy sady, 
10:00 – 18:00

DDM 
Stonožka

14. Út JAROSLAV DUŠEK
– PÁTÁ DOHODA

Velký sál 
MKS, 19:00

MKS
Nová Paka

18. So SLAVNOSTI
SLUNOVRATU

Jírovy sady, 
11:00 – 23:00

MKS
Nová Paka

24. Pá MARTA Museum 
Kampa,
odjezd 17:30

Letní scé-
na Musea 
Kampa

28. Út MANŽELSKÝ ČTYŘÚHEL-
NÍK – Agentura Fanny

Jírovy sady, 
19:00

MKS
Nová Paka

PŘIPRAVUJEME:

12. 7., 19. 7., 26. 7., 2. 8., 23. 8.
LETNÍ POHÁDKY NA DVOREČKU
12. 7. 2022
VÝLET DO HOR – Harrachov 
23. 7. – 30. 7. 2022
HERECKÝ SEMINÁŘ PETRA POCHOPA
(„Hurá, Petr se vrací do Nové Paky...“)

12.–14. 8. 2022 – DOPROVODNÝ
PROGRAM HRUBÉ POUTI – Jírovy sady

17. 8. 2022
VÝLET – Broumovsko 
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Pořádá: Město Nová Paka ve spolupráci
s Pivovarem a. s. Nová Paka
a MKS Nová Paka

Slavnosti
SLUNOVRATUNová Paka

Jírovy sady

18. 6. 2022
11:00 - 23:00 hod.
moderuje Vladimír Paulů

PROGRAM:
11:00 11:00 – 12:00.

Ukázka hasičské techniky, 
žehnání nové CAS v areálu stanice Nová Paka. 
Žehnat bude Mgr. Pavel Kalita

12:30 Mažoretky Berušky DDM Stonožka Nová Paka
13:00 Podkrkonošská dechovka
14:30 Big Band ZUŠ Kolín
16:00 Soul Sisters
18:00 Mr. Stanyol
20:30 Flám
22:30 Ohňostroj

13:00 – 18:00  dílničky pro děti – Jírovy sady, skákací hrad

Pohádky LS Spojáček Liberec v malém sále MKS
14:30 Matěj a strašidelný mlýn
16:30 O zakleté labuti

Tisk FITOS spol. s r. o. Nová Paka
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ŠKOLY

Letos jsme Den Země v naší škole pojali 
jako společnou akci, kterou jsme po vzo-
ru celostátní kampaně „Ukliďme Česko“ 
nazvali „Ukliďme Novopacko“. Jednot-
livé třídy vyrazily do přírody. Posbírali 
jsme odpad v oblas�  Heřmanic, Valdova, 
Š� kova, Přibyslavi, Desatera, Podlevína, 
Poštmistrova kopce a Zlámanin. Naši 
žáci přistoupili k úkolu poc� vě a uklíze-
li s velkým nasazením. Podařilo se nám 
nasbírat přes dvacet velkých pytlů pl-
ných odpadu, především plastu. Velkým 
přáním by bylo, kdyby počet naplněných 
pytlů v příš� m roce klesal. Některé třídy 
navš� vily novopackou třídírnu odpadů 
a seznámily se s aktuálními trendy v tří-
dění odpadů a jejich recyklaci.

Žáci 5. ročníku se kromě úklidu okolní 
přírody zabývali čistotou vody v novo-
packých vodotečích a vodních nádržích. 
Vzorky odebírali z Tejnorových studá-
nek, nádrže Anna, rybníku Fařina, Brd-
ského potoka, Rokytky a Pivovarského 
rybníku. Zjišťovali pH faktor, teplotu, čis-
totu vody, zakalení, zápach a na prvním 
stanoviš�  u pramene i chuť vody. Celý 
den nám přálo počasí, akce se vydařila 
a hřál nás dobrý pocit, že jsme naší pla-
netě pomohli se trochu „nadechnout“.  

Mgr. Daneta Svobodová

Osmáci o akci napsali:
„Velice mě zaskočilo množství odpadu, 

který jsme našli, pohozené pneumati ky, 

kabelky, části  aut, nespočetně plasto-
vých i skleněných lahví a plechovek.“
(N. Žlabová)

„Nasbírali jsme 8 pytlů odpadu a myslím, 
že akce měla smysl. Všichni spolupraco-
vali a snažili se přírodu uklidit, když vidě-
li, co v ní všechno je 🙂 . Takových Dnů 
Země by mělo být více. “ 

(F. Zukal)

„Myslím, že je důležité udržovat naši pla-
netu čistou kvůli našemu zdraví a také 
zdraví ostatních živých organismů. Když 
to tak dělat nebudeme, bude se nám 
všem špatně žít na Zemi.“

(A. Valenta)

DEN ZEMĚ (ZŠ HUSITSKÁ)
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ČARODĚJNICKÝ 
DEN V 1. TŘÍDÁCH 
(ZŠ HUSITSKÁ)

V pátek 29. 4. 2022 se u nás ve škole 
první třídy změnily v čarodějnickou 
školu. Na dě�  hned ráno po pří-
chodu čekaly čarodějnice Agáta 
a Laudónie se svými pomocnicemi 
Elvírou a Aurélií. Během celého do-
poledne se i dě�  proměnily v malé 
čaroděje a čarodějnice a společně 
se svými vrchními čarodějnicemi 
trénovaly čtení, psaní, počítání, luš-
� ly křížovku, doplňovaly chybějící 
znaky do kouzelnické knihy, zpívaly 
písničky, umíchaly si lektvary a daly 
si sladkou čarodějnou svačinku. Celé 
dopoledne bylo inspirováno pohád-
kou o Malé čarodějnici, která je pro-
vázela i zmíněnými úkoly. V závěru 
dopoledne dě�  společně soutěžily 
venku na školním hřiš�  v různých 
disciplínách s čarodějnou tema� -
kou. 
Celé dopoledne se velmi vydaři-
lo, dě�  se již nyní těší na příš�  rok 
a jsou zvědavé, zda za nimi čaroděj-
nice Agáta a Laudónie opět přile� .

Třídní učitelky: Mgr. P. Bílková,
Mgr. I. Burkertová



37číslo 6

VE ŠKOLE JSME MĚLI ZAJÍMAVÉ HOSTY… (ZŠ HUSITSKÁ)
Beseda o životě s hendikepem
Dne 28. 4. 2022 pozvala paní uč. Polmanová k nám do třídy 
vozíčkáře Petra Vyskočila, který nám vyprávěl o svém životě 
na vozíčku. Dozvěděli jsme se plno informací o tomto stylu ži-
vota. Ze začátku nám řekl, jak se na vozík dostal a následně nám 
odpovídal na naše otázky. Beseda se mi moc líbila. Uvědomila 
jsem si, že žít na vozíčku není vůbec snadné. Na druhou stranu 
se mi líbí, že i hendikepovaný člověk může cestovat a dělat to, 
co ho baví. Také jsem si uvědomila, že někteří lidé dokáží být 
opravdu zlí a vozíčkářům škodit. Pan Petr nám vyprávěl, zajíma-
vě a poutavě a děkujeme mu za návštěvu.

(Tereza Maxová a Marti na Linhartová, žákyně 7. A)

Beseda o přechodném pěstounství
V pondělí 2. 5. jsem uspořádala v rámci hodiny občanské vý-
chovy besedu pro spolužáky na téma mé absolventské prá-
ce. Pozvala jsem mezi nás paní Moniku Stránskou, která patří 
v České republice k prvním přechodným pěstounům. Cílem 
besedy bylo, aby se moji spolužáci dozvěděli nové informace 
o pěstounství a slyšeli, jak tuto práci vnímá svým pohledem 

paní Stránská. Mluvila o svých zkušenostech, o tom, jak se 
k této práci dostala, jaké řeší problémy i rados� . Momentálně 
se stará už o šestnácté dítě. Z mého pohledu beseda probíhala 
skvěle a mám z ní dobrý pocit. Paní Stránská byla ráda, že jsem 
ji do školy pozvala a ochotně odpovídala na naše otázky. Pěs-
tounská péče na přechodnou dobu s sebou přináší velké množ-
ství zátěžových situací a není pro každého. Dle reakcí mých 
spolužáků se beseda povedla, někteří byli až doja� . Děkujeme 
paní Stránské za ochotu a čas nám o své práci vyprávět. 

(Aneta Budziewská, žákyně 9. B)

Beseda – prevence kriminality
V rámci hodin občanské výchovy v 9. třídě, jejichž součás�  jsou 
i témata trestního práva, mezi nás zavítal Ing. Miloslav Pačesný, 
aby nám předal další informace a zkušenos�  vyplývající z jeho 
více jak dvace� leté praxe vychovatele a koordinátora prá-
ce s cizinci ve věznici Valdice. První část programu byla spíše 
teore� cká, nechyběly informace z trestního řádu ČR a vězeň-
ské služby. V druhé čás�  přišly na řadu konkrétní dotazy žáků 
k dané problema� ce, na které pan Pačesný pohotově odpoví-
dal. Děkujeme panu Pačesnému za poutavý a zároveň poučný 
program, který deváťáky zaujal a jistě i oboha� l. 

Mgr. Šárka Polmanová

Beseda s paní Stránskou

Beseda s Petrem Vyskočilem
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Střední školu gastronomie a služeb 
opět prostoupila neodolatelná vůně. 
Tentokrát perníková.
21. dubna to� ž tradičně SŠGS v Nové 
Pace pořádala pres� žní celostátní sou-
těž ve zdobení perníku. Pod rukama 
cukrářek z různých koutů naší země 
vznikala doslova umělecká díla. A přes-
tože se perník v rámci Kouzlení zdobí již
9. rokem, nejen porota se shodla, že 
každý rok je soutěž pestrá a plná origi-
nálních technik i mo� vů. Tradiční jemné 
krajkové vzory zkušených perníkářů kon-
trastovaly s mo� vy z moderních ilustra-
cí. Čisté, bílé linkování střídalo pestroba-
revné plošné zdobení. 
Soutěžit žáci mohli ve třech kategoriích. 
Výrobky kategorie A byly jednoznačně 
nejpropracovanější, protože si je mla-
dé umělkyně mohly připravit předem 
doma. Téma „Kniha – zdroj poznání“ in-
spirovalo k vytvoření originálních kom-
pozic a výrobků. Pro tříčlennou porotu 

odborníků nebylo snadné určit vítěze. 
Naše Kateřina Jančurová v této katego-
rii získala 38 bodů za pohádkovou knihu 
„O Malence“. Půl bodu ji dělilo od dru-
hého místa, které si vysoutěžila Anna 
Varadyová z hradecké Střední školy slu-
žeb, obchodu a gastronomie. Největší 
úspěch v této náročné kategorii získala 
Nela Sikorová ze SŠGOS ve Frýdku-Míst-
ku. Výrobky kategorie B už vznikaly 
na místě a byly limitované nejen časem 
120 minut, ale také rozměrem perníku 
(30–50 x 30 cm), který si cukrářky při-
vezly s sebou. Téma „Podmořský svět“ 
se ukázalo být poměrně tvrdým oříš-
kem, se kterým si nejlépe poradila Petra 
Nejedlá ze střední školy v Třeš� . 
V rámci kategorie C si tradičně moh-
li zasoutěžit také talentovaní nováčci. 
Zdobilo se sice na čas, ale téma si sou-
těžící mohli vybrat sami. „Rozhodla 
jsem se pro klasiku – perníkové srdce 
a pochopitelně jsem si ho zkoušela na-

zdobit už doma,“ říká s úsměvem Lucie 
Nosková, studentka 1. ročníku oboru 
Cukrář v Nové Pace. Stejně jako držitel-
ka 3. místa Adéla Stránská svůj talent 
rozvinula na cukrářské dílně. „Když jsme 
na dílnách zdobily perníky, paní učitelka 
si všimla, že nám to jde a popíchla nás, 
abychom šly soutěžit. Byla jsem nervóz-
ní a zdobení prvního srdce mi trvalo více 
než dvě hodiny, ale dnes už vím, že příš-
�  rok chci soutěžit zas.“ Doplňuje Lucka 
odhodlaně. 
Ceny studentkám přijel předat náměs-
tek hejtmana Královéhradeckého kra-
je za odbor školství, pan Mgr. Arnošt 
Štěpánek, MBA. Při vyhlášení výsledků 
poblahopřál všem talentovaným cukrář-
kám. Podpořil jejich snahu účastnit se 
dobrovolných akcí a vyzdvihl především 
práci „navíc“, která právě vede k úspě-
chu. 
My také děvčatům gratulujeme a už teď 
se těšíme, čím nás v 10. ročníku soutěže 
překvapí.

Mgr. Romana Brendlová

9. ROČNÍK KOUZLENÍ Z PERNÍKU NA SŠGS

Více informací naleznete na www.okurik.cz 

Speciální nabídka kolekce 
SWAN, CHARISMA a ARAM
v našem obchodě.

Špičková vína do skvělého skla
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Paní Květa Dobšíková si dala k 85. naro-
zeninám neobvyklý dárek. Po téměř 70 
letech se vráti la do školy, kde se na po-
čátku padesátých let vyučila cukrářkou. 

Vy pocházíte z jižní Moravy. Proč jste si 
vybrala školu tak daleko?
Já jsem chtěla být cukrářkou a nikde blíž 
cukrářské učiliště nebylo. Doma mi řekli, 
abych na Paku zapomněla, tak jsem si to 
musela vybrečet. Nakonec všechna děv-
čata z mého ročníku byla z Moravy. Až 
na jednu. 
Školu jste si, jak říkáte, vybrečela. Neli-
tovala jste toho? Jak se vám u nás stu-
dovalo?
Nejdřív jsem brečela, že tam chcu, a pak 
jsem brečela, že chcu domů. Na školu 
ale ráda vzpomínám, i když to byla tako-
vá vojna. Měly jsme pevný řád. Od rána 
do večera jsme měly program. Ráno od 7 
do 12 praxi a po obědě jsme měly vyučo-
vání. Škola byla na internátě Na Střelnici. 
To je tam, co jsou dnes cukrářské dílny. 
Naše dílna byla dříve u silnice na Jičín. 
U Kutnarů se tam říkalo. No a na inter-
nátě jsme měly taky program. Po škole 
služba jezdila pro večeřu s platoňáčkem 
a bandaskama přes město. A u jídla mu-
selo být hrobové � cho, bylo slyšet jen 
cinkat lžíce. To byla disciplína.
Měly jste vůbec nějaký čas pro sebe?
Ve středu a v sobotu jsme měly volněji. 
To byl tady taky pěvecký króžek, aby-
chom se nějak zabavily, to jsme chodily 

aj po okolních dědinách tak zpívat aj tan-
covat. Dříve se hodně zpívalo. Když jsme 
chodívaly přes město, tak jsme musely 
ve štrůdlu a zpívaly jsme. A to pak všici 
na nás mávali a kluci na nás volali sladký 
dřeva jdou. 
Jak často jste jezdila domů?
Doma jsem byla za tu dobu jen dvakrát. 
Na Vánoce, a pak když se mi vdávala se-
střenice. Já jsem byla v učení jen jeden 
rok, to v té době tak bylo. Tak jsem víc 
jezdit nemusela. 
Takže jste po roce učení šla do práce?
Ano. Pak jsem nastoupila do práce v Tu-
řanech. Bylo mi 16. Ale uměla jsem toho 
hodně. Hodně jsme se toho v Pace nau-
čily. Učil nás pan Máhrla. Ten byl šikov-
ný. Ostatní děvčata si ke mně chodila pro 
radu. Aj moje sestra se ode mě naučila 
a pekla také výborně. 
A vzpomenete si, jaké cukrovinky jste 
se učily péct?
No to byly takové základní. Jako bram-
bora, roláda nebo věnečky. Větrníky ne. 
To se tenkrát ještě nedělalo. Ke zkoušce 
jsem si vylosovala makrónky. To ale ne-
byly francouzské makronky. To byly jina-
čí. Z jádrového těsta. Takové se dnes už 
nedělají. 

Když jste se teď po letech vrá� la, po-
znáváte Novou Paku?
Hodně se toho v Nové Pace změnilo. Ale 
když jsme projeli takovým tunélkem, tak 
říkám, už su doma. Odtud jsme chodí-
valy na internát. Ten byl uprostřed lesa. 
Tenkrát se chodilo už od vlaku přes ta-
kový řídký les. Nebyl tu ani park, ani to 
sportoviště, ani domy, nic tam nebylo. 
Některá místa jsou pořád stejná, jen 
změnila jména. Jako hotel Centrál. Ten 
se ale dřív jmenoval Stalingrad. Školu 
i s internátem jsem poznala hned. Měla 
jsem opravdu hroznou radost. 
Je něco, co byste chtěla vzkázat součas-
ným studentkám oboru?
Studentům školy přeji, aby si vážili krás-
ného prostředí, kde se učí. Já jsem ta-
kovou možnost neměla. Pracovalo nás 
v jedné dílně 31 děvčat. 

Panu řediteli, paní zástupkyni ředite-
le, všem učitelům, mistrovým a všem 
studentkám z celého srdce moc děkuji 
za krásné chvíle, budu stále vzpomínat. 
Přeji celé škole mnoho krásných úspě-
chů v jejich záslužné práci.

Mgr. Romana Brendlová

KDYŽ JSME PROJELI PACKÝM TUNÉLKEM, TAK ŘÍKÁM: „Už su doma…“

Návštěva ředitelny
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Talentovaní studen�  SŠGS opět zazáři-
li na celostátní soutěžní úrovni, a to na 
Melounovém šampionátu, který se ko-
nal 11. května v Třebíči.  Letos proběhl 
již 18. ročník této tradiční akce, pořáda-
né Střední hotelovou školou v Třebíči ve 
spolupráci s fi rmou Czech Carving Studio 
s.r.o. Carving neboli vyřezávání ovoce a 
zeleniny je na SŠGS jedním z tradičních 
a velmi oblíbených specializačních kur-
zů, který studen�  absolvují v 1. ročníku, 
a to pod vedením špičkového českého 
odborníka na carving, pana L. Procházky.
Naši studen�  z prvního ročníku oboru 

hotelnictví soutěžili v kategorii C – vy-
řezávání cukrového melounu na čas na 
volné téma, a v kategorii D – předem při-
pravená kompozice z melounu s téma-
tem Kvě� nová kompozice.
V silné, věkově neomezené konkurenci si 
naši juniorš�  borci vybojovali v kategorii 
D 1x zlatou medaili (Veronika Polešov-
ská), 4x stříbrnou medaili (Pavlína Ruc-
zová, Tereza Goldšmídová, Jakub Farský, 
Matěj Prýmus) a 1x bronzovou medaili 

(Jakub Farský). V kategorii C se v disciplí-
ně vyřezávání na místě v časovém limitu 
1 hodina a 15 minut podařilo Matěji Prý-
musovi obsadit stříbrnou pozici. Všem 
soutěžícím pod vedením paní učitelky 
Jany Pošepné děkujeme za skvělou re-
prezentaci a přejeme mnoho dalších 
úspěchů a tvůrčího nadšení!

Mgr. M. Ahmed Čermáková

CARVINGOVÉ TALENTY ZE SŠGS NA MELOUNOVÉM ŠAMPIONÁTU 

Střední škola gastronomie a služeb 
v Nové Pace obdržela pozvání na soutěž 
v čepování piva a číšnických dovednos� , 
kterou pořádala naše spřátelená Střední 
škola Brno, Charbulova p. o. Soutěž se 
konala 11. 5. 2022 v příjemném parku br-

něnské školy. Z naší školy se zúčastnilo 6 
žáků oboru sladovník-pivovarník. Bylo to 
jejich první soutěžní klání a vlastně i prv-
ní účast pivovarníků na odborné soutěži 
v dějinách školy. Konkurence byla veliká, 
soutěžilo téměř 50 žáků z celé republi-

ky. Pouze z Nové Paky soutěžili přímo 
sladovníci, ostatní byli studen�  gastro-
-oborů. Pořadatelé soutěže připravili 
velmi dobře, skvělá byla i péče o soutěží-
cí a jejich doprovod.
Největší radost jsme měli z trofeje nej-
cennější, kterou pro naši školu vybojoval 
žák tře� ho ročníku oboru sladovník– 
pivovarník Sebas� en Müksch. Získal
1. cenu v čepování a překážkovém běhu 
s pivem. Nemalou zásluhu na úspěchu 
naší školy má též akciový Pivovar Nová 
Paka, který nám poskytl dostatek trénin-
kového materiálu – piva, s kterým jsme 
pilně ve školní cvičné hospůdce „Švejk" 
nacvičovali. Ostatní chlapci obsadili čel-
ní místa v první dvacítce, ale na „bednu" 
vystoupal jen Sebas� en. Nevadí, všichni 
se už těšíme na příš�  rok do Brna. Bude 
to již 21. ročník.

Dej Bůh štěs� .

Franti šek Jirásko SŠGS Nová Paka.

PRVNÍ SOUTĚŽ PIVOVARNÍKŮ A HNED ZLATO
Soutěž v čepování piva a číšnických dovedností v Brně
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ŽÁCI DRUHÉHO ROČNÍKU OBORU HOTELNICTVÍ ZAKONČILI SVÁ 
GASTRONOMICKÁ CVIČENÍ SLAVNOSTNÍ TABULÍ PRO RODIČE
Maturitní obor „Hotelnictví – cestov-
ní ruch“ na Střední škole gastronomie 
a služeb Nová Paka je ve svém vzděláva-
cím obsahu rozdělen do dvou čás� . Za-
� mco první dva studijní roky se žáci za-
měřují v hodinách gastronomických cvi-
čení na oblast gastronomie, tře�  a čtvrtý 
ročník je zaměřen na cestovní ruch. Je 
na každém žákovi, kterou oblast si poté 
zvolí jako odbornou část své maturit-
ní zkoušky. Žáci druhého ročníku výše 
uvedeného oboru tak na závěr své první 
vzdělávací čás�  v rámci zkoušky z gast-
ronomických cvičení uspořádali pro své 
rodiče slavnostní tabuli. Vzhledem k po-
čtu hostů se akce uskutečnila ve dvou 
místnostech. Jako přípitek se podávalo 
Rulandské modré rosé a pro řidiče neal-
koholický Bohemia sekt. V rámci předkr-
mu žáci servírovali kuřecí salát a fi látko 
ze pstruha pečené na másle s grilovanou 

mrkví. Hlavním chodem byla fi lírovaná 
vepřová panenka, pepřová omáčka, sla-
ninový chips s opékanými bramborami. 
Na závěr byl podáván čokoládový fon-
dán s malinovým dresinkem a černou 
překapávanou kávou. Žákům se zkouš-
ka podařila, všemi přítomnými rodiči 
i vedením školy byli za své snažení po-
chváleni, což velmi výs� žně za všechny 
přítomné vyjádřili i rodiče jednoho žáka, 
manželé Rejlovi slovy: „Že se jednalo 
o gastronomický zážitek, na který budou 
dlouho vzpomínat. Je velmi zajímavé, jak 
žáci akci pojali a jak dokázali mimo školní 
lavici pracovat jako tým.“ K nim se připo-
jila i třídní učitelka Mgr. Mar� na Ahmed 
Čermáková, která řekla, že je na žáky 
hrdá a věří, že ve stejném duchu se žáci 
budou snažit i v nastávajícím studiu, a že 
tak společně dosáhnou svého cíle, matu-
ritního vysvědčení, kam všichni směřují. Mgr. Petr Ježek

NOVOPACKÉ GYMNÁZIUM BYLO ÚSPĚŠNÉ VE FYZIKÁLNÍ 
OLYMPIÁDĚ 
Na konci dubna se v Hradci Králové konala krajská kola Fyzikál-
ní olympiády kategorií B, C, D a E. V kategorii E soutěž proběh-
la ve čtvrtek 21. 4. 2022 na ZŠ Milady Horákové. Zde obsadil 
vynikající 4. místo Matyáš Mar� nec z kvarty (v okresním kole 
skončil tře� ), který ziskem 26 bodů ze 40 možných skončil jen 
půl bodu od tře� ho a jen 4 body od prvního místa. Stal se také 
úspěšným řešitelem krajského kola. Druhá naše zástupkyně 
Veronika Janků z kvarty obsadila velmi slušné 8. místo a chyběl 
jí jen bod k úspěšnému řešení.
Soutěžící v kategoriích B, C a D se sešli 26. 4. 2022 na Gymnáziu 
J. K. Tyla. Ve vyrovnaném klání v kategorii D fi guroval Kryštof 
Vitvar z kvinty ještě před vyhodnocením posledního příkladu 
na krásném 3. místě. Poslední příklad se mu nevydařil, přesto 
je výsledkem velmi dobré 10. místo s minimálním odstupem 
na nejlepší soutěžící. Kryštof se rovněž stal úspěšným řešite-
lem, stejně jako Tereza Kyselová z téže třídy, kterou najdeme 
ve výsledkové lis� ně na 14. místě. Tře�  naše zástupkyně Eliška 
Poláková, rovněž z kvinty, obsadila konečné 19. místo.
V kategorii C se soutěžící potýkali s velmi náročným zadáním 
a úspěšných řešitelů bylo poskrovnu. Mezi ně se nezařadili ani 
naši dva zástupci, nicméně 7. místo Adély Tauchmanové (i zde 
chyběl jediný bod) a 10. místo Matěje Choutky (oba ze sexty) 
je třeba považovat za úspěch.
Pokud naši bilanci shrneme, máme 3 úspěšné řešitele krajských 
kol a 5 umístění v nejlepší desítce kraje. A co je nejpotěšitelněj-
ší: společně s Gymnáziem Trutnov jsme měli v letošních kraj-
ských kolech kategorií C až E nejpočetnější zastoupení. Pokud 
nadšení pro fyziku našim olympionikům vydrží i do příš� ho 
roku, lze očekávat i naše zastoupení v kategorii B. 

Doplňme ještě, že v okresním kole kategorie F (zde ještě nelze 
postoupit do vyšších kol) zvítězil náš zástupce Adam He� leisch
z tercie. V nejmladší kategorii G, v níž probíhají na našem okre-
se jen školní kola, se pak zúčastnilo rekordních 7 soutěžících ze 
sekundy, z nichž se čtyři stali úspěšnými řešiteli. Vítězem se stal 
Mar� n Kalenský.
Po letech určitého útlumu se tak Fyzikální olympiáda na naší 
škole opět pěkně rozjela.

RNDr. Josef Křeček,
Gymnázium a SOŠPg Nová Paka
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Z NOVOPACKÉHO SPORTU

V sobotu 14. 5. 2022 se v jičínském are-
álu konalo další kolo okresního přeboru 
v barevném minivolejbalu. Mezi pěta-
čtyřice�  týmy se rozhodně neztra� lo 
také našich jedenáct… Získali jsme cel-
kem dvě první místa, jedno druhé a dvě 
tře� .
V neděli 15. 5. 2022 vyvrcholil na dřevě-
nických kurtech letošní ročník krajského 
přeboru v minivolejbalu. Mezi 20 zúčast-

něnými týmy excelovali chlapci VKM 
Nová Paka, když se stali novopečenými 
krajskými přeborníky. V dese� leté exis-
tenci klubu se jedná o další významný 
úspěch. Zasloužili se o něj: Maty Tráv-
ník, Toník Honců, Míša He� leisch, Honza 
Krsek, Víťa Plecháč a Ondra Samler. Vý-
borné výkony předváděla také děvčata, 
která dosáhla na celkové 7. místo. 
Všichni hráči si zaslouží velikou pochvalu 

za výbornou reprezentaci klubu i města. 
Do konce sezóny nás ještě čeká celá 
řada dalších turnajů. Na konci prázdnin 
se také uskuteční tradiční prázdninový 
kemp… 
Rádi mezi sebou přivítáme nové mladé 
adepty této nádherné míčové hry. 
Tak přijďte, těšíme se na Vás.

Mgr. Zdeněk Burkert

MLADÝM VOLEJBALISTŮM SE DAŘÍ!

VELIKONOČNÍ A PRVOMÁJOVÁ PISTOLE V SOPCE

Za pěkného počasí se v neděli 17. dubna 
2022 sešlo nečekané množství soutěží-
cích, a to nejen z místních.
Celkem se „Velikonoční pistole“ zúčast-
nilo 15 soutěžících. Soutěžilo se ve střel-
bě z velkorážní pistole na 25 m, a to 30 
ran mířených na pevný terč a 30 ran 
na otočný terč, který se střelci ukáže 
pouze na 3 sekundy. Zvítězil Blažka Jiří
z SSK Liberec s 557 body, na druhém mís-
tě se umís� l Čmungr Tomáš z SSK Dvory 
s 554 body a za ním těsně s 553 body náš 
Kulhánek Josef.

Následně, s odstupem čtrnác�  dnů, se 
konala další soutěž, tentokrát „Prvo-
májová pistole“. Soutěžilo se ve dvou 
kategoriích VP 5+30 ráže do 9 mm Luger 
a druhá kategorie nad 9 mm Luger. Sou-
těž organizoval a řídil Nikolaj Cholmatov, 
dokonce i jako sponzor, proto si každý 
soutěžící odvezl vedle soutěžního zážit-
ku i drobnou cenu a účastnický diplom. 
Účastníků v první kategorii bylo celkem 
37 a ve druhé kategorii 18. Soutěžících 
celkem 55, proto se na konec závodu 
dlouho čekalo. V první kategorii si prven-
ství zasloužil Kulhánek Josef s 278 body, 
druhý se umís� l Fišera Roman z SSK Hor-
ní Branná s 275 body a na tře� m místě 
Novák Aleš z KSPZ s 268 body.
Ve druhé kategorii zvítězil Novák Aleš
s 270 body, na druhém místě Jedlič-
ka Kamil z SSK Nové Lesy s 266 body 
a na tře� m místě Rada Tomáš z AVZO 
Horní Branná s 264 body.
Všem účastníkům děkujeme účast a zá-
jem o dění v Sopce. Všem, kteří se úspěš-
ně umís� li, gratulujeme.

Za SSK Nová Paka
Luboš Malý
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ZMĚNA PLÁNU: NEJDELŠÍ ZÁVOD (NEJEN) V EVROPĚ
Nesmyslná vojenská agrese Ruska vůči 
Ukrajině rozhoduje o mnoha zásadních 
věcech, jakými jsou osudy miliónů lidí 
a budoucnost celého národa. Mnohdy 
ovlivní i tak nepodstatné záležitos� , ja-
kými jsou „ty moje ultrapakárny“. 

V roce 2019 se mi podařilo nominovat 
se mezi patnáct účastníků nejdelšího 
cyklis� ckého etapového závodu na svě-
tě Red Bull Trans-Siberian Extreme 
(9100 km z Moskvy do Vladivostoku). 
Nicméně závod byl dvakrát zrušen kvůli 
koronavirové pandemii a potře�  z dů-
vodu zmíněné ruské invaze na Ukrajinu. 
Závod nám hold nebyl souzený. Zálohu 
na startovné 10 000 EUR, kterou jsem 
již zapla� l, rakouský pořadatel převedl 
na účet v moskevské bance. Dost možná 
to tam zůstane navždy. S vědomím, jaké 
problémy řeší lidé na Ukrajině, přijímám 
tento fi nanční průšvih s těžkým srdcem, 
ale s patřičným nadhledem. Dokud ne-
jde o zdraví a o život, jde o to, co mají 
podporovatelé ruského vraždění v hlavě. 
Nicméně se nevzdávám a v sezóně 2022 
nemířím ani s redukovaným rozpočtem 
nízko. Objevil jsem závod, který startuje 
prak� cky na den přesně jako měl starto-
vat ten z Moskvy, a navíc není ani o moc 
kratší. Sympa� cké je, že vede na úze-
mí Evropy, a dokonce pro� ná i Českou 
republiku! (Frýdlant, Hrádek n. Nisou, 
Jablonné v Podještědí, Česká Lípa, Li-
toměřice, Terezín, Rakovník a dále přes 
Plzeň do Německa). O půlnoci v pondělí 
20. června 2022 se vydám na 7400 km 
dlouhou trasu z nejsevernější oblas�  
starého kon� nentu Nordkapp do nejjiž-
nějšího bodu – přístavu Tarifa na Gibral-
taru. Na rozdíl od plánovaného etapáku 
se zabezpečením a noclehy v hotelech je 
nová výzva závodem bez zabezpečení. 
Vše potřebné si povezu na kole a obsta-
rám sám během závodu. Překvapilo mě, 
že v Evropě existuje závod, který svý-
mi parametry překonává i slavný Race 
Across America, který jsem absolvoval 
v roce 2019.
Důkazem budiž tato čísla:  
délka a převýšení: 7370 km / 80 000 m
nejnižší bod trasy: 211 m pod hladinou 
moře (podmořský tunel v Norsku)
nejvyšší bod trasy: 3398 m (Pico del Ve-
leta)
další „nej“: Col d’Iseran (2764 m) – ne-
vyšší horský průsmyk v Alpách, Port 
d’Envalira (2409 m) – nejvyšší celoročně 
otevřený průsmyk v Evropě (Pyreneje), 
prvních 1000 km závodu vede za po-

lárním kruhem, cíl závodu je pouhých 
14 km od afrického kon� nentu
15 zemí: Norsko, Finsko, Estonsko, Lo-
tyšsko, Litva, Polsko, Česká republika, 
Německo, Rakousko, Švýcarsko, Lichten-
štejnsko, Itálie, Francie, Andorra a Špa-
nělsko

První česká stopa

Závod NorthCape – Tarifa Bike Race 
má za sebou dva ročníky v letech 2018 
a 2019. V roce 2022 se vrací po dvoule-
té covidové přestávce. V rámci tře� ho 
ročníku se tedy představím jako první 
Čech na startu. Mým původním cílem 
bylo prošlápnout novou stopu české 
ultracyklis� ky na Sibiři. Velmi si cením 
toho, že průkopnický duch nepřestal žít 
ani po změně závodu. Pro mě to bude 
něco zcela nového. Sice jsem jel pár zá-
vodů bez podpory, ale ty trvaly maximál-
ně dva dny. Takže se stačilo kouknout 
na předpověď počasí a člověk tak nějak 
věděl, co s sebou vzít. Tohle je úplně jiná 
galaxie. Pojedu mnoho dní, budu muset 
dobíjet několik přístrojů a řešit spoustu 
věcí, které jsem doposud neřešil. Už teď 
vím, že se budu učit za běhu a vyberu si 
pár nováčkovských daní. Ale spoléhám 
na svoji hlavu a nohy, které mě vždycky 
dovedly do cíle v solidních časech. Rád 
bych usiloval mezi více zkušenými spe-
cialisty na závody bez podpory o před-
ní příčky. Flákat se rozhodně nebudu. 
Ve fi nále při takových závodech je důle-
žitá jediná věc: ve zdraví dojet za cílovou 
čáru. Každopádně fanoušci si díky on-
-line trackingu a asi i mým příležitostným 
zprávám na sociálních sí� ch užijí celkem 
dlouhou zábavu. Vždyť kdyby člověk 
zvládl ujet šílených 370 km denně, bude 
na cestě 20 dní!
Do poloviny června bude mít každý šanci 
mě podpořit formou nákupu jakéhoko-
liv zboží na mém e-shopu (www.dani-
elpolman.com/e-shop). Při nákupu nad 
500 Kč přidám k zásilce menší pamětní 
samolepku a při nákupu nad 1000 Kč 
jednu menší a jednu větší. Chystám také 
tradiční charita� vní část závodu. Za� m 
to vypadá na sbírku pro dvě nemocné 
dě�  a spolek Sportem pro�  bariérám. 
Více informací přinesu v dalším čísle. 
Novinky kolem závodu budu pravidelně 
zveřejňovat na soc. sí� ch IG: polman.da-
niel, FB: dandapolman, to nejdůležitěj-
ší také na webu. Hodit se budou určitě 
i zprávy organizátorů na ofi ciálním webu 
závodu: www.northcape-tarifa.com.

A na úplný závěr moc děkuji všem fa-
nouškům, kteří mě neskutečně pomáha-
jí. Velké dík za podporu patří také městu 
Nová Paka, jehož logo povezu na dresu, 
dále fi rmám z našeho regionu, bez nichž 
by cesta za ultracyklis� ckými sny nešla 
realizovat: Kobit, Ježkův statek, Číla – au-
todoprava a servis, Enika, IT-PRO, Qui� -
ner & Schimek, Kuchyně Ulrich a Rodin-
ný pivovárek Antonín.

Danda Polman
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Po dvouleté pauze se ve čtvrtek 21. květ-
na podařilo uskutečnit 7. ročník doprav-
ní soutěže mladých cyklistů 5. tříd „O po-
hár starosty“. Do organizace akce bylo 
zapojeno několik subjektů: Autoškola 
Vašek, BESIP, Dům dě�  a mládeže Sto-
nožka. Součinnost poskytlo město Nová 
Paka a studentky Střední odborné školy 
pedagogické. Dopravní soutěž dozorova-
li rovněž zástupci Policie ČR. Záš� tu nad 
� mto kláním přebral letos městys Pecka 
a paní starostka Hana Štěrbová přivíta-
la na dětském dopravním hřiš�  v Nové 
Pace celkem 36 šikovných cyklistů rozdě-
lených do 9 smíšených družstev. Soutě-
žilo se ve čtyřech disciplínách – pravidla 
silničního provozu teore� cká část (testy) 
a prak� cká část (jízda po dopravním hři-
š� ), první pomoc a jízda zručnos� . Před 
předáváním cen nejlepším týmům a jed-
notlivcům zavítal mezi dě�  Daniel Pol-
man a povídal si s nimi nejen o cyklis� ce, 
ale i o bezpečnos�  v silničním provozu. 
Pohár starostky městyse Pecka si tento-
krát odvezlo družstvo z Pecky ve složení 

Vojtěch Kordula, Matyáš Praus, Daniel 
Zlatník a Johanka Zvercová. Radost z vý-
konu měli nejen žáci peckovské školy 
a jejich doprovázející učitelka Mgr. Jana 
Morávková, ale samozřejmě i paní sta-
rostka. Minimum trestných bodů (17 b.) 
nasbíral z chlapců Jiří Vazda ze ZŠ Vido-
chov a za dívky nejméně chybovala Bibi-
ana Drličková (45 b.) ze ZŠ Brána. Celou 
soutěž dá vždy do pohybu stále vitální 
emeritní učitelka paní Vladěnka Matoul-
ková, která se dopravní soutěži věnuje 
několik dese� le� . Začínala s ní na zá-
kladní škole v bývalé ulici Zbyňka Tau-
chmana (dnes Kumburská), která sídlila 
v budově gymnázia. Ve druhé polovině 
80. let se škola přemís� la do nově vysta-
věných prostor na sídliš�  (ZŠ Husitská) 
a zde Mgr. Matoulková ve své činnos�  
ve spolupráci s BESIPEM i nadále pokra-
čovala. Její zásluhou se mnoho mladých 
novopackých cyklistů účastnilo i okres-
ních a krajských kol dopravních soutěží. 
V letošním roce Vladěnka Matoulková 
oslavila krásné životní jubileum, ke kte-

rému jí přejeme stálý přísun životního 
elánu a pevné zdraví!

Celkové výsledky: 1. místo ZŠ a MŠ Pecka 
B, 162 trestných bodů, 2. místo ZŠ a MŠ 
Vidochov, 186 trestných bodů, 3. místo 
Masarykova ZŠ Stará Paka A, 205 trest-
ných bodů, 4. místo ZŠ a MŠ Brána Nová 
Paka, 214 trestných bodů, 5. místo ZŠ 
Komenského Nová Paka B, 239 trestných 
bodů, 6. místo ZŠ Husitská Nová Paka, 
266 trestných bodů, 7. místo ZŠ a MŠ 
Pecka A, 272 trestných bodů, 8. místo 
Masarykova ZŠ Stará Paka B, 279 trest-
ných bodů a 9. místo ZŠ Komenského 
Nová Paka A, 327 trestných bodů. 

Šárka Haklová 
odbor školství a kultury

DOPRAVNÍ SOUTĚŽ 2022
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Juniorské MČR se uskutečnilo ve velmi 
netradičním termínu 22.–24. 4. 2022 
v malebném Zlíně. Žralok Nová Paka 
vyslal do boje plavkyni – Karolínu Mar-
šíkovou (2005). Příprava byla velmi tvr-
dá a intenzivní. Závěr přípravy Karolína 
absolvovala v Turecku – sportovní resort 
Antalya, 11 dní s týmem USK vedeným 
paní Passerovou. Návrat byl pouhé tři 
dny před zahájením letního mistrovství 
ve Zlíně. Nervozita a očekávání byla ve-
liká.
1. závodní den měla Kája na programu 
její velmi oblíbenou trať 400VZ. Káje 
uteklo od špičky prvních 200 m, ale vel-
mi bojovným výkonem v druhé polovině 
závodu to dokázala zvrá� t. Bylo z toho 
krásné 2. místo v čase 4:27,65. Pouhých 
0,65 vteřiny chybělo k vysněnému zlatu. 
I tak to byl nový osobní rekord a super 
závod.
2. závodní den byly na programu tra-
tě 200 a 1500VZ. Na obou tra� ch jsme 
mysleli na nejvyšší cíle. Na 200VZ si 
Kája vybrala velkou porci smůly. Dopla-
vala na velmi nepopulárním 4. místě, 
0,72 vteřiny od stříbrné a 0,12 vteřiny 
od bronzové medaile. Po závodě vládlo 
velké zklamání.
Dvě hodiny po 200VZ nastoupila Kája 
na nejdelší tra�  1500VZ. Od začátku 
závodu se držela na 2. pozici, a tak i do-
plavala do cíle v čase 18:02,95. Opět 
stříbrná medaile, ale stále nám unikalo 
vysněné a vytoužené zlato.

3. den – zlatá neděle 24. 4. Každý den 
ve sportu je jiný. Pevně jsem věřil a dou-
fal, že to nej máme teprve před sebou. 
S Kájou jsme si vše vyříkali a šli do toho 
naplno a s čistou hlavou. Na začátek pro-
gramu jsme absolvovali 100VZ, 11. mís-
to a top rozplavání před fi nálovou roz-
plavbou na tra�  800VZ. V 17:47 se osm 
nejlepších juniorek postavilo na start 
závodu. Kája v dráze č. 5 po boku dvou 
reprezentantek P. Závadové a D. Jando-
vé. Do mezičasu na 700 m se plavkyně 
od sebe vzdálily maximálně na 0,6 vte-
řiny. Po obrátce velmi tvrdě nastoupila 
Kája. Vybudovala si asi vteřinový náskok 

a útočila na mistrovský � tul. Nepříjemně 
do� rající Petra Závadová (Motorlet Pra-
ha) se v závěru pokusila zvrá� t průběh 
závodu. Kája však po skvělém výkonu 
uhájila 1. místo a velmi zaslouženě se 
stala juniorskou MISTRYNÍ ČESKÉ RE-
PUBLIKY v čase 9:14,71. Fantas� cká re-
prezentace Žraloka Nová Paka.
Bylo to skvělé mistrovství, tři medaile 
a � tul na závěr. Káje moc gratuluji a přeji 
do další práce hlavně zdraví. Ať ji sport 
i nadále naplňuje a dává vše, po čem 
touží.

Michal Řeháček, trenér

KAROLÍNA MARŠÍKOVÁ MISTRYNÍ ČESKÉ REPUBLIKY NA TRATI 800VZ

PAČÁCI V POPŘEDÍ JIČÍNSKÉ CYKLOLIGY
Novopacký cyklista Jirka Šorm navázal na špičkovou výkonnost 
z minulých let a navzdory náročnému studiu medicíny nemá 
v úterních časovkách konkurenci. Skvěle mu však sekunduje 
Mar� n Kubišta, který prokazuje hned od prvního závodu pa-
rádní formu. Jeden ze závodů dokonce i vyhrál celkově. Pra-
videlnými účastnicemi časovek jsou také dvě novopacké spor-
tovkyně Zdeňka Coganová a Katka Vopršalová. Poc� vě závodí 
také Novopačák Lukáš Svoboda. Úvodní klání proběhlo v dubnu 
na rovinaté tra�  z Vysokého Veselí do Sla� n a zpět, následovala 
kopcovitá klasika Soběraz–Klepanda–Brdo. Tře�  i čtvrtá časov-
ka byly opět ve znamení rovinatého profi lu (Mladějov–Blata– 
Lochov a zpět / Těšín–Radim–Valdice a zpět). Jirka Šorm (Ele-
ven Head Cyklolive) se zúčastnil za� m třech závodů a všechny 
ovládl. Mar� n Kubišta (ENJOY RIDING TEAM) jel všechny čtyři 
časovky, které se uskutečnily do uzávěrky – celkově: 8., 1., 4. 
a 4. Za� m jsem také objel vše a daří se mi držet celkové první 
místo v kategorii 40–49 let, když jsem zajel tyto pozice v cel-
kovém pořadí: 6., 4., 2. a 3. Přehled závodů, výsledky a další 
informace najdete na webu Jičínské cykloligy:
h� ps://jcl.wbs.cz/. 

 Zleva: Marti n Kubišta, Daniel Polman, Jakub Hák a Jiří Šorm

Danda Polman / Danielpolman.com
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SCHWARZMARSCH 2022
Před restaurací Na Horce se jako každý 
rok sešla v sobotu 14. května skupina 
cyklistů na historických a horských ko-
lech i na elektro strojích, sezvaná po-
řadateli z Velocipéd klubu Nová Paka. 
Májová vyjížďka s doplňujícím názvem 
„Jarní otevírání hospod“ měřila letos 
lehce pod 50 km. Hned v prvním hos-
� nci zůstali účastníci na suchu, neboť 
nikdo nepočítal s � m, že se pracovní 
doba v „Chaloupce“ změnila a otevíra-
jí až odpoledne. Startovní občerstvení 
tedy proběhlo o kus dál, ve Staré Pace 
v hospůdce Na Lajně, odkud se pokra-
čovalo přes Roškopov, Ús�  u Staré Paky, 
Novou Ves a Lomnici nad Popelkou, kde 
je vždy zastávka na sladký moučník, tzv. 
„Romčinu bábovku“. Starostlivá kama-
rádka peče na cestu již raději dvě, aby 
se na každého dostalo – bezkonkurenční 
s rozinkami naloženými v rumu a ještě 
mramorovou. Jen se po nich zaprášilo! 
Následoval oběd na Košově, nechybě-
lo zastavení na Klepandě a ofi ciální za-
končení dne proběhlo tentokrát u piva 
na Přibyslavi. Všichni si užili pohodový 
slunečný den ve společnos�  lidí naladě-
ných na stejnou vlnu. Mise byla splněna, 
hospody otevřeny a cyklosezóna se roz-
jela do plného proudu! 

Šárka Haklová

Mladí pač�  sokolové prošli letošní nadregionální ligou žáků bez 
jediné prohry s nádherným skórem 2106:691.  S přehledem po-
razili i svého posledního soupeře z Liberce.

Sokol Nová Paka – BA Lynx Liberec 85:41 (22:16, 45:21, 65:31)
Nejvíce bodů za Sokol: Brumlich 29, Sekot 20, Šulc a Mar� nec 
po 11, Froš 7, Vančura 4, Budínský 3.
Sokol Nová Paka – BA Lynx Liberec 69:57 (14:15, 40:24, 52:37)
Brumlich 19, Šulc 14, Budínský a Sekot po 12, Mar� nec 8, Froš 
a Vančura po 2.
Nyní čekají naše žáky kvalifi kace o postup do ligy. Naše skupi-
na C se koná ve Vysoké nad Labem a naše žáky čekají utkání 
s družstvy: Tygři JPC Brno, Sokol Karviná a BK Napos Vysoká 
n. L.

Míla Pour

 1. Sokol Nová Paka 20 20 0 2110:691 40

2. ADFORS Basket Litomyšl 20 15 5 1389:823 35

3. BA Lynx Liberec 20 11 9 1519:960 31

4. BK Vysoká nad Labem 20 10 10 1349:853 29

5. TJ AŠ Mladá Boleslav 20 2 18 367:1691 22

6. TJ Turnov 20 2 18 405:2121 22

KONEČNÁ TABULKA NADREGIONÁLNÍ LIGY ŽÁKŮ U15
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